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خبر

معزل »لایحه همسان سازی« برای دولت رییسی

هزینه کرد لایحه دائمی شدن همسان سازی 
در بودجه دیده شــده؛ این لایحه صرفا به معنای 
تضمین اجرای متناسب ســازی در ســال های 
آتی اســت و در راســتای ۴ مصوبــه دولت در 
سال گذشــته که از سوی دو ســازمان اداری و 
اســتخدامی و ســازمان برنامــه و بودجه ابلاغ 

شده اند، تهیه شده است.
اجتماع برگزیدگانِ رئیــس دولت دوازدهم 
در حالی به کار خود پایان می دهد، که گروه های 
مختلف جامعه از جمله بازنشســتگان، چشــم 
انتظار بیرون آمدنِ دســتِ کارگشــا از آستین 
رئیس دولت ســیزدهم و وزاری وی هستند. روز 
۱۱ مرداد که محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان 
برنامه و بودجــه در پخش زنده اینســتاگرام از 
رســیدگی به خواســته های گروه هایــی مانند 
بازنشســتگان و فرهنگیان ســخن گفت، اشاره 
شــد که اگر مجلس بر تمایل خــود به پیگیری 
مسائل پافشاری دارد، بهترین انتخاب، تصویب 
لوایح دولــت دوازدهم اســت؛ نه اینکــه دائم 
بگویند و بپرسند: »تکلیف بار مالی مصوبات چه 

می شود؟« 
البته نوبخت به کاهــش ۱۰۰ میلیارد دلاری 
منابع ارزی کشور در دوران تحریم ها گریزی زد 
اما از کلامش برمی آمد که این اتفاق تاثیر خاصی 
بر تامین نشــدن بار مالی لوایح دولت نگذاشته 
است و در این مورد پیش بینی های کافی صورت 
گرفته اســت؛ نشان به این نشــان که به گفته ی 
وی ۱۵۰ هزار میلیارد تومــان منابع در بند »و« 
تبصره ۲ لایحه بودجه اختصاص یافته اســت تا 
بدین وســیله قوانین مرتبط با بازنشســتگان، 
فرهنگیــان، ایثارگران و دیگــر گروه های طرف 

حمایت، دارای بار مالی شوند. 
برای نمونه ۸۹ هزار میلیــارد تومان از بودجه 
مندرج در این بند، باید صرف پرداخت مطالبات 
دولت به تامین اجتماعی شود تا سازمان در طول 
ســال ۱۴۰۰ بتواند از محل دارایی های واگذار 
شده از سوی دولت، منابع متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان را تامین کند. در همین حال سایر 

صندوق های بازنشســتگی هم از همین محل و 
ردیف های دیگر منابعی را در طول اجرای قانون 
بودجــه دریافت می کنند که بخشــی از آن را به 

مصرف همسان سازی می رسانند. 
حواشــی تراشــی بــرای لایحــه 

همسان سازی
روی هــم رفته اســتدلال دولــت در زمینه 
مشــخص بودن ردیف های بودجه، درست است 
اما در تصویب لایحه دائمی شدن همسان سازی 
حقوق بازنشستگان که برگرفته از احکام بودجه 
اســت، مســائلی از جمله اینکه دولــت آینده 
نمی تواند ۱۱۶ هزار میلیــارد تومان منابع برای 
این منظور اختصاص دهد، مطرح شــده است؛ 
بویژه اینکه همسان ســازی حقوق بازنشستگان 
در سال گذشته تنها با ۴۵.۵ هزار میلیارد تومان 
بودجه اجرایی شد اما از ســال گذشته تا امسال 
متوسط حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری 
۱۲۰ درصــد و متوســط حقوق بازنشســتگان 
تامیــن اجتماعی در همین مــدت ۱۳۸ درصد 
افزایش یافته اســت کــه این امر در ســرجمع 

اعتبارت تاثیر چشمگیری داشته است.  
اگر به بودجــه صندوق های بازنشســتگی با 
دقت بیشتری نگاه کنیم، درمی یابیم که افزایش 
حقوق هــای ناشــی از آن که به اعتبــار اجرای 
دو مرحله همسان ســازی و افزایــش حقوق و 
مزایای ناخالص انجام شــده، بــرای ۶۰ درصد 
بازنشســتگان بر مبنای حداقل حقــوق و مزایا 
انجام شده اســت؛ به نحوی که کف حقوق آن ها 
در صندوق های کشــوری و تامیــن اجتماعی 
از حــدود ۳ میلیون تومان در ســال گذشــته 
به ۴ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان در ســال جاری 
افزایش یافته اســت. در همین حال کف حقوق 
بازنشســتگان لشــکری با اجــرای دو مرحله 
همسان سازی به حدود ۵ میلیون تومان افزایش 

یافته است. 
افزایش حقوق سهم چه کسانی است؟ 

در مورد بازنشســتگان میانه بگیــر که ۲۰ تا 
۳۰ درصد بازنشســتگان را تشــکیل می دهند، 
میانگین بین ۳ تا ۴ میلیون تومان افزایش حقوق 
در سال جدید حاصل شده است. حدود ۱۰ تا ۲۰ 
درصد بازنشستگان هم سطوح بالای درآمدی را 
تشکیل می دهند که در صندوق های غیرتامین 
اجتماعــی، شــامل مقام های دولتــی، قضات، 
کادرهای ارشــد نظامی، اســاتید هیات علمی 
دانشگاه های علوم پزشکی و نمایندگان مجلس 

می شــوند. بدین ترتیب لایه های ســقف بگیر 
صندوق ها با کم ترین نفرات بیشــترین حقوق ها 
را دریافت می کننــد؛ افرادی که جایگاه شــان 
بیشتر حاکمیتی است و در میان کارکنان پایین 

رده یا رده متوسط قرار نمی گیرند. 
در این فضا به نظر می رســد هجمه ای که در 
مجلس بر علیه لایحه همسان ســازی و ســایر 
لوایج دولت راه افُتاده ناظر بــر وضعیت اکثریت 
بازنشســتگان )حداقل بگیــران و میانه بگیران( 
اســت. از طرفی با توجه به اینکه در ماده ۱ لایحه 
همسان ســازی، افزایش حقوق بازنشســتگان 
تا ۹۰ درصد شــاغلان دارای ۳۰ ســال خدمت 
)هم رده( مورد تاکید قرار گرفته اســت، مجلس 
احساس می کند که دولت نباید زیر بار تعهدات 
این لایحه در بلندمدت برود؛ تعهداتی که مربوط 
به دولت اول ابراهیم رئیسی و احتمالا دولت دوم 
وی است. در همین حال بر اساس تبصره ۲ ماده 
۱ هرگاه حقوق شاغلین به طریقی افزایش یابد، 
حقوق بازنششستگان باید به نحوی ترمیم شود، 

که ۹۰ درصد حقوق های جدید را دربرگیرد. 
ضرورت تهیه قانون جامع و مسئولانه 

جدا از موج منفی که در مجلس و در ســطح 
رسانه ها علیه لایحه دائمی شدن همسان سازی 
به راه افتاده تا از آن غولی برای ترساندن و هشدار 
دادن به دولت آینده بسازند، باید این لایحه را در 
فضای آرام و به دور از تنش به نفع بازنشســتگان 
حداکثرســازی و کاربردی تر ســاخت. طبیعی 
اســت که بازنشســتگان تامیــن اجتماعی هم 
انتظاراتی داشــته باشــند تا در نهایــت قانون 
جامع و مســئولانه ای برای حــدود ۳.۵ میلیون 
بازنشســته تامیــن اجتماعــی و ۲.۵ میلیون 
بازنشسته لشکری و کشــوری تهیه شود. برای 
نمونه بازنشستگان تامین اجتماعی انتظار دارند 
که پرداخــت بدهی ۴۲۰ هزار میلیــارد تومانی 
دولت بــه تامیــن اجتماعی در مدتی ۵ ســاله، 
وارد تاکیدات قانون نهایی شــود؛ یا اینکه سهم 
سرانه دولت بابت بیمه شــدگان اجباری در متن 
لایحه پیش بینی شــود تا در نهایت پرداخت آن 
در قوانین ســنواتی بودجه لحاظ شود. حال در 
این میان باید پرســید: انکار تعهدات ۱۱۶ هزار 
میلیارد تومانی دولت به بازنشســتگان که اساسا 
ارتباطــی هم باید لایحه یاد شــده نــدارد، چه 
فایده ای دارد؟ آیا موضوع کوچک کردن ســهم 
کــم درآمدترین قشــر جامعه از ســفره بودجه 

است؟ 

شستا، شرکتی که تا دو سال گذشته همواره پیشوند تاریکخانه 
را در کنار نام خود یدک می کشید حالا و بعد دو و نیم سال نسبت به 
سایر رقبای خود به شفاف ترین شرکت اقتصادی تبدیل شده است. 
شرکتی که امسال وارد سی و پنجمین سال فعالیت خود می شود و با 

بورسی شدنش » چند گام رو به جلو » برداشته است.
تا پیش از این صحبت از هیئت مدیره های دو شغله و مشمولین 
تبصره ۲ ماده ۲۴۱ قانون تجارت و بازنشســتگان و سیاسیونی که 
بدون تخصص صندلی های مدیریتی را اشغال کرده بودند با واکنش 
تند و منفی از سوی مســئولین شستا مواجه می شــد، اما اکنون 
دیگر خبری از هیئت مدیره های دوشغله و بازنشستگان در شستا 
نیست. کمیته انتصابات شستا و هلدینگ ها با بررسی و مصاحبه و 
گرفتن آزمون در برخی موارد بهترین افراد را جهت تصدی پســت 

های مدیریتی حتی در مدیریت های میانی شرکت ها بر عهده دارد 
و زمینه بر برخی انتصابات سفارشی تا حد بسیار زیادی بسته شده 
است.جوانگرایی و استفاده از ظرفیت جوانان در پست های مدیریتی 
، افشای اسامی هئیت مدیره شرکت های زیر مجموعه شستا همراه 
با ذکر مشخصات، اصلاح ساختاری و متعاقب آن خروج شرکت های 
زیر مجموعه شســتا از زیان دهی ، حذف پدیده مدیران پروازی از 
نمونه اقدامات محمد رضوانی فر در شستا است.رضوانی فر با تکیه 
بر مدیران جوان و انقلابی هزینه های زائد شســتا را دفع کرد، دفاتر 
تهران شرکت ها که کلونی آقازاده ها و سفارشی ها بود را تعطیل نمود 
و عمده تمرکز و فعالیت شرکت های زیر مجموعه شستا را در کارخانه 
ها مستقر کرد. افزایش سود خالص شستا از ۱۲۵۰ میلیارد تومان در 

سال ۹7 به حداقل ۳۲ هزار میلیارد تومان در....

در روزهای اخیر ثبت نام خبرنگاران 
برای واکسیناســیون آغاز شــد و طبق 
روال خبرنگاران در سامانه ای که چندین 
بار در آن ثبت نام کرده بودند دوباره باید 
ثبت نام می کردند جالب اســت که این 
خبرنگاران تا کنون بــرای هر اتفاقی در 
ســامانه ارشــاد ثبت نام کرده اند برای 
دریافت اینترنــت رایگان بــرای بیمه 
خبرنگاری و.. اما چرا این ثبت نام ها جایی 
ثبت نمی شود که برای هر مسئله ای نیاز 
نباشد تا خبرنگاران در سامانه ثبت کنند. 
اسامی خبرنگاران کاملا مشخص است 
اما چرا برای هر برنامه ای خبرنگاران باید 

اسمشان را ثبت کنند.
یک بعد ماجرای واکسیناسیون ثبت 
نام خبرنگاران بود بعــد دیگر جایگاهی 
است که برای واکسیناسیون خبرنگاران 
در نظر گرفته شده است یک روز کتابخانه 
ملــی و روز دگیر یک مرکــز دیگر و روز 
سوم در مصلی تهران خوب دلیل این جا 
به جایی ها چه چیز می تواند باشــد چرا 
خبرنگاران برای واکسیناســیون جای 

مشخصی ندارند. 
بعد دیگر ماجرا این بود که خبرنگارانی 
که در ســامانه ثبت نام کردنــد دوباره 
باید در سایت ســلامت نیز ثبت نام می 
کردند و این باعث شــده تــا خبرنگاران 
از روند واکسیناســیون ناراضی باشــند 
و وزارت ارشــاد باید درخصــوص روند 
واکسیناسیونی که قرار بود پاسخگو باشد 
که چرا خبرنگارانی که در ارشاد ثبت نام 
هســتند هم باید دوباره برای هر کاری 

ثبت نام کنند.
وزارت ارشــاد تا کنــون درخصوص 
وضعیت روند واکسیناسیون هیچ اطلاع 
رســانی دقیقی انجام نداده است و این 
باعث ســرگردانی خبرنگاران  در مراکز 
واکسیناسیون نیز گشــته است درحال 
حاضر وزارت ارشــاد باید پاسخگو روند 

واکسیناسیون خبرنگاران باشد. 

پذیرش نمایندگی فعال در شهرستان ها
     روزنامه اقتصاد پویا از سرپرستی های نشریات در شهرستان ها نماینده فعال می پذیرد.
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خبر روز
حسین زهی: 

در بررسی طرح ساماندهی فضای مجازی به نظرات مردم توجه شود
نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای 
اســلامی تاکید کرد: فراهم نبودن زیرســاخت های 
لازم، عدم تبیین طرح برای مردم، زمان نامناســب و 
بررســی زود هنگام طرح حمایــت از حقوق کاربران 
در فضای مجازی از دلایــل مخالفت بنده با این طرح 

است.
اســماعیل حســین زهی در گفت وگو با ایســنا، 
درباره طرح حمایت از حقوق کاربران و خدمات پایه 
کاربردی در فضای مجازی، با بیان اینکه بنده از ابتدا 
با این طــرح مخالف بودم، اظهار کــرد: یکی از دلایل 
مخالفت بنده این اســت که زیرســاخت های کشور 
برای اجرای این طرح فراهم نیست، از سوی دیگر باید 
فرصت داده می شد تا کمیســیون تخصصی بررسی 
بیشتری داشــته و ابهاماتی که به این طرح وارد شده 

است را مرتفع می کرد.
وی در ادامه اظهار کرد: همچنین بنده با بررســی 
این طــرح بر اســاس اصــل ۸۵ قانون اساســی نیز 
مخالف بودم چراکه باید این اجازه داده شــود تا همه 
نمایندگان نظرات خود را در خصوص مفاد این طرح 
مطرح کنند. یکی دیگر از اشــکالات وارده این است 

که روزی که درخواســت بررسی طرح طبق اصل ۸۵ 
در مجلس مطرح شــد، همه نماینــدگان در صحن 

مجلس حضور نداشتند.
نماینده مردم خاش در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه از ســوی دیگر لازم بود در ابتدا مفاد طرح 
برای اذهان عمومی جامعه تبیین شود و اطلاع رسانی 
مناســب صورت گیرد و نظرات مردم نیز اخذ شــود، 
خاطرنشان کرد: معتقدم سامان دهی فضای مجازی 
باید با در نظر گرفتن توان  ظرفیت داخلی در رقابت با 
پایگاه های داده خارجی و در عین حال عدم لطمه به 

 کسب و کارهای اینترنتی باشد.
حســین زهی در پایان تاکید کرد: حال که قرار 
اســت مفاد طرح ســاماندهی فضــای مجازی در 
کمیسیون مشترک بررســی شود، لازم است که به 
نظرات مردم توجه شــده و ابهامات موجود مرتفع 
گردد. همچنین باید اطلاع رســانی شفافی از روند 
بررســی این طرح صورت گیرد. نباید در بررســی 
این طرح عجله کــرد بلکه بایــد مطالعات و بحث 
های کارشناســی صورت گرفته و بــه نظرات کلیه 

متخصصان توجه شود.

گزارش اقتصاد پویا از وضعیت شیوع کرونای دلتا در کشور

اقتصاد صنعت برق باید تقویت شود وحشـت کـرونـایی 

www.eghtesadepooya.ir

لحظه به لحظه با شما هستیم
 جدیدترین اخبار ، گزارش ها و تحلیل ها ی 
ایران و جهان را در اقتصاد پویا دنبال کنید



خبرخبر
وزارت بهداشت خواستار ایجاد 

اصلاحات در سه مصوبه شد
وزارت بهداشــت درخواســت انجــام 
اصلاحات ویرایشــی در مصوبه های مربوط 
به تعرفه خدمات تشــخیصی و درمانی سال 
۱۴۰۰، اصلاحات کتاب ارزش نسبی خدمات 
سلامت و تعرفه خدمات دندانپزشکی را ارائه 

داد.
به گزارش ایلنــا، نظر به مکاتبــه وزارت 
بهداشــت، درمــان و آموزش پزشــکی در 
خصوص لزوم انجام چند مــورد اصلاحات 
ویرایشــی در تصویب نامه هــای مربوط به 
تعرفه خدمات تشــخیصی و درمانی ســال 
۱۴۰۰، اصلاحات کتاب ارزش نسبی خدمات 
ســلامت و تعرفه خدمات دندانپزشکی، این 
وزارت به اســتناد مفاد بند )الــف( ماده )۹( 
احکام دائمی برنامه های توســعه، مراتب را 
جهت طی مراحل قانونی به هیئت دولت ارائه 

کرده است.
گفتنی است، این موضوع مراحل بررسی 
خود را در کمیســیون اقتصاد هیئت دولت 

طی می کند.

حضور رییس جمهور در جلسه 
روسای کمیته های تخصصی کرونا

سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در 
جلسه روســای کمیته های تخصصی ستاد 

ملی مقابله با کرونا حضور یافت.
به گزارش ایســنا، در این جلسه فرمانده 
قرارگاه عملیاتــی و روســای کمیته های 
بهداشــت و درمان، تبلیغات و اطلاع رسانی 
و حمل و نقل گــزارش های مربوط به اجرای 
مصوبات ســتاد ملی کرونا در مقابله و مهار 
موج پنجــم بیمــاری و همچنیــن تهیه و 
تدوین دستورالعمل های مرتبط با برگزاری 
مراسم سوگواری شهادت حضرت اباعبدالله 
الحسین )ع( در ایام محرم، شرایط بازگشایی 
مدارس و دانشــگاه ها در ســال تحصیلی 
جدیــد و همچنین روند اجرای ســند ملی 

واکسیناسیون را  ارائه کردند.

جبران خطاهای گذشته به 
عزم ملی نیاز دارد

رئیس مرکز پژوهش های مجلس گفت: 
جبران غفلت ها و خطاهای دولت گذشــته، 
بویژه احیای رابطه دولت بامــردم، نیازمند 
عزم ملی، اولویت گــذاری، برنامه محوری و 

بهره مندی از شایستگان است.
به گــزارش ایلنا، علیرضــا زاکانی رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
در صفحه شخصی خود در توئیتر با اشاره به 
فرمایشــات مقام معظم رهبری در مراسم 
تنفیذ گفت: تاکید رهبرانقلاب برســرعت 
عمــل درتشــکیل کابینه جدیــد، یعنی 
نبایدیک لحظه راهم ازدســت داد؛ کارزیاد 

است وفرصت کم.
زاکانــی تاکید کــرد: جبــران غفلت ها 
و خطاهای دولت گذشــته، بویــژه احیای 
رابطــه دولت بامــردم، نیازمند عــزم ملی، 
اولویت گذاری، برنامه محوری و بهره مندی 
از شایســتگان اســت. بحمــدالله عــزم 

رئیس جمهور محترم جدی است.
گزارش مذاکرات هسته ای در قالب ۵ جلد 

کتاب منتشر شد
گزارش مذاکرات و توافق هســته ای در 
قالب پنج جلد کتاب به قلم مذاکره کنندگان 

ایران منتشر شد.
 به گزارش ایرنا، کتاب راز ســر به مهر به 
قلم محمد جواد ظریــف، علی اکبر صالحی، 
سید عباس عراقچی و مجید تخت روانچی با 
موضوع برجام در ۵ جلد و یک ضمیمه منتشر 

شد.
 این مجموعه گزارشــی است توصیفی 
و مســتند دربــاره روند یکــی از مهمترین 
پرونده هــای تاریخی ایران که می کوشــد 
قرائت ایرانی از برهه ای مهم در سرنوشــت 

معاصر را به تصویر بکشد.
 در تدوین مجموعۀ حاضر یک رســالت 
دیگر نیز مورد نظر صاحبان این اثر بود: سخن 
گفتن با نســل های آتی، »فرزنــدانِ ایران« 
که بدانند برای حفظ دســتآوردهای انقلاب 
شکوهمند اسلامی، کوشش ها و جانفشانی 
دانشی مردان و زنانی که پیشران علوم و فنون 

بودند، واجب است. 
 این گزارش شــامل کتاب اول توافق 
موقت ژنو، کتــاب دوم از توافق موقت تا 
اتاق نگارش، کتاب ســوم جدال بر ســر 
متن، کتاب چهارم فصل ســرد و سخت 
مذاکرات، کتــاب پنجم تولــد برجام و 
کتاب پنج به اضافه یک پیوست هاســت. 
این مجموعه به قلم ســید علی موجانی 

گردآوری شده است.

آقای ولایتی روسیه و چین هم 
قابل اعتماد نیستند

همانطور کــه قدرت های غربی قابــل اعتماد 
نیستند، قدرت های شــرقی یعنی چین و روسیه 
نیز قابل اعتماد نیستند و جمهوری اسلامی ایران 
باید در روابط بین الملل میان شــرق و غرب توازن 
برقرار کند.روزنامه جمهوری اســلامی نوشــت: 
علی اکبر ولایتی، مشاور بین الملل رهبری، دیروز 
در حاشیه مراســم تنفیذ حکم ریاست جمهوری 
آقای رئیســی در پاسخ به ســؤال خبرنگار شبکه 
خبر که پرســید اولویت دولت ســیزدهم چه باید 
باشــد؟ گفت: »اولویت دولت آقای رئیســی باید 
همکاری و ایجاد روابط راهبردی با چین و روســیه 
باشد که می تواند به پیشرفت اقتصادی کشورمان 
کمــک کند«.وزنامه جمهوری اســلامی معتقد 
اســت همانطور که قدرت های غربی قابل اعتماد 
نیستند، قدرت های شرقی یعنی چین و روسیه نیز 
قابل اعتماد نیستند و جمهوری اسلامی ایران باید 
در روابط بین الملل میان شرق و غرب توازن برقرار 
کند و غیر از این هرچه باشد با سیاست »نه شرقی 
- نه غربی« که شعار محوری و پایه ای روابط خارجی 
نظام جمهوری اسلامی اســت در تضاد خواهد بود

بادامچیان:
رئیس جمهوری که تحت فشار 
گروه ها قرار گیرد، نمی تواند 

خودش باشد 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی، گفت: اگر جریانی 
بخواهد بگوید کــه من نیرویــی دارم که می تواند 
مناسب دولت باشــد و مفید واقع شــود خب او را 
معرفی کند اما امتیازخواهی و سهم خواهی امری 
نیست که اکنون مورد پذیرش مردم و رهبری باشد 
و کسانی که این کار را انجام دهند چوب لای چرخ 
کار آقای رئیسی گذاشــته اند.به گزارش ایلنا، در 
هفته های پس انتخابات سیزدهمین دوره ریاست 
جمهوری و با مشــخص شدن هشــتمین رئیس 
جمهور، بحث ها و رایزنی ها درخصوص تشــکیل 
کابینه سیزدهم آغاز و به تدریج شدت پیدا کرد. در 
ایام تبلیغات انتخاباتی لیست هایی با عنوان کابینه 
احتمالی منتشر می شد که بعد از انتخابات شدت 
بیشــتری پیدا کرد.تقریبا هفته ای نبود که لیست 
تازه ای با چند تغییر نسبت به لیست پیشین منتشر 
نشود، لیســت هایی که توســط حامیان و یا حتی 
خود افرادی که داوطلب تصدی منصبی در کابینه 
بودند، منتشر می شد. از ســویی رایزنی ها با سید 
ابراهیم رئیسی از سوی جریان های سیاسی شکل 
تازه ای به خود گرفت و هر طیف از نیروهای حامی 
او تلاش داشتند تا سهم بیشــتری از کابینه را برای 
اعضای خود کســب کنند؛ در میانه این بحث ها و 
رایزنی ها با اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی که یکی از قدیمی ترین تشکل های جریان 
راست محسوب می شــود به گفت وگو نشستیم تا 
نظر او را درخصوص دولت ســید ابراهیم رئیسی، 
سهم خواهی از رئیس جمهور منتخب و همچنین 
مشکلات و موانع پیش روی او و دولتش جویا شویم. 
*آقای رئیسی از زمان ثبت نام در انتخابات گفتند 
که من به صورت مستقل وارد عرصه شده ام، بعد از 
انتخابات هم به این مساله اشاره و تاکید کردند که 
»ستاد من کابینه من نیست«، فکر می کنید کابینه 
ایشان از چه گروهی و چه طیفی از نیروهای انقلابی 
تشکیل خواهد شد؟دولت آقای رئیسی یک دولت 
ارزشگرا اســت و اینکه فکر کنیم یک جریان بر او 
حاکم اســت یا اینکه او این جریان را بر جریان های 
دیگر حاکم کرده و جریان منتقد را حذف می کند، 
درست نیســت. اما باید توجه داشــت که معنای 
مستقل بودن این نیســت که ایشــان اصولگرا و 
انقلابی نیست، ایشان ارزشــگرا و انقلابی هستند 
اما می گویند ما در عین پایبندی و حفظ ارزش ها، 
این طور نیستیم که یک گروه باشیم و بگویم فقط ما 
باشیم و دیگران هیچ.مردم که به آقای رئیسی رأی 
دادند، رأی ندادند که ایشان یک آش شله قلمکاری 
تشکیل دهد؛ بلکه رأی دادند که این شخص با این 
سوابق و این روش و این تفکر کشور را اداره کند، لذا 
خواست مردم اداره کشور با همان ارزش ها و مشی 
و بینش و نگاهی که از ایشــان شــناخته می شود، 
است. *در فاصله روزهای پس از انتخابات تاکنون 
گاهی از گوشه و کنار زمزمه »کابینه فراجناحی« 
مطرح و شنیده می شــود. این دولت باید در جهت 
ارزشگرایی باشــد، اما آیا این دولت ارزشگرا فقط 
یک جریان را دارد؟ می گوینــد نه، من می  خواهم 
در اداره جامعــه از همه نیروها اســتفاده کنم. من 
در یکی از کتاب هایم دو نــوع مدیریت در امامت را 
تشــریح کرده ام، یک مدیریت خط ارزشگرا است 
که در این خط جز سلمان و ابوذر و مقداد و سمیه و 
فضه ... نمی گنجند و جایی برای ابوموسی اشعری، 
خالدبن ولید نیست؛ همچنین یک مدیریت خط 
عام مردم هم داریم چون للناس اســت و برای همه 
مردم است. در این روش مدیریت مشاهده می کنید 
که پیامبر و حضــرت امیرالمومنین)ع( همه مردم 
را دارند، ابوموســی اشــعری و عبدالله بــن عمر را 
هم دارند. ابن زیاد اســتاندار و شمر فرمانده لشکر 

امیرالمومنین)ع( هستند.
اسدالله بادامچیان.

طیبــه سیاوشــی، نماینــده ســابق مجلــس و ســیمین کاظمــی، 
جامعه شــناس می گویند، در کابینه رییســی زنــی در راس وزارتخانه ای 

نخواهد نشست.
الهه محمدی: چهار ســال پیش همین موقع ها خبری امیدوارکننده منتشر 
شد؛ »احتمال حضور دو یا ســه وزیر زن در کابینه دوازدهم«. خبر را شهیندخت 
مولاوردی، معاون وقت زنان و امور خانواده ریاست جمهوری داده و گفته بود »زمینه 
مهیاست«؛ اما »خواستیم و نشد«؛ جمله ای که از سوی حسن روحانی بیان شد و 

دیگر هیچ وقت توضیح کاملی در این باره نداد.
دیروز قطار دولت دوازدهم به ایستگاه آخر رسید و حالا ابراهیم رییسی دو هفته 
وقت دارد تا هیات وزاریش را روانه بهارســتان کند. هر روز یک لیست گمانه زنی از 
چینش نیروها در کابینه سیزدهم منتشر می شود و البته حتی در این گمانه زنی ها 
هم اسمی از زنان نیست. رییس جمهور جدید هم گرچه در مناظره های انتخاباتی 
امسال، زمانی که حرف انتخاب وزیر زن از سوی نامزدها به میان آمد، قولی در این 
زمینه نداد اما اردیبهشــت ماه در گفتگویی گفت که در دولت کار و کرامت، وزیر 
زن خواهد داشــت. گرچه آن را موکول به داشــتن میدان برای زنان کرد و گفت 

نمی خواهد کار نمادین کند.
اما طیبه سیاوشی، نماینده سابق مجلس و سیمین کاظمی، جامعه شناس در 
گفتگو با خبرآنلاین می گویند، در کابینه رییسی زنی در راس وزارتخانه ای نخواهد 
نشست و امیدی هم به گام برداشــتن دولت جدید در جهت رفع نابرابری ها علیه 

زنان نیست.
از اولین وزیر زن تا آمارهای ۲۵ درصدی

هرچند قبل از انقلاب، دو زن نام »وزیر زن« را برای خودشان ثبت کرده بودند 
ولی نخستین بار در ســال های بعد از انقلاب، این کابینه دولت دهم بود که یکی از 
صندلی های وزارتش، یک زن را به خود دید؛ »مرضیه وحیددستجردی« را به عنوان 
وزیر بهداشت. بعد از رأی اعتماد ناباورانه مجلس اصولگرا به او و عملکردش دراین 
وزارتخانه، نظر خیلی ها درباره حضور زنان در رأس وزارتخانه ها عوض شد. هرچند 
او در دولتی با ریاست »محمود احمدی نژاد« به وزارت رسید اما بعد از برکناری اش 
توســط او در دی ۹۱ و بعد از آن، انتقادهایی که به عملکرد رئیس دولت نهم و دهم 
مطرح شد، چندان دامن او را نگرفت و خیلی ها او را وزیر موفقی دانستند. بعد از آن 
و با روی کارآمدن دولت یازدهم، هرچند از ابتدا برای زنان گزینه ای درحد و اندازه 
وزارتخانه درنظر گرفته نشد اما دراین دولت بیش از دولت های پیشین، از زنان برای 
مقام های معاونت رئیس جمهوری، فرمانداری و بخشداری و مدیرکلی درشهرهای 

مختلف استفاده شد.
طبق آمار منتشر شده از ســوی معاونت زنان، در ســال ۱۳۹۲ درحالیکه ۴۱ 
درصد کارکنان دولت را زنان تشکیل می دادند، حدود ۵ درصد مدیران پایه، میانی 
و عالی دولت از میان زنان بودند. در دولت یازدهم این رقــم به حدود ۱۲.7 درصد 
رسید و الان درحالیکه براساس قانون برنامه ششم توسعه تا پایان سال ۱۴۰۰، ۳۰ 
درصد از پست های مدیریتی باید به زنان واگذار شود، معصومه ابتکار معاون سابق 
رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده اعلام کرده که تعــداد مدیران زن از حدود 
۵ درصد در سال ۹۲ به بیش از ۲۵ درصد رســیده و با این شرایط، به گفته او دیگر 

مشکلی از نظر انتصاب مدیران زن در حد وزیر وجود ندارد.
طبق گزارش معاونت، ۱7۰۲۲ مدیر پایه، ۳۴۹۸ مدیر میانی و ۱۰۳ مدیر عالی 

زن در پایان دولت حسن روحانی مشغول به کار بوده اند.
نه خبری از وزیر زن هست نه رفع تبعیضات

اما آنطور که از گمانه زنی ها بر می آیــد، به نظر این افزایش آمارها تغییر چندان 
خاصی در چینش کابینه به نفع زنان نخواهد داشــت. »زهرا شجاعی«، دبیرکل 

مجمع زنان اصلاح طلب و رییس مرکز زنان در دوران ریاســت جمهوری محمد 
خاتمی، به برنا گفته که وزیر زن معرفی نخواهد شد و اگر بشود هم مجلس به وزیر زن 
برای رییسی رای اعتماد نمی دهد؛ »بعید می دانم از مجلس تایید بگیرد این مساله 
نگرشی است. شاید در جاهایی همراهی با دولت باشد ولی باور به مدیریت زنان در 
جامعه نهادینه نشده بخصوص در ذهن طیفی که امروز اکثریت را در مجلس دارند. 

اما در سطح معاونان می توانند و چاره ای ندارند و باید از زنان استفاده کنند.«
طیبه سیاوشــی، نماینده سابق مجلس هم معتقد اســت ابراهیم رییسی در 
اظهارات پیشــاانتخاباتی اش وعده و وعیدی درباره وزارت زنان نداده و قاعدتا در 
کابینه او خبری از وزیر زن نخواهد بود؛ او به خبرآنلاین می گوید: »خیلی بعید است 
که رییسی از وزیر زن در کابینه اش استفاده کند. احتمال دارد او از نیروهایی که قبلا 
مسئولیتی داشته اند برای پست های میانی بهره ببرد. در تمام لیست های احتمالی 

هم خبری از وزیر زن نبوده است.«
او ادامه می دهد: »الان در شرایطی نیست که فکر کنیم حضور یک وزیر زن در 
کابینه باعث ایجاد یک وضعیت متفاوت شود؛ چون این مطالبه به قدری تکرار شده 
و کســی به آن توجهی نکرده که الان خیلی دیگر دور از دسترس است و حتی در 
صورت وقوع هم نمی تواند خیلی برای جامعه زنان تاثیرگذار باشد. موضوع مهم این 
است که زنان پاکدست تر هستند و به همین دلیل ترجیح همه ممالک پیشرفته 
برای ایجاد توسعه پایدار این اســت که از جمعیت زنان هم در سیاست گذاری ها 
استفاده کنند. اما متاسفانه چون این رویه در کشور ما وجود نداشته، یک وزیر زن 
اتفاق خاصی را در کشــور رقم نخواهد زد. علیرغم اینکه معتقدیم همیشه باید از 
نیم دیگر جمعیت استفاده می شد اما چون این چشم انداز تا به حال وجود نداشته 
بنابراین نمی توانیم متصور شــویم که به وزارت رســیدن یک زن بتواند تغییرات 

اجتماعی اقتصادی خاصی را به وجود بیاورد.«
او می گوید: »با تلاش هایی که خانم ها مولاوردی و ابتکار انجام دادند، مدیران 
زن به خوبی مسئولیت دار بوده اند و این زنان می توانند پست های کلیدی را عهده دار 
شوند. الان این بهانه دیگر وجود ندارد که بگویند ما زن مدیر نداریم که بخواهیم به 
آن سمت بالاتر دهیم. در برخی استان ها معاونت برنامه ریزی را زنان بر عهده دارند و 

در وزارتخانه ها دو یا سه زن معاون وزیر داریم و می توانند به مقام های بالاتر برسند.«
سیاوشی همچنین ببه گام برداشتن دولت جدید در جهت رفع تبعیضات علیه 
زنان امیدوار نیست؛ »من خیلی کم امیدوارم که تبعیضات علیه زنان در دولت بعدی 
رفع شود. چون تبعضیات فرهنگی، ساختاری و حقوقی است و یک شبه حل و فصل 
نمی شود. نیاز به یک زمان طولانی برای تربیت از بعد فرهنگی، قانونگذاری، اجرا و 
بودجه بندی جنسیتی داریم. باید در لوایح دولت بودجه بندی به نفع زنان صورت 
گیرد. در عرصه آموزش عالی و آموزش و پرورش و بحث مهریه زنان هم نیاز به توجه 

بیشتر وجود دارد.«
انتصاب وزیر زن و کمک به ارتقای شاخص نابرابری جنسیتی

سیمین کاظمی، جامعه شناس هم معتقد است با توجه به اینکه رییس دولت 
جدید در مناظره های انتخاباتی در مورد وزیر زن وعده ای نداده و با توجه خاستگاه 
فکری و پایگاه اجتماعی و سیاســی که دارد، بعید است تصمیمی به انتخاب وزیر 
زن داشته باشد. او به خبرآنلاین می گوید: »آنچه مهم است این است که زنانی که 
در راس تصمیم گیری های سیاسی هستند چه باورها و گرایش هایی به خصوص 
در مورد مساله زن دارند. اگر قرار باشد زنانی وارد کابینه شوند که برنامه هایشان از 
همان رویکرد کلی که محدود کردن زنان به حوزه خصوصی اســت، تبعیت کند، 
بود و نبودشــان چندان اهمیتی ندارد. میزان تصدی پست های عالی مثل وزارت 
بیشتر نشاندهنده رویکرد نظام سیاسی به مساله زن و شاخصی از وضعیت نابرابری 
جنسیتی است. وضعیت ایران از این حیث در مقایسه با کشورهای دیگر وضعیت 

نامطلوبی است و انتصاب وزیر زن می تواند به بهبود این شاخص کمک کند.«
کاظمی می گوید اگر ۵۰ درصد از کابینه زنان باشــد، به لحاظ کمی مساوات 
رعایت شده؛ »اما مهم تر از تعداد محتوای فکری و عملکرد زنانی است که مقام های 
مهم را احراز می کنند. مثلا وقتی نمایندگان مجلس طرح هایی را تصویب می کنند 
که رنج زنان را بیشــتر می کند، اینکه تعداد زنان در مجلس چقدر باشد، اهمیتی 
ندارد. در دولت هم به همین شکل است. وزیر زن اگر در وزارتخانه تحت تصدی اش 
برای محدودیت های زنان بکوشد که حضورش ارزشمند و جای امیدواری است و 

در غیر این صورت، زن و مرد بودن وزیر فرقی به حال توده های زنان ندارد.«
روحانی زنان را ناامید کرد

با اینکه معصومه ابتکار، روند به کارگیری زنان در دولت های حسن روحانی را 
روبه رشد و خوب می داند اما بسیاری مانند سیمین کاظمی و طیبه سیاوشی بر این 
اعتقادند که خلف وعده رییس جمهور سابق به ویژه در به کارگیری وزیر زن، باعث 
ناامید شدن زنان شد؛ سیاوشی در این باره می گوید: »بزرگترین ضربه ای که فقدان 
وزیر زن در دو دولت گذشته به نه تنها بدنه دولت که به سرمایه های اجتماعی وارد 
کرد این بود که زنان را ناامید کرد. دولت هم می توانست به صورت بهتری از این زنان 

مدیر استفاده کند که متاسفانه این فرصت را از دست داد.«
سیمین کاظمی هم معقتد است روحانی خلف وعده کرد؛ »بخش چشمگیری 
از رای دهندگان به آقای روحانی، زنان بودند که با اتکا به وعده های او پای صندوق 
رفتند، یکی از این وعده ها گماردن وزیر زن بود که محقق نشد. این خلف وعده باعث 
ناامید شــدن زنان و بی اعتمادی به رییس جمهور شد. البته این واقعیت هم دیگر 
آشکار شد که انتخاب وزیر زن در اختیار رییس جمهور نیست و در صورتیکه سایر 
کانون های قدرت شامل محافظه کاران موافق نباشند، تعیین وزیر زن غیرممکن 
است. با حضور زنان در دولت انتظار می رود توجه به وضعیت زنان بیشتر شود، وقتی 
این امر )یعنی تعیین وزیر زن( محقق نشده، در نتیجه چنین توجهی کمتر صورت 
می گیرد.«او می گوید در مدیریت میانی هم تعداد زنان آنقدر چشمگیر نبوده که 
درباره آن تبلیغات می شــود؛ »برای برخی که به اصلاحات گام به گام و تغییرات 
تدریجی و کوچک باور دارند، انتخاب مدیران میانی زن، ممکن اســت ارزشمند و 
در نوع خود تحولی به حساب بیاید. من امیدوار به رفع تبعیض ها نیستم چون فعلا 
هیچ شواهد و قرائنی برای رفع تبعیض از بالا وجود ندارد. اما امیدوار هستم که زنان 

با کسب آگاهی به وضعیت شان، مطالبات شان را با جدیت طرح و پیگیری کنند.«
کاظمی می گوید ابتدا لازم اســت رویکرد کلی به زن تغییر کند و زن به عنوان 
انسان مستقل دیده شود؛ »برای استقلال هم لازم است، ابتدا زنان از نظر اقتصادی 
مستقل شوند و بتوانند کار کنند. در حال حاضر مشارکت اقتصادی زنان اندک است 
و جمعیت انبوهی از زنــان بیکارند.  توجه ویژه به این مســاله می تواند تا حدودی 
وضعیت زنان را بهبود ببخشد. علاوه بر این فرودســتی زنان در خانواده و جامعه و 

قانون و سایر حوزه ها برطرف شود.«

کابینه سیزدهم؛ از وزیر زن خبری نیست؟
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جنگ رسانه ای غربی ها بسترسازی برای ماجراجویی  های جدید است
سردار شکارچی گفت: جنگ رسانه ای کشورهای فرامنطقه ای 
با کمک رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای سرسپرده منطقه، 

عملیات روانی و بسترسازی برای ماجراجویی است.
به گزارش ایلنا، به دنبال برخی جریان ســازی های رســانه ای 
تعــدادی از خبرگزاری های صهیونیســتی، غربی و ســعودی 

مبنی بر ناامنی کشــتیرانی در آب های دریای عمان، سخنگوی 
ارشد نیروهای مسلح کشــورمان گفت: اخبار ضد و نقیض برخی 
رسانه های غربی، صهیونیستی و سعودی مبنی بر هرگونه ناامنی 
دریایی، ربایش کشتی و...  در آب های منطقه نوعی عملیات روانی و 

بسترسازی برای ماجراجویی های جدید است.

سردار شکارچی افزود: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
ضمن کمک به تردد ایمن کشــتی های تجاری، نسبت به هر نوع 
تحرکات مشکوک، دارای اشراف کامل اطلاعاتی بوده و در آمادگی 

کامل هستند.
ســخنگوی ارشــد نیروهای مســلح افزود: نیروهای دریایی 

قدرتمند ســپاه و ارتــش ایران اســلامی در صــورت ضرورت و 
درخواست شناورهای خارجی آماده هرگونه کمک رسانی و اعزام 

واحدهای امدادی هستند.

یک فعال سیاســی اصولگرا، گفــت: نمایندگان 
شورای شهر در تهران یا هر شــهر دیگری باید از بازی 
های سیاسی، باندی و حتی رفاقتی پرهیز داشته باشند 
و فردی را انتخاب کنند که شایستگی های لازم را برای 
نشستن بر کرسی شهرداری داشته باشد. افرادی که 
سابقه اجرایی ندارند یا اگر دارند افراد موفقی در کار اجرا 
نبودند به نظر می رسد که انتخاب مناسبی نخواهند 

بود.
امیررضا واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا، در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در خصوص حضور برخی 
نمایندگان در عرصه رقابت برای انتخاب شهردار تهران گفت: افرادی که از مردم در شهرهای مختلف رأی 
می گیرند تا راهی مجلس شوند، در واقع مردم به آن ها اعتماد کرده اند تا طی چهارسال با حضور در جایگاه 
نمایندگی مطالبات آن ها را مطرح و دنبال کنند. این درست نیست که یک نماینده ای برای چهارسال از 
مردم رأی بگیرد اما تکلیف این که این چهار ســال را در کرسی نمایندگی بماند یا به جای دیگری برود در 

دست خودش باشد، چنین مساله ای منصفانه و منطقی نیست.
وی افزود: در عین حال جز بدبینی برای کســانی که رأی داده اند به این دسته از نمایندگان، دستاورد 
دیگری نخواهد داشت. نمایندگان منتخب مردم نباید از کرسی نمایندگی به عنوان نردبان ترقی و پیشرفت 
خودشان استفاده کنند. همچنین اگر نیت خدمتگزاری به مردم است تلاش کنند که در حوزه نمایندگی 
آن را به درستی انجام دهند و جواب حسن اعتماد مردم را بدهند. متاسفانه گاهی مشاهده می شود برخی 
نمایندگان قبای وزارت می دوزند یا برخی هم برای کرســی های دیگر تلاش می کنند. در حالی که عقل 
و منطق اقتضا می کند که نمایندگان به رأی مردم احترام بگذارند و اگر بناست که در جایگاه دیگری قرار 
گیرند این منصفانه نیست که انتخاب و تصمیم گیری یکطرفه باشد و به تنهایی تصمیم بگیرند. آیا زمانی که 

از مردم رأی می گرفتند چنین شرط و صحبتی با مردم داشتند و به مردم گفته بودند؟
وی ادامه داد: اعضای شورای شهر باید به پاسداشت انتخاب مردم، فردی را انتخاب کنند که توانایی اداره 
شهر را هم از نگاه فنی، اجتماعی و هم فرهنگی داشته باشد و بتواند از عهده آن بر بیاید و رفاه مردم را ارتقاء 
دهد. اینطور نباشد که فردی انتخاب شــود که با چالش و بگومگوهای بی.حاصل بخواهد فعالیت خود را 

ادامه دهد، از این روز یک انتخابات درست و اصلح می تواند منجر به اتفاقات بسیار خوبی در شهر باشد.

وزیر کشور گفت: مقرر شــد مطالعه دقیق تری 
درباره تعطیلات کرونایی صورت گیــرد و روز های 
آینده در ســتاد کرونا این موضوع را جدی  تر بررسی 

خواهیم کرد.
به گزارش صدا و سیما، عبدالرضا رحمانی فضلی 
در حاشیه جلسه قرارگاه عملیاتی ستاد مقابله با کرونا 
در جمع خبرنگاران گفت: در این جلسه همه تجارب 
جهانی و همچنین اقدامات یک ســال و نیم گذشته 

و همچنین همه نظرسنجی ها بررسی شد و درست اســت که تعطیلات به عنوان یکی از راه های اقدام و 
اثرگذار است، اما انجام این کار نیازمند مقدمات، تمهیدات، برنامه ریزی ها، اقناع سازی و همراه سازی همه 

مسئولان و همه مردم است.
وی گفت: اگر در موضوع تعطیلات به صورت دقیق و کاملًا هوشمندانه و مؤثر برنامه ریزی نشود چه بسا 
شاهد هزینه های اقتصادی و اجتماعی باشــیم، اما به اهداف مورد نظر نرسیم و همه شرکت کنندگان در 

جلسه به این موضوع اشاره داشتند. واکسن کرونا زدن ما را روئین تن در برابر ویروس کرونا نمی کند.
رحمانی فضلی در حاشــیه جلســه قرارگاه ســتاد ملی کرونا افزود: یکی از نگرانی هایی که در حوزه 
واکسیناسیون ایجاد شده، این اســت که به غلط این باور در بین مردم رایج شده که، چون واکسن زده اند 
روئین تن هســتند و دیگر کرونا نمی گیرند. این در حالی است که واکسیناسیون مانع ابتلاء نمی شود هر 
چند این بیماری را سبک تر می کند، اما اگر بیماری که کرونا گرفته بیماری زمینه ای داشته باشد خطرناک 

خواهد بود.
وی گفت: بنابراین تلقی غلط روئین تن شدن را با زدن واکسن کنار بگذارید و امیدواریم با رعایت شیوه 

نامه های بهداشتی بتوانیم این بیماری را مدیریت کنیم.
وزیر کشور درباره تأمین واکسیناسیون نیز عنوان کرد: هیچ مشکلی در بحث تأمین واکسن نداریم به 
ویژه که یکی از نکات مهم در کنار رعایت شیوه نامه های بهداشتی بحث واکسیناسیون است که ما میزان 

واکسیناسیون را از صد هزار تا ۵۰۰ هزار نفر در روز رسانده ایم و این رقم را باید افزایش بدهیم.
وی ادامه داد: طبق گزارشی که در جلسه داده شد در تأمین واکسیناسیون هیچ مشکلی نداریم و واکسن 

داخلی نیز از هفته آینده تأمین خواهد شد و از یک میلیون به یک میلیون و دویست هزار دوز خواهد رسید.

واعظ آشتیانی:
تاکید بر پرهیز از »سیاسی کاری« در انتخاب شهردار تهران

وزیر کشور اعلام کرد؛
تعویق تصمیم گیری درباره تعطیلات کرونایی پیشنهادی وزیر بهداشت

فرمانده منطقه پدافندهوایی شمال غرب کشور، 
گفت: به واســطه حضور مقتدرانه نیروهای مسلح، 
امنیت کامل را در تمامی مرزهای کشور برقرار کرده 

ایم.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی ارتش، سرتیپ دوم 
عباس عظیمی در بازدید از پاسگاه های مرزی استان 
آذربایجان غربی با کارکنان این یگان هــا دیدار و از 

زحمات آنان قدردانی کرد.
فرمانده منطقــه پدافند هوایی شــمال غرب در 
حاشیه این بازدید اســتان آذربایجان غربی را دارای 
موقعیت خاص دانست و ادامه داد: استان آذربایجان 
غربی به عنــوان دروازه ورود و پــل ارتباطی ایران به 
کشورهای اروپایی است و بی شک یکی از استان های 

مهم و راهبردی کشور به شمار می رود.

ســرتیپ دوم عظیمی افزود: امنیت و اقتصاد دو 
موضوع بسیار مهم مربوط به مرزهای کشور است که 
ما در حوزه امنیت مرزها به واســطه حضور مقتدرانه 
نیروهای مســلح امنیت کامل را در تمامی مرزهای 

کشور برقرار  کرده ایم.
وی با بیان اینکه اگر امنیت نباشد همه امور تحت 
الشــعاع قرار می گیرد تصریح کرد: امروز نیروهای 
مسلح ما علاوه بر مسئولیت ذاتی که دارند، مسئولیت 
های فرهنگی و اجتماعی هم دارند و همانند دوران 
دفاع مقدس و همچنین حــوادث غیرمترقبه مانند 
ســیل و زلزله در کنار مردم همیشه در صحنه بوده و 

خواهند ماند.
فرمانده منطقه پدافند هوایی شمالغرب در پایان با 
اشاره به جایگاه سرباز در نیروهای مسلح گفت: امروز 
سربازان ســرمایه های با ارزش و پاسداران مرزهای 
امنیت و آرامش کشور هستند که با کمترین امکانات 
بالاترین امنیت را برای هموطنان خود در سراســر 
کشــور تولید می کنند.آذربایجــان غربی از جمله 
استان های مرزی ایران است که با کشورهای ترکیه، 
عراق و جمهوری آذربایجان)نخجوان( ۹۶7 کیلومتر 
مرز مشترک دارد و این استان دارای ۹ گمرک و پنج 

پایانه مرزی نیز است.

مالکی: کابینه سیزدهم جسور و انقلابی باشد
یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با تاکید 
بر اینکه مهمترین ویژگی دولت سیزدهم جســارت و انقلابی بودن 
آن اســت، گفت که انتظار می رود وزرای دولت آینده روحیه جهادی 
داشته و پاک دست باشند تا بتوانند اقدامات خوبی برای بهبود وضعیت 
معیشت مردم انجام دهند.فداحســین مالکی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به صحبت های ابراهیم رئیسی رئیس دولت سیزدهم در مراسم 

تنفیذ، اظهار کرد: صحبت های آقای رئیسی بعد از مراسم تنفیذ فوق 
العاده مهم بود. نشان داد که ایشان به خوبی شــرایط فعلی جامعه را 
تشخیص داده و از مشکلات در حوزه های اقتصادی، معیشتی، مسائل 
فرهنگی و بی عدالتی ها و رانت ها و فســادها اطلاع دارد.وی افزود: در 
این شــرایط انتظار می رود که تیم دولت آقای رئیسی نیز به این موارد 
توجه کند، مجلس هم این مسائل را مورد توجه قرار می دهد و به دولت 
کمک می کند.مالکی با تاکید بر اینکه مهمترین ویژگی دولت سیزدهم 
جسارت و انقلابی بودنش است، گفت: با توجه به هماهنگی مجلس و 

قوه قضائیه با دولت هیچ بهانه ای برای دولت جدید قابل قبول نیست. 
ما کمبود قانون نداریم، مشــکل، اقدام و اجرا در کشور است. لذا اولین 
کار این باشد که تمامی قوانین و بخشنامه های زائد که باعث ایجاد موانع 
در اقتصاد و مسکن کشور شده، حذف شود. همچنین باید موانع پیش 
روی اشتغال جوانان برداشته شود. این مهم زمانی رخ می دهد که در 
راس وزارتخانه ها افرادی با روحیه جهادی و پاک دستی باشند. کسانی 
که بتوانند وزارتخانه ها را از وضعیت فعلــی نجات دهند که همچون 

کلاف سر در گم هستند.

فرمانده پدافند هوایی شمال غرب: 

امنیت کامل در مرزها برقرار است
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اقتــصاد
روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران

۱۰۰ درصد مزارع پنبه در کشتزارهای دشت کاریز و منابع آبی 
شور تایباد به روش مکانیزه کشت شد.به گزارش خبرگزاری صدا و 
سیما، مرکز خراسان رضوی، مدیر جهاد کشاورزی تایباد گفت: در 
سال زراعی کنونی ۱۰۰ درصد مزارع پنبه در کشت کل پنبه تایباد 
به صورت مکانیزهکشتزارهای دشــت کاریز و منابع آبی شور این 

شهرستان به روش مکانیزه کشت شد.
جواد اعتضادی توســعه و احیای کشــت پنبه، افزایش کمی 
و کیفی تولید محصول و صرفه جویــی در مصرف آب را مهمترین 

اهداف کشت مکانیزه ذکر کرد.
وی اضافه کرد: در ســال زراعی جاری سطح زیر کشت پنبه در 

تایباد هزار و ۶۰۰ هکتار و میانگین برداشت پنبه از هر هکتار ۲ تن و 
۴۰۰ کیلوگرم است.

 اعتضادی گفت: با این میزان کشتزار پنبه سطح زیر کشت این 
محصول در این شهرستان نسبت به سال زراعی گذشته ۱۰ درصد 

افزایش داشته است.

کشت کل پنبه تایباد به صورت مکانیزه

خبرخبر
از سوی نایب رئیس انجمن زعفران 

خراسان جنوبی مطرح شد
شرطی برای واگذاری ٥٠ 

تن طلای سرخ به یک شرکت
نایب رئیــس انجمن زعفران خراســان 
جنوبی گفت:حــدود ۵۰ تن از زعفران هایی 
که از ســال های قبل در انبارها مانده بود به 
شرط صادرات به یک شــرکت واگذار شد و 
هیچ شفاف سازی در خصوص سازوکار این 

واگذاری نیز انجام نشد.
علی حســینی در گفت و گو با ایســنا در 
پاسخ به این سوال که آیا تکلیف زعفران هایی 
که در انبارها مانده بود مشخص شد یا خیر؟  
گفت: سازمان تعاون روســتایی نزدیک۵۰ 
تن زعفرانی که از ســال های قبل در انبارها 
باقی مانده بود را در اقدامی به یک شــرکت 
خصوصی به شــرط صادرات واگذار کرد. در 
حالی که کاملا مشخص بود زعفران تولید سه 

سال پیش در بازارهای خارجی جایی ندارد.
وی ادامه داد:دقیقا مشــخص نیست که 
این میزان زعفران با چه سازوکار و تعهدی به 
آن شرکت واگذار شده است و اساسا چرا باید 
این مقدار زعفران که معادل ۱۰ درصد تولید 
زعفران کشور در یکسال است به یک شرکت 
و یک شخص داده شــود؟ در حقیقت هیچ 

شفاف سازی در این زمینه انجام نشده است.
نایب رئیــس انجمن زعفران خراســان 
جنوبی اضافه کرد:بارها اعلام کردیم که این 
زعفران ها قابلیت صادرات ندارند و در نهایت 
سر از بازارهای داخلی درخواهند آورد و بازار 
داخلی را خراب می کننــد؛ به طوری که این 
حجم زعفران در انبارهای سرگردان آرام آرام 
وارد بازار شده و بازار اشــباع می شود و دیگر 
خریداری نیســت. وقتی خریداری نباشــد 
امید کشاورز به تولید و فروش محصولاتش 
از بین می رود. ولی متاسفانه به این صحبت 

ها توجهی نشد.
وی در پایان گفت: کسی پاسخگوی این 
اتفاق نیست. سازمان تعاون روستایی نباید 
چنین اقدامی انجام می داد. بایســتی راه کار 
بهتری برای اســتفاده از این زعفران ها پیدا 
می کردند. نباید این حجــم زعفران تنها در 
جیب یک نفر  و دودش به چشــم کشاورزان 

می رفت.

اوج گیری تورم ترکیه
نرخ تورم ترکیه در اســتانه رسیدن به ۲۰ 

درصد قرار گرفت.
به گزارش ایسنا به نقل از خبرگزاری دیلی 
صباح، مرکز آمار ترکیه در گزارشی اعلام کرد 
که نرخ تورم این کشــور  در ۱۲ ماه منتهی به 
جولای بــه ۱۸.۹۵ درصد رســیده که این 
رقم در مقایسه با مدت مشابه ماه قبل ۱.۴۲ 
درصد بیشتر شده است. این نرخ، بیشترین 
نرخ تورم ثبت شــده ترکیه در دو سال اخیر 

محسوب می شود.  
اقتصاد ترکیه از زمان شــیوع کرونا تحت 
فشــار زیادی قرار گرفته چرا که بخش های 
کلیدی آن از جمله گردشگری دچار مشکل 

شده است.  
در بین بخش های مختلف، بالاترین نرخ 
تورم مربوط به بخش حمــل و نقل با ۲۴.۶۲ 
درصد بوده اســت و پس از ایــن بخش نیز، 
انرژی با تــورم ۲۱.۵۱ درصدی و مواد غذایی 
و نوشــیدنی با ۱7.۲۲ درصد قــرار دارند. از 
سوی دیگر کمترین نرخ تورم مربوط به لباس 
و پوشــاک با ۴.۴۹ درصد و ارتباطات با ۵.۰7 

درصد بوده است.
 از ماه اکتبر ســال ۲۰۱۸ کــه نرخ تورم 
ترکیه با رســیدن به ۲۵ درصد در بالاترین 
سطح ۱۵ سال اخیر خود قرار گرفت، شیب 
افزایش قیمت ها عمدتا در مسیر کاهشی بوده 

است.  
هســته تورمی که تغییرات قیمتی مواد 
غذایی و انرژی را به دلیل نوسانات بالای آنها 
در نظــر نمی گیرد، بــا ۱.۴۸ درصد افزایش 
نســبت به ماه قبل خود بــه ۱۶.۱۴ درصد 

رسید.
بر مبنای ماهانه نیز نرخ تورم ترکیه در این 
ماه ۱.۵۴ درصد اندازه گیری شــده که ۰.۲۲ 
درصد بیشتر از تورم ثبت شده ماه قبل در این 

کشور است.
متوســط نرخ تورم ترکیه در دو ســال 
گذشــته ۱۰.7۴ درصــد بوده اســت که 
بالاترین نرخ ثبت شــده مربوط به ۲۰.۳۵ 
درصد در ماه ژانویــه و کمترین تورم ثبت 
شده نیز مربوط به تورم ۸.۵۵ درصدی ماه 

اکتبر بوده است.
مقامات ترکیه دســتیابی به تورم تک 
رقمی ۸.۵ را برای سال جاری هدف گذاری 
کرده انــد و بانک مرکزی نیــز پیش بینی 
کرده تورم تا پایان امســال به ۸.۳۲ درصد 

برسد.

در چین؛
غول بازی رایانه ای قوانین 

جدید برای کاربران نوجوان 
وضع می کند

شرکت تنسنت در پی انتشــار مقاله ای که 
بازی های رایانه ای را افیون معنوی نامیده بود 
از اعمال محدودیت هایی برای کاربران زیر سن 
قانونی و همچنین کودکان زیر ۱۲ ســال خبر 

داد.
پس از انتشــار مقالــه ای انتقــادی درباره 
بازی های رایانــه ای در نشــریه »اکونومیک 
اینفورمیشــن دیلی«، ارزش ســهام تنسنت 
۱۱ درصد کاهش یافت و پس از چند ســاعت 
تنســنت اقدامات خود برای کاربران زیر سن 
قانونی را اعلام کرد. در ایــن مقاله از بازی های 

رایانه ای به نام »افیون معنوی« یاد شده بود.
در بخش دیگری از آن آمده بــود؛ »افیون 
معنوی« به صنعتی چند صــد میلیارد دلاری 
تبدیل شده اســت و نباید اجازه داد صنایع به 
شکلی توسعه یابند که یک نسل را از بین ببرند. 
البته این مقاله آنلاین چند ساعت پس از انتشار 
حذف شــد.در پی انتشــار این مقاله، تنسنت 
در بیانیه ای اعلام کرد مــدت زمان مجاز بازی 
برای افراد زیر ســن قانونی را به یک ساعت در 
روزهای عادی و ۲ ســاعت در روزهای تعطیل 
کاهش می دهد. همچنین به کودکان زیر ۱۲ 
سال نیز اجازه داده نمی شود از قابلیت خرید در 
بازی رایانه ای استفاده کنند.طبق قانون چین، 
کاربران کمتر از ۱۸ سال حداکثر می توانند در 
روزهای عادی یک ســاعت و نیم و در روزهای 

تعطیل ۳ ساعت بازی آنلاین انجام دهند

 رهاشدگی مرزهای 
اقتصادی ایران

ســخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان 
لوازم خانگی گفــت: تمامــی لوازم خانگی ها 
قاچاق می شــود و این لوازم خانگــی قاچاق با 
پست و بیمه ایران وارد شده و کسی هم نظارت 
نمی کند مرزهای اقتصادی رهاشده و هر کس 

بتواند چپاول می کند.
حمیدرضا غزنوی در گفت وگــو با میزان، 
دربــاره وضعیت تولید لوازم خانگــی و قاچاق 
این کالا، گفت: لوازم خانگی از ۲۹ تا ۴۰ درصد 
در سه ماه اول ســال ۱۴۰۰ نسبت به سه ماهه 
۱۳۹۹ افزایش تولید داشته است؛ به رغم اینکه 
در سال گذشته 7۸ درصد افزایش تولید نسبت 

به سال ۱۳۹۸ داشته ایم.
ســخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان 
لوازم خانگــی گفــت: حــدود ۱۱ میلیــون 
محصولات لوازم خانگی قرار بود تولید شــود، 
ولی تولیدکنندگان ۱۵ میلیون تولید کردند و 
نشان دادند که تنها مشکل اصلی تولید گرفتن 

بازار توسط محصولات خارجی است.
وی افزود: خارجی ها ســال های ســال در 
کشــور با تبلیغات و کار فرهنگی برند ســازی 
کرده و در این زمینه برای جایگاه کالای قاچاق 

در کشور شده است.
غزنوی اظهار کرد: در حــال حاضر قاچاق 
دو سر ســود داریم و از کشــور کالای اساسی 
با ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی قاچاق می شــود و از 
کشــورهای همســایه لوازم خانگی واردشده 
که حقوق گمــرک و ارزش افــزوده پرداخت 
نمی کنند و کســی هم با این موضوع برخورد 

نکرده است.

شرط برخورداری موسسات خیریه 
از معافیت مالیاتی اعلام شد

معاونت رفاه اجتماعــی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در اطلاعیه ای شرط برخورداری 
موسســات خیریه از معافیت مالیاتی را اعلام 

کرد.
به گزارش خبرگــزاری خبرآنلاین و به نقل 
از مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بنا بر این اطلاعیه، 
شرط برخورداری موسسات خیریه از معافیت 
مالیاتی پرداخت از طریــق حواله الکترونیک 

ساتنا/ پایا  است.
در اطلاعیــه معاونت رفــاه اجتماعی آمده 
است: بر اساس بند »و« تبصره ۱7 قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰ کل کشور، همه موسسات خیریه 
بایــد از تاریخ ۱۰ مــرداد ۱۴۰۰ به بعد تمامی 
پرداخت هــا و حمایت های نقدی خــود را از 
طریق حواله الکترونیک ساتنا/ پایا و درج عدد 
۱۴ رقمی )۱۱۰ و شناسه ملی موسسه خیریه( 
در قسمت بابت، انجام دهند و  نسبت به ثبت نام 
در ســامانه mcls.gov.ir.tab۱۷ اقدام 

کنند.
همچنین در این اطلاعیه تاکید شده است: 
در این مرحله، ثبت پرداخت های حمایتی در 
سامانه نیاز نیست و همچنین ثبت نام موسسات 
خیریه در ســامانه تا اطلاع ثانوی، محدودیت 

زمانی ندارد. 

شستا، شرکتی که تا دو سال گذشته همواره پیشــوند تاریکخانه را در کنار نام 
خود یدک می کشید حالا و بعد دو و نیم سال نسبت به سایر رقبای خود به شفاف 
ترین شرکت اقتصادی تبدیل شده است. شرکتی که امسال وارد سی و پنجمین 

سال فعالیت خود می شود و با بورسی شدنش » چند گام رو به جلو » برداشته است.
تا پیش از این صحبت از هیئت مدیره های دو شغله و مشمولین تبصره ۲ ماده 
۲۴۱ قانون تجارت و بازنشستگان و سیاســیونی که بدون تخصص صندلی های 
مدیریتی را اشغال کرده بودند با واکنش تند و منفی از سوی مسئولین شستا مواجه 
می شد، اما اکنون دیگر خبری از هیئت مدیره های دوشغله و بازنشستگان در شستا 
نیست. کمیته انتصابات شستا و هلدینگ ها با بررسی و مصاحبه و گرفتن آزمون در 
برخی موارد بهترین افراد را جهت تصدی پســت های مدیریتی حتی در مدیریت 
های میانی شرکت ها بر عهده دارد و زمینه بر برخی انتصابات سفارشی تا حد بسیار 

زیادی بسته شده است.
جوانگرایی و استفاده از ظرفیت جوانان در پست های مدیریتی ، افشای اسامی 
هئیت مدیره شــرکت های زیر مجموعه شســتا همراه با ذکر مشخصات، اصلاح 
ساختاری و متعاقب آن خروج شرکت های زیر مجموعه شستا از زیان دهی ، حذف 

پدیده مدیران پروازی از نمونه اقدامات محمد رضوانی فر در شستا است.
رضوانی فر با تکیه بر مدیران جوان و انقلابی هزینه های زائد شستا را دفع کرد، 
دفاتر تهران شرکت ها که کلونی آقازاده ها و سفارشی ها بود را تعطیل نمود و عمده 
تمرکز و فعالیت شــرکت های زیر مجموعه شســتا را در کارخانه ها مستقر کرد. 
افزایش سود خالص شستا از ۱۲۵۰ میلیارد تومان در سال ۹7 به حداقل ۳۲ هزار 
میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ ، کاهش شــرکت های زیان ده از ۴۰ سرکت در سال 
۹۶ به هشت شرکت در سال ۹۹ و خروج تمامی شرکت های زیر مجموعه شستا از 
زیان دهی در سال ۱۴۰۰ از جمله شــاخص های عملکردی شستا در دوره جدید 

مدیریتی بوده است.
نظر سازمان حسابرسی کشــور ثابت کننده مدعای شــفافیت شستا در دو 
سال اخیر است، شستا پس از ۲۲ ســال بالاترین رتبه ارزیابی گزارش مالی پاک را 
از سازمان حسابرسی با عنوان » مطلوب و بدون شــرط« دریافت کرد. ۹۳ درصد 
گزارش ها، گزارش مقبول هستند در حالیکه قبلا این نســبت ۵۰ درصد بود و در 
گزارشات مجموعه سازمان حسابرسی نیز همین نسبت گزارش مقبول وجود دارد 

و کسب ۹۳ درصد گزارش مقبول برای گروه شستا یک اقدام بزرگ بوده است.
معاون سازمان بازرسی: انتقال تجربیات سامانه های شفافیت شستا به دیگران 

فراهم شود
معاون امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشــور گفت: در سرمایه گذاری های 
شســتا ضمن رعایت و لحاظ کردن عدالت ســرمایه گذاری و آمایش سرزمینی، 

ظرفیت ها و مزیت های ویژه هر استان باید مورد توجه قرار گیرد.
معاون امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشور و هیات همراه دربازدید از شستا 
جزییات اقدامات و دستاوردهای شستا را بررســی کردند. در این نشست، محمد 
رضوانی فر مدیرعامل شستا گزارش مبسوطی از عملکرد ۳ســال اخیرارائه کرد 
و گفت: رشد سود خالص شرکت اصلی شســتا از ۱۲۵۰ میلیارد تومان به ۳۲هزار 
میلیارد تومان در ســال مالی گذشــته نتیجه عملکرد شــفاف و گزارش گیری و 

پیگیری های مستمر مدیریتی است.

مدیرعامل شستا در این نشســت تخصصی، با تحلیل عملکرد ۱۸سال اخیر 
شستا، تصریح کرد: سود خالص ۳سال گذشته شستا معادل ۲برابر جمع ۱۸سال 

گذشته بوده است.
در این نشست گزارش سامانه های شفافیت شستا ارائه و هیات سازمان بازرسی 

سوالات و نکات خود را مطرح کردند.
پس از استماع گزارش محمد رضوانی فر مدیرعامل شستا، غلامعباس ترکی، 
معاون امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشور ضمن تقدیر از گزارش ارائه شده و 
دستاوردهای محقق شده در شســتا، ضمن تاکید بر تعمیق همکاری های شستا 
و بازرسی کل کشــور، گفت: لازم اســت بخش حقوقی و زیرساخت های حقوقی 
مجموعه تقویت شود و هیات رسیدگی به تخلفات در شرکت ها و کمیته انضباطی 

حسب چارجوب حاکمیت شرکتی تقویت و فعالانه تر عمل کند.
دکتر ترکی با بیان این که مجموعه عملکرد ســاماندهی شــرکت ها از جمله 
ادغام ها و انحلال ها، عرضه در بورس و افزایش سرمایه ها کارهای بزرگی است که 
باید مجدانه پیگیری شود، تصریح کرد: عرضه محصولات در بورس کالا و منافعی 
که به واسطه افزایش درآمد و جلوگیری از پول شویی ایجاد می کند بسیار ضروری و 
ضمن توسعه ارائه تولیدات در بورس کالا باید اطلاع رسانی و آموزش در این بخش 

بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
وی در این نشســت تخصصی توجه به بازارهای صادراتی، فناوری های جدید 
و با تکنولوژی بالا توجه ویژه به کســب درآمدهای ارزی را از مجموعه های بزرگی 
همچون شســتا مورد انتظار دانســت و اضافه کرد که باید این موارد در بودجه و 

برنامه های عملیاتی ویژه تر لحاظ شود.
معاون امور تولیدی ســازمان بازرســی کل کشــور در ادامه تصریح کرد: در 
سرمایه گذاری های شســتا ضمن رعایت و لحاظ کردن عدالت سرمایه گذاری و 

آمایش سرزمینی، ظرفیت ها و مزیت های ویژه هر استان باید مورد توجه قرار گیرد.
ترکی در پایان این نشست ضمن تشکر از اقدامات گسترده شفافیت در شستا، 
گفت: امکان استفاده و انتقال تجربیات طراحی و اجرای سامانه های شفافیت شستا 

به دیگر محیط های اقتصادی فراهم شود.
گفتنی است در این نشســت علاوه بر غلامعباس ترکی، معاون امور تولیدی 
سازمان بازرسی کل کشــور، آقایان یوســف نژاد بازرس کل امور تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، رضاپور، معاون بازرسی امور تعاون، کار و رفاه اجتماعی، باتقوا سربازرس 
امور شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی و آقایان شیخی و مشایخی مشاورین 

معاونت امور تولیدی سازمان بازرسی کل کشور حضور داشتند.
محمد رضوانی فر مدیر عامل شستا اظهار کرد: رشد ۲۶ درصدی تناژ تولید، ۶7 
درصدی درآمد های تلفیقی و بیش از دو برابر شدن سود خالص تلفیق گروه سیمانی 
شستا غرور آفرین است؛ اما هیچ چیز به اندازه حذف رانت چند هزار میلیارد تومانی 
دلال ها به واسطه استقرار سامانه سیمان یاب و عرضه سیمان در بورس کالا لذت 

بخش نیست.
او در نشست رونمایی از سامانه های شفافیت شســتا از ۱۰ سامانه مدیریتی و 
شفافیت شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی با عناوین سامانه هوش تجاری، 
سامانه مدیریت اسناد )سما(، ســامانه تولید و فروش، ســامانه یکپارچه نظارت 
و ارزیابی عملکرد )سینا(، ســامانه ثبت و ضبط املاک )ســامان(، سامانه سفر و 

ماموریت های خارجی، سامانه صورتجلسات داخلی، سامانه جامع امور حقوقی و 
قرارداد ها )دادرس(، سامانه خرید شرکت سرمایه گذاری دارویی تامین )تیپیکو( و 

سامانه فروشگاه اینترنتی شرکت توزیع داروپخش رونمایی کرد.
از جمله این سامانه ها می توان به هوش تجاری اشــاره کرد که ارائه گزارشات 
تجمیعی در سطوح شســتا و هلدینگ ها در حوزه های مالی و منابع انسانی، تهیه 
گزارشات به روز از اطلاعات مالی، منابع انســانی و ... و ارائه گزارش های تحلیلی و 
همچنین تهیه گزارشات در صنایع مختلف و مقایسه شرکت های تابعه با رقبا در 

حوزه صنعت از اهداف این سامانه است.
اتصال مســتقیم به بانک های اطلاعاتی مالی و منابع انسانی شرکت های تابع 
مدیریتی و نمایش روند ۳ ساله نسبت های مالی هلدینگ ها و شرکت ها و مقایسه آن 

بودجه از جمله ویژگی های این سامانه است.
از دیگر سامانه ها، سامانه فروشگاه اینترنتی شرکت توزیع داروپخش؛ از جمله 
اهداف این سامانه می توان به شفافیت و اطمینان از دسترس بودن دارو و تجهیزات 
حیاتی، توسعه خدمات به داروخانه بر بستر تکنولوژی در چهار بازار جدید، افزایش 
۴۰۰ درصدی ســهم فروش آنلاین دارو به داروخانه و افزایش ۴+۱ درصدی سهم 

بازار دارو اشاره کرد.
این سامانه اولین و تنها فروشــگاه اینترنتی صنعت پخش دارویی کشور است. 
همچنین کاملترین سبد داروخانه ای کشور، ارسال سریع جهت دسترسی در لحظه 
به کالا و تجهیزات حیاتی و همچنین امکان مشاهده کالا، قیمت، تخفیفات، شرایط 
فروش و اطمینان از موجودی در هر ساعت از شبانه روز و امکان صدور فاکتور و نحوه 

انتخاب روش های پرداخت از ویژگی های این سامانه می باشد.
رضوانی فر  اشــاره کرد: با پیگیری، تدبیر، ارتقای شــفافیت و اصلاحات فنی و 
حرفه ای صورت های مالی گزارش مقبول برای ۶ ماهه منتهی به ۳۰/۰۹/۱۳۹۹ در 

واپسین روز سال ۹۹ دریافت شد. 
او با بیان اینکــه این مجموعه بــرای اولین بار برای ســال مالــی منتهی به 
۳۱/۰۳/۱۳۹۹ پس از ۲۲ سال گزارش مقبول دریافت کرده بود، تصریح کرد: تکرار 
گزارش مقبول در گزارش ۶ ماهه با وضعیت مطلوب تر نشان گر نتیجه بخشی مسیر 

ارتقا شفاف سازی است که در گروه آغاز و دنبال شده است.
رضوانی فر بــا بیان این کــه در حال حاضر حــدود ۹۳ درصــد گزارش های 
حسابرسی شده شرکت های مدیریتی گروه مقبول است، افزود: نسبت به ۶ ماهه 
مشــابه، ۶۰ درصد تعداد گزارش های مقبول افزایش یافته است. دستیابی به این 
مهم برای مجموعه ای با گستردگی و تنوع گروه چندرشته ای اتفاق بزرگی است و 
از منظر فنی و نگاه سهام داران جهش سودآوری وقتی مقبول تر است که با چنین 

گزراشی همراه شود.

گزارشی از عملکرد   شستا در اقتصاد کشور

واقعیتی به نام  شستا  

روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران

یک کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه در پنج 
ماه گذشته تورم بازار مســکن صفر شده است گفت: 
ادامه ثبات کنونی به عملکرد دولت آینده بســتگی 
دارد اما می توان از دیدگاه افراد نزدیک رئیس جمهور 
برداشــت کرد که به خلق پول و انبساط مالی اعتقاد 
دارند که اگر این برداشــت درست باشــد ایجاد تورم 

اجتناب  ناپذیر خواهد بود.
حسن محتشم در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: وضعیت آینده بازار مسکن تا حد زیادی به تصمیمات تیم 
اقتصادی دولت آقای رئیسی بستگی دارد. اما آنچه از عملکرد گذشته و دیدگاه افراد اطراف رییس جمهور 
سیزدهم برداشت می شود این است احتمالا دولت آینده بخشی از برنامه های خود را بر خلق پول، پرداخت 
یارانه و به طور کلی سیاست های انبســاطی مالی می گذارد که اثرات تورمی در اقتصاد و به تبع آن بخش 
مسکن خواهد داشت.وی افزود: عمده کسانی که در دایره اطراف رئیسی حضور دارند در دولتهای گذشته 
نیز سمت داشتند و افراد ناشناخته ای نیستند. نتیجه اقدامات اقتصادی برخی از این افراد در دولتهای نهم 
و دهم خود را نشان داد. با این همه امیدواریم دولت سیزدهم با کسب تجربه از گذشته، شرایط اقتصاد را به 
سمت آرامش ببرد.این کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: علت ثبات قیمت ها که از اواخر سال گذشته در 
بازار مسکن ایجاد شده فروکش کردن حجم تقاضای ســرمایه ای به این بخش است. تقاضای واقعی هم 
به دلیل کاهش قدرت خرید وارد بازار نشده و اگر دولت آینده مســتقر شود می توانیم حدس بزنیم که از 
شهریورماه به بعد مقداری بازار مسکن به تحرک برسد.محتشم خاطرنشان کرد: شرایط تحریمها، نقدینگی 
بیش از حدی که همچنان در حال افزایش است، ناکارآمدی بخش تولید و معلق بودن برجام کاملا بر اقتصاد 
کشور تاثیر گذاشته است. دولت هم منابع آنچنانی ندارد که بخواهد اوضاع اقتصادی را بهتر کند؛ حداقل در 
کوتاه مدت نمی توان چندان امیدوار بود و مسئولان نیز به این موضوع اشاره دارند.وی با بیان اینکه به نظر 
می رسد مسئولان دولت آینده انتظار مقاومت بیشتری از مردم دارند گفت: اگر تیم اقتصادی دولت بتواند 
در سطوح سیاسی و بین المللی گره گشــایی کند قطعا نرخ تورم کند می شود و حتی ممکن است نرخ ارز 
کاهش پیدا کند. اما به نظر می رسد انتظار کاهش قیمتها چنان بجا نباشد. به هر حال شرایط اقتصاد ایران 

پیچیده است و اولین قدم برای حل مشکلات این است که اوضاع اقتصاد را بپذیریم.

عضو هیئت مدیره اتحادیه میوه و تره بار اســتان 
تهران از افزایش ۲۰ درصدی قیمت میوه نســبت به 

ماه گذشته و کاهش خرید مردم خبر داد.
اکبر یاوری در گفت وگو با ایلنا با تاکید بر اینکه در 
یک ماه گذشته شاهد نوســان در قیمت محصولات 
کشــاورزی بودیم، اظهار کرد: برخی از محصولات 

کشاورزی افزایش قیمت و برخی دیگر کاهش قیمت را طی یکماه گذشته تجربه کرده اند.
وی ادامه داد: در میوه های داخلی نسبت به ماه گذشته افزایش قیمت ۱۵ تا ۲۰ درصدی را داشته ایم که 

بسته به نوع میوه  میزان افزایش متغییر بوده است.
یاوری با بیان اینکه بخشی از این افزایش قیمت مربوط به ســرمازدگی درختان و کاهش تولید است، 

افزود: بخشی دیگر از افزایش قیمت نتیجه افزایش هزینه تمام شده تولید است.
وی تصریح کرد: به رغم کاهش تولید، کمبودی در بازار نیست و انواع میوه در میادین و بازار یافت می شود 

و گاهی در میادین میوه وتره بار با بار اضافه مواجه می شویم.
به گفته یاوری؛ کاهش خرید مردم نیز بر فور میوه در مراکز عرضه و ماندن بار در میادین موثر بوده است، 

چرا که شرایط بد اقتصادی و افزایش قیمت امکان خرید را از بسیاری گرفته است.
یاوری درباره وضعیت عرضه و قیمت میوه های واردتی در بازار نیز گفت: انبه نسبت به ماه گذشته افزایش 

قیمت و موز و آناناس نسبت به ماه گذشته تقریبا بدون تغییر بوده است.
وی همچنین قیمت سبزی و صیفی را نسبت به ماه قبل بدون تغییر دانست.

یاوری از افزایش قیمت قابل توجه در برخی محصولات فرنگی جات خبر داد و گفت: به طور مثال قیمت 
هر کیلوگرم هویج از 7 تا ۸ هزار تومان در ماه قبل به ۱۴ تا ۱۵ هزار تومان در ماه جاری افزایش داشته است.

این عضو هیئت مدیره اتحادیه میوه و تره بار استان تهران یادآور شــد: البته در عین حال برخی از این 
محصولات کاهش قیمت را تجربه کرده اند که از جمله آن ها گوجه فرنگی اســت که این ماه نسبت به ماه 

گذشته کاهش قیمت داشته است.
یاوری پیش بینی کرد: با توجه به کاهش تولید و افزایش هزینه تمام شــده محصولات کشاورزی، باید 

منتظر افزایش بیشتر قیمت ها در این محصولات و کمتر شدن میزان خرید از سوی مردم باشیم.

یک کارشناس:
افزایش ۲٠ درصدی قیمت میوه نسبت به ماه گذشتهثبات بازار مسکن شکننده است

رئیس کل بانک مرکزی با بیان این که 
حجم کســری بودجه دولت، و پرداخت 
حدود ۵۶ هزار میلیــارد تومان در قالب 
تنخواه  گردان به دولت علت اصلی رشــد 
پایه پولی در ســه ماهه اول سال جاری 
بوده است، تاکید کرد: بدون رعایت جدی 
انضباط مالی در شــرایط کنونی، کنترل 
رشــد پایه پولی و نقدینگی امکان پذیر 

نیست.
به گزارش ایلنا از روابط عمومی بانک 
مرکزی، دکتر کمیجانــی عصر دیروز در 
نشســت دوره ای با مدیران ارشد شبکه 
بانکی با اشاره به شرایط خاص اقتصادی 
کشور از سال ۹7 تا کنون ناشی از تحریم 
ها و کسری بودجه دولت تاکید کرد: رشد 
نقدینگی، افزایش تورم و رشد نرخ ارز را در 
پی دارد که بر تصمیمات عمده میان مدت 
و بلندمدت اقتصادی در کشور تاثیر می 

گذارد.
کمیجانی با بیان اینکه بانک مرکزی 

تمــام توان خــود را برای کنترل رشــد 
نقدینگی در کشــور به کار گرفته است، 
افزود: رشــد نقدینگــی در دوازده ماهه 
منتهی به پایان خرداد ماه ســال جاری 
۳۹.۴ درصد بوده اســت که نســبت به 
رشــد دوره مشابه ســال قبل ۵.۲ واحد 
درصد افزایش نشان می دهد. همچنین 
نقدینگــی در پایان خرداد مــاه ۱۴۰۰ 
نسبت به پایان ســال گذشته ۶.۶ درصد 
افزایش یافته اســت که دلیل عمده این 
امر استفاده دولت از منابع بانک مرکزی 
در چارچوب مصوبــات قانونی و در قالب 
تنخواه گردان عمومی به میزان ۵۶ هزار 

میلیارد تومان است.
رئیــس کل بانک مرکــزی ادامه داد: 
افزایش خالــص دارایی هــای خارجی 
بانک مرکزی-عمدتاً ناشــی از آثار پولی 
خالص تفــاوت نرخ خرید و فــروش ارز 
غیر نرخ نامه ای- نیــز ۱.۹ واحد درصد 
در رشــد پایه پولی نقش داشــته  است.

رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه 
تلاش هــای بانک مرکزی بــرای تامین 
ارز کالاهای اساســی از آغاز سال جاری 
مانند سال گذشــته تداوم دارد، افزود: بر 
این اساس تا پایان تیرماه ۶.۳ میلیارد دلار 
به صورت نقدی و اعتبــاری برای واردات 
کالاهای اساســی مربوط بــه وزارتخانه 
های صمت، جهاد کشاورزی و بهداشت 
و درمان تامین ارز صــورت گرفته که از 
این میــزان ۲۲۰ میلیــون دلار صرفاً به 
منظور واردات واکســن کرونا انجام شده 
است.وی ادامه داد: خوشبختانه روزهای 
گذشــته بیش از  ۶ میلیون دوز واکسن 
کرونا با کمک شــبکه بانکی وارد کشور 
شــده و تلاش ها برای تامین واکســن و 
خرید محموله های جدیــد با قوت ادامه 
دارد.رئیس کل بانک مرکــزی در ادامه 
همچنین با مرور تســهیلات پرداختی 
بانک ها به بخش های مختلف اقتصادی 
در ســه ماه نخست ســال جاری گفت: 

طی این مدت بیش از ۴۹7 هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به بخش های اقتصادی 
پرداخت شده که نســبت به دوره مشابه 
سال قبل رشــدی معادل 7۱.۳ درصد 
داشته اســت.کمیجانی با اشاره به اینکه 
سهم بخش مسکن و ســاختمان از این 
میزان تسهیلات با توجه به تکالیف ابلاغ 
شده در سال جاری رضایت بخش و قابل 
قبول نیســت، تاکید کرد: هدایت منابع 
به سمت بخش مســکن نقش مهمی در 
خروج از رکود اقتصادی و تحریک زنجیره 
فعالیتها و ایجاد اشتغال دارد، لذا بانک ها 
بایستی با دقت و جدیت بیشتری در این 

زمینه عمل کنند.کمیجانی با بیان اینکه 
از ابتدای ســال جاری تاکنون ۳۲۶ هزار 
و ۸۰۰ فقره تســهیلات قرض الحســنه 
ازدواج به مبلغ ۲۸.۱ هزار میلیارد تومان 
به متقاضیان پرداخت شــده اســت؛ با 
گلایه از ســخت گیری برخی بانک ها در 
پرداخت تسهیلات قرض الحسنه عنوان 
کرد: بانک ها بایستی ضمن اعتبارسنجی 
و حصول اطمینان از توان و عزم دریافت 
کننده تسهیلات برای بازپرداخت اقساط، 
با توجه به متن قانون در خصوص وثایق 
عمل کنند.وی همچنین با اشاره به ابلاغ 
شــیوه نامه پرداخــت کارت اعتباری از 
بانک ها خواســت در این زمینه با جدیت 
بیشــتری عمل کنند.رئیس کل بانک 
مرکزی در ادامه بر لزوم رعایت سیاستها 
و مقررات احتیاطــی کلان تاکید کرد و 
افزایش تعداد بانک های سوده و کاهش 
ضرر دهی ســایر بانک هــا را از نتایج آن 

دانست.

کمیجانی در جمع مدیران شبکه بانکی؛

گلایه از سخت گیری برخی بانک ها برای پرداخت تسهیلات قرض الحسنه
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هشدار پلیس فتا درباره آگهی های تجهیزات اینترنت ماهواره ای
رییس مرکز تشــخیص و پیشــگیری از جرائم سایبری 
پلیس فتای ناجا نسبت به انتشار آگهی هایی با موضوع فروش 
مودم و تجهیزات دسترســی به اینترنت ماهواره ای هشــدار 

داد.
ســرهنگ علی محمد رجبی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره 

به انتشــار آگهی هایی تحت عنوان فروش مــودم و اینترنت 
ماهواره ای گفت: اخیرا برخی افراد ســودجو در سایت های 
درج آگهی و برخی دیگر از شــبکه های اجتماعــی اقدام به 
انتشار آگهی ها و تبلیغات مربوط به  فروش مودم و تجهیزات 
اینترنت ماهــواره ای کرده اند و علاوه بر آن اقدام به بازنشــر 

محتوا و ایجاد شایعه در بین کاربران این فضا نیز کرده اند.
وی ادامه داد: ســودجویان با عباراتی نظیــر »هم اکنون 
امکان اســتفاده از خدمــات اینترنت ماهواره ای در کشــور 
فراهم شده است«، »دسترســی رایگان به اینترنت جهانی« 
و ... اقدام به جلب توجه و سوءاستفاده از کاربران کرده و حتی 

در مواردی مبالغــی را نیز از آنها اخذ کرده انــد، در حالی که 
بررسی ها نشــان می دهد که عمده این آگهی ها جعلی بوده 
و اغلب کلاهبرداران و ســودجویان با ادعــای رایگان بودن 
ســرویس برای کاربران ایرانی ســعی در فریبکاری و اغفال 

هموطنان دارند.

خبرخبر

 از خرید۶۳٠ واگن 
مترو چه خبر؟ 

معاون حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهران در مورد ســرانجام خریــد ۶۳۰ واگن 

متروی تهران توضیحاتی ارائه کرد. 
مناف هاشمی در گفت وگو با ایسنا، در مورد 
سرنوشت ۶۳۰ دســتگاه واگن متروی تهران 
با بیان اینکه براســاس مــاده ۵۸ قانون برنامه 
ششم توسعه کشور، دولت مکلف است نسبت 
به تضمین تسهیلات و تجهیرات قطار شهری 
شهرها و حومه آن ها از محل منابع پیش بینی 
شده در بودجه سنواتی به نحوی اقدام نماید که 
تا پایان اجرای قانون برنامه، ۲۰۰۰ دســتگاه 
واگن و تجهیــرات مربوطه بــه خطوط ریلی 
شهری اضافه شــود، گفت: از این تعداد واگن 
۱۰۵۰ دستگاه آن مربوط به شهر تهران است 
که مقرر شده این تعداد در دو بخش ۶۳۰ و ۴۲۰ 

دستگاه عملیاتی شود. 
وی  بیان کــرد: براین اســاس و در فاز اول، 
مناقصه خریــد ۶۳۰ دســتگاه واگن متروی 
تهران با استناد به قانون برنامه ششم و براساس 
مصوبه شورای اقتصاد و تصویب هیأت وزیران و 
به استناد بند )ج( تبصره )۴( بودجه سال ۱۳۹۹ 
کل کشــور برگزار و قرارداد مربوطه نیز منعقد 

شد.
وی ادامه داد: براســاس بند )ج( تبصره )۴( 
بودجه سال ۱۳۹۹ کل کشــور به دولت اجازه 
می داد، پــس از عقد قرارداد بــا تامین کننده 
مالی خارجــی، اقدامات قانونــی لازم را برای 
تامین سهم ۱۵ درصد تسهیلات مالی خارجی 
)فاینانس( از محل منابع صندوق توسعه ملی به 
عمل آورد و برای طرح های ریلی هزینه کند که 
در سال جاری مضمون فوق از مصوبه بودجه کل 
کشور حذف شــده و بند )د( تبصره )۳( قانون 
بودجه ســال جاری نیز مربوط به قرادادهای 
جدید است و مشــمول قرارداد ۶۳۰ دستگاه 
نمی شود، لذا از آنجائیکه طرح موصوف دولتی 
بوده و تامین کلیه مبالغ مربوطه مطابق برنامه 
بر عهده دولت است، منابع شهرداری تهران به 
هیچ وجه تکافوی تامین بخشی از هزینه های 

آن را نمی کند. 

رئیس جمعیت هلال احمر:
۳۶ داروخانه هلال در کشور 

فعال است
رئیس جمعیت هلال احمــر از افتتاح از دو 
داروخانه و همچنین اخذ مجوز تاســیس دو 
داروخانه دیگر جمعیت در ســال گذشته خبر 
داد و افزود: در مجموع ۳۶ داروخانه هلال احمر 
در سراســر کشــور در حال خدمت رســانی 

هستند.
به گزارش ایرنــا از جمعیــت هلال احمر، 
کریم همتی با بیان اینکه یکــی از عرصه های 
مورد توجه در هلال احمر در ســال گذشــته، 
داروخانه های جمعیت و تمرکز بر ارتقاء کمی 
و کیفی سطح خدمات رسانی این داروخانه ها 
در کشــور بوده اســت، افزود: بدیــن منظور، 
ابتدای ســال ۹۹، حسابرسی دقیق و مفصل از 
داروخانه های هلال در کشور انجام و وضعیت 

مالی و اداری آنها احصا شد.
وی افزود: پس از ارزیابی های انجام شــده، 
اصلاح روند اداری، مالی و مدیریتی داروخانه ها 
در دستور کار قرار گرفت و تلاش شد با توسعه 
کمی و کیفی این مراکز، مســیر دسترســی 
آسان به دارو، بخصوص داروهای کمیاب برای 

بیماران هموار شود.
رئیس جمعیت هلال احمر گفــت: بر این 
اساس در سال گذشته، دو داروخانه در خراسان 
جنوبی و گرگان تکمیل و آمــاده بهره برداری 
شدند. همچنین برای تاسیس داروخانه های 
جمعیت هلال احمر در کهگیلویه و بویراحمد و 
لرستان مجوز کمیسیون ماده ۲۰ استان ها اخذ 
و اعتبارات لازم تامین شده و این داروخانه ها نیز 

به زودی به مرحله افتتاح می رسند.

گسترش آتش سوزی های 
جنگلی در یونان و تخلیه 

برخی مناطق آتن
با تداوم آتش ســوزی های جنگلی، هزاران 
نفر از ساکنان شمال آتن مجبور به ترک خانه 

های خود شدند.
به گــزارش ایســنا، مقامات یونــان اعلام 
کردند: هزاران نفر از ســاکنان مناطق شمال 
آتن همزمان با نزدیک شدن شعله های آتش به 
مناطق مسکونی مجبور شدند خانه های خود را 

تخلیه کنند.
گسترش شعله های آتش به سمت مناطق 
مسکونی در شــمال آتن یک روز پس از آن رخ 
داد که نخســت وزیر یونان در اظهاراتی گفت 
موج گرما در این کشــور در بیش از ۳۰ ســال 

گذشته بی سابقه بوده است.

آخرین آمار محکومان جرائم 
مالی غیرعمد 

رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور آخرین 
آمار محکومان جرائم مالــی غیرعمد را اعلام 

کرد.
»اسدالله جولایی« رئیس هیات امنای ستاد 
دیه کشور در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با اشاره 
به آخرین آمار محکومان جرائم غیرعمد گفت: 
در حال حاضر در کل کشور ۱۱ هزار و ۲۲ نفر از 
مددجویان به دلیل محکومیت جرائم غیرعمد 
مالی در زندان هســتند که از این تعداد هزار و 
7۳۸ نفر به دلیل عدم پرداخت مهریه در زندان 

هستند.
وی ادامــه داد: همچنیــن ۱۴۰ نفــر از 
محکومان نیز به دلیل عــدم پرداخت دیه در 
تصادفات فوتی و 7۱ نفر به دلیل عدم پرداخت 
دیه در تصادفات جرحی در زندان هســتند که 
به دلیل عدم داشــتن بیمه خــودرو یا کفایت 

نتوانستند، دیه را پرداخت کنند.
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور تصریح 
کرد: همچنین در حوادث کارگاهی نیز ۱7 نفر 
به دلیل فوت افراد و ۲۴ نفر بــه دلیل حوادث 
جرحی در کارگاه ها  و عدم پرداخت دیه زندان 

هستند.
جولایی تصریح کــرد: در بین پرونده هایی 
که در ستاد دیه تشــکیل می شود پرونده های 
حوادث کارگاهی ارقام سنگین ترین نسبت به 

محکومان مالی سایر جرائم دارند.
وی با اشاره به اینکه با توجه به اصلاح قانون 
چک روند کاهشی زندانیان ناشــی از چک را 
شاهد هستیم، گفت: بیشترین مددجویان ما 
زندانیان مربوط بــه جرائم مالی غیرعمد چک 
هســتند. در حال حاضر حدود ۸ هزار و ۸۱۳ 
مددجو در کل کشــور به دلیل مواردی مانند 

چک و سفته در زندان هستند.
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور با اشاره 
به اســتان هایی که بالاترین میزان محکومان 
مالــی غیرعمد را دارنــد، خاطرنشــان کرد: 
اســتان های تهران با 7۵۰ نفر، مازندران 7۳۹ 
نفر و فــارس ۶۱۳ بیشــترین محکومان مالی 

غیرعمد را در کل کشور دارند.
جولایی در پاســخ به این ســوال که کدام 
اســتان ها بالاترین آمــار محکومــان مالی 
غیرعمد مرتبط با مهریه را دارند، گفت: معمولا 
استان هایی که از جمعیت بالایی برخوردار بوده، 
بالاترین آمار این نوع محکومان را نیز دارند در 
حال حاضر نیز در بین استان های کشور، استان  
مازندران بیشترین زندان مهریه را در کل کشور 
دارد. همچنین غالب افــرادی که به دلیل عدم 
پرداخت مهریــه در زندان هســتند، افرادی 
هستند که به طور مثال برای پرداخت ۵ الی ۶ 
سکه در زندان هستند. همچنین حدود ۱۳۲ 
مددجو نیز به دلیل عــدم پرداخت نفقه در کل 

کشور در زندان هستند.
وی خاطرنشــان کــرد: به دلیل شــرایط 
کرونایی برگزاری جشن های حضوری گلزیران 
کمی کاهش داشــته اســت، اما کمک های 

خیرین در این زمینه کاهشی نداشته است.

حقوق بازنشستگان را بی حساب 
و کتاب افزایش ندادیم

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی ضمن 
اعلام وضعیت منابع و مصارف سازمان تامین 
اجتماعی گفت: حقوق بازنشســتگان را بدون 
حساب و کتاب افزایش نداده ایم و برای امسال 
و سه سال آینده مشکلی در تامین منابع حقوق 
متناسب سازی شده بازنشستگان و مستمری 

بگیران نداریم. 
به گزارش ایســنا، مصطفی ســالاری در 
سلسله نشســت های رویای تامین اجتماعی 
فراگیر که با موضوع »آینده نگاری منابع مالی 
تامین اجتماعی« برگزار شد سیمایی از منابع 
و مصارف ســازمان تامین اجتماعی را در سال 
جاری تبیین کــرد و گفت: در ســال جاری از 
لحاظ درآمد و منابع، ماهانــه ۱7 هزار و ۹۰۰ 
میلیارد وصولی از محل حق بیمه داریم. به طور 
میانگین ۲۲۰۰ میلیارد تومان برآورد ســهم 
سازمان از سود سهام است و انتظار داریم ماهانه 
۲۰۰۰ میلیارد تومان بابــت تعهدات جاری از 
دولت بگیریم که محقق شده و در ادامه درباره 

جزئیاتش خواهم گفت.
مدیرعامل ســازمان تامیــن اجتماعی 
درباره مصارف سازمان نیز گفت: بابت حقوق 
مســتمری بگیران و بازنشستگان ماهانه ۱7 
هزار میلیارد تومان مــی پردازیم. همچنین 
ماهانــه ۶۰۰ میلیارد تومــان بابت تعهدات 
کوتاه مــدت و ۳۴۰۰ میلیــارد تومان بابت 
درمان مراکز ملکــی و خرید خدمت از مراکز 
درمانی بیرونی و ۱۱۰۰ میلیارد تومان بابت 
امور عمرانی و غیره مــی پردازیم که مجموع 
مصارف هم ۲۲۱۰۰ میلیارد تومان می شود 
و اگر دولــت تعهداتش را بدهــد این موازنه 

برقرار است. 

درکشورهای دنیا به زبان های مختلف مردم 
را تشویق به تزریق واکسن فایزر و مدرنا می کنند 
اما در ایران واکسن های دســته چندم خارجی 
وارد کرده اند و مردم هم موش های آزمایشگاهی 
دیگر کشــورها شــده اند. درحال حاضر مردم 
به دلیــل اینکه گرفتــار کرونا هســتند، ترس 
وجودشان را فرا گرفته است و حاضر هم نیستند 
پروتکل ها را رعایت کنند؛ بنابراین تا ارمنستان، 
ترکیه و کردستان عراق می روند تا واکسن تزریق 
کنند. در این میان، سودجویان و کلاهبردارانی 
هستند که از این ترس مردم ســوء استفاده می 
کنند و به جای ژل و ماده اصلی واکســن، از آب 
مقطر یا مواد مخدر یا مواد ســمی برای پر کردن 
ویال ها و شیشه های خالی واکسن استفاده می 
کنند و نســبت به توزیع ویال  های تقلبی در بازار 
با برچسب واکســن های معتبر اقدام می کنند. 
مردم نیــز از ترس جانشــان این واکســن ها را 

خریداری و تزریق می کنند.
قاتل زنجیره ای در ایران 

اتفاقی که در ایران در جریان اســت پاندمی 
نیســت، بلکه قتل عام مردم به دســت یک قاتل 
زنجیره ای به اســم ویروس کرونا اســت که در 
همه جا حضــور دارد. ناکارآمــدی دولتی و بی 
تفاوتی جامعه نســبت به دســتورات و پروتکل 
های بهداشــتی این روزها چنیــن قاتل زنجیره 
ای را گســتاخ تر و جســورتر کرده است. با ادامه 
وضعیــت نابســامان مدیریت بحــران کرونا در 
ایران، معضــلات بیماران یکی پــس از دیگری 
از کمبود ســرم و دارو و واکســن گرفته تا اشباع 

تخت  های بیمارستانی سر باز کرده است. وقتی 
سرم تزریقی و دارو برای بیماران نایاب می شود 
و چنین اقــلام دارویی و درمانــی بیماران کرونا 
حتی در داروخانه های غیربیمارســتانی توزیع 
نمی شــود و تــازه داروخانه های بیمارســتانی 
نیز آن ها را ســهمیه بندی می کنند باید انتظار 
می بود کــه ســلامت عمومی بازیچه دســت 
ســودجویان و کلاهبردان گردد. امروز با پدیده 
ای مواجه هستیم که سودجویان و کلاهبرداران 
دارو و واکســن بر ســر چهارراه ها و بیمارستان 
ها و داروخانه ها قرار گرفته اند و تبلیغ واکســن 
کرونا می کنند. حتی مشــتریان خود را در برابر 
سبد متنوع واکســن ها قرار می دهند و با وعده 
واکسیناسیون دو نوبته و سه نوبته همراه با آماده 
بودن مکان تزریق و ارائه کارت واکسیناســیون، 
مبالغی از ۳ میلیــون تا ۱۰۰ میلیــون تومان از 
مردم برای تزریق واکســن های معتبر طلب می 

کنند.
در حالی که در برخی کشــورها سیاست  های 
تشــویقی برای افزایش تمایل به واکسیناسیون 
در دستور کار قرار گرفته اســت، ایران در نتیجه 
ممنوعیت واردات واکســن های معتبر با بحران 
کمبــود واکســن و توزیــع ویال  هــای تقلبی 
خطرناک دســت و پنجه نرم می کند. تنها وعده  
هایی که در وزارت بهداشــت و درمان و ســتاد 
ملی کرونا تاکنون محقق شده است، وعده های 
مقامات سلامت کشور درخصوص افزایش تعداد 
مبتلایان و مرگ های کرونایی روزانه در کشــور 
بوده است. مســعود مردانی، عضو کمیته علمی 

ســتاد کرونا البته می گوید پیــش  بینی چنین 
شرایط پیچیده  ای را این ستاد نداشته است. در 
صورتیکه این همه ابتلا به کرونا در کشور با رویه 

های موجود قابل پیش بینی بوده است!
ایران قتلگاه کرونا

۱۲۰ فوتی کرونایی در تهران و ۳۸7 فوتی در 
سطح کشور تنها بخشی از واقعیت موجود است. 
این آمار بســان نوک کوه یخ می مانــد. رعایت 
پروتکل  ها در کشــور کمتر از ۳۰ درصد اســت. 
بخشی از کاهش محســوس پروتکل ها به دلیل 
خستگی و کلافه شدن مردم و بخشی نیز به علت 
دلخوشی مردم به واکســن های تزریق شده در 
کشور بوده است. بخشی از مردم ایران هم به ویژه 
جوانان و اقشــاری بوده اند که تاکنون مشمول 
دریافت واکســن در داخل کشور نشده و در سفر 
به کشــورهای خارجی، واکســن تقلبی و بی اثر 
دریافت کرده اند یا در بازار ســیاه و شبکه قاچاق 
واکسن که توسط کلاهبرداران و سودجویان به 
راه افتاده و مدیریت می شــود، نسبت به دریافت 
واکســن اقدام نموده اند. پیــش از جهش های 
اخیر ویروس اعلام می شــد که مردم دنیا اندکی 
پس از دریافت نوبت دوم واکســن های معتبر و 
اثرگــذار کرونا ماســک را بردارند و بــه زندگی 

عادی بازگردند. این قانون البته مشــمول کشور 
ایران نیز بود، ضمن اینکه پزشکان و کارشناسان 
حوزه ســلامت معتقد بودند که به دلیل واردات 
و استفاده واکســن های چینی و روسی به کشور 
و همچنین تولید و اســتفاده واکسن های ایرانی 
تحت لیسانس این کشــورها حتی پس از نوبت 
تزریق دوم نیز باید نســبت بــه رعایت پروتکل 
ها احتیاط کــرد. اما پس از جهــش های جدید 
ویروس، بسیاری از شــرکت های واکسن سازی 
معتبر دنیا ساخت واکســن به روز شده و نسخه 
جدید کرونا را آغار کردند و بــرای جلوگیری از 
ابتلا و مــرگ و میر ویروس هــای جدید، تزریق 
نوبت ســوم و یادآور واکســن را ضروری دانسته 
اند. اما در ایران چه باید کرد وقتی واکسن معتبر 
وجود ندارد یا واکســن های فعلی نیز یا با کمبود 
مواجه هستند یا ایمنی زایی آن ها پایین است؟ 
راهکار پیشنهادی بازگشــت به پروتکل های و 
شیوه نامه های بهداشتی در سطح جامعه است. 
مردم باید خود رعایت کننــد و به نقطه مطلوبی 
نائل شــوند که رعایت ۳۰ درصــدی پروتکل ها 
به ۸۰ درصد افزایش یابــد. تنها از این طریق می 
توان زنجیره انتقال بیماری را قطع و کرونا دلتا را 

پشت سر گذاشت.

گزار اقتصاد پویا از وضعیت شیوع کرونای دلتا در کشور

 وحشت کرونایی در کشور

نشست مشــترک مجازی وزارتخانه های کشور، 
بهداشت و درمان و امور خارجه با سفیران مقیم و برخی 
از نمایندگان آژانس های بیــن المللی تهران جهت 

تامین واکسن برای پناهندگان برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت کشــور، 
نشســت مجازی با حضور نماینــدگان دولت، دفاتر 
سازمان ملل متحد با ســفرا و نمایندگان سفارتخانه 

های خارجی مقیم تهران با هدف تامین واکسن جهت پناهندگان و مهاجرین خارجی برگزار شد. 
مهدی محمــودی مدیرکل امور اتبــاع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور با تقدیر از حضور ســفرا، 
نمایندگان سازمان جهانی بهداشت، کمیساریای عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان، صندوق 
کودکان ملل متحد، نمایندگان وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشــکی و وزارت امور خارجه و سایر 
نمایندگان کشورهای کمک کننده در جمهوری اسلامی ایران، در خصوص چگونگی تهیه واکسن کرونا 

برای پناهندگان از طریق نهاد های بین المللی گفت و گو و تبادل نظر کرد.
دبیر کمیسیون ساماندهی اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور گفت؛ جمهوری اسلامی ایران با 
گذشت ۴۲ سال از انقلاب و همچنین رأفت اسلامی همچنان از میلیون ها پناهنده بخصوص اتباع کشور 
افغانستان و با کمترین کمک خارجی در بالاترین سطح استاندارد های بین المللی و فراتر از کنوانسیون 
میزبانی نموده و به اصول اخلاقی و بشر دوستانه و تعهدات بین امللی خود پایبندی کامل داشته است و با 
وجود مشکلات عدیده سیاسی و اقتصادی نظیر جنگ تحمیلی، اعمال تحریمهای غیر انسانی و غیر قانونی 
و با تکیه بر منابع محدود ملی و داخلی خود در بخش های مختلف از جمله بهداشــت و درمان، آموزش)از 

مقطع ابتدایی تا مقطع دانشگاهی(، معیشت و حرفه آموزی همانند ایرانیان خدمات رسانی نموده است.
وی در ادامه به اقدامات بشر دوستانه جمهوری اسلامی از زمان شــیوع بیماری کرونا در ارائه خدمات 
بهداشتی و درمانی به پناهندگان و اتباع خارجی ساکن در جمهوری اسلامی اشاره و از جوامع بین المللی 
خواست با توجه به شروع واکسناسیون بیماری کرونا در کشور نسبت به تامین و تسریع در ارسال واکسن 

جهت واکسناسیون پناهندگان اقدام فوری به عمل آورند.
محمودی ضمن اشاره به افزایش ورودی ها به سمت ایران در ۴ ماهه نخست سال جاری نسبت به مشابه 
سال گذشته تاکید کرد جمهوری اسلامی ایران به عنوان یک معبر و مسیر هجوم مهاجرین غیر قانونی به 
سمت کشور های اروپایی مورد اســتفاده قرار گرفته که با توجه عدم توانایی و آمادگی جمهوری اسلامی 
ایران برای پذیرش آوارگان جدید و لزوم حمایت در قلمرو کشــور افغانســتان شایسته است جوامع بین 
المللی بویژه اتحادیه اروپا در راستای ارتقائ ضریب امنیتی و کنترل مرز ها شرقی جهت مبارزه با این پدیده 

مشارکت جدی و حمایت های لازم را دولت جمهوری اسلامی معمول نمایند. 

رییس بنیاد مســتضعفان ضمن بیان اینکه در کنار 
کادر درمان خواهیم ایستاد گفت: در روند تزریق واکسن 
و تهیه مکان برای این امــر می توانیم کمک کنیم. همه  
اماکن و هتل هــای بنیاد می تواند در خدمت باشــد و 
همچنین برای تهیه واکسن، دارو و سرم نیز می توانیم 
کمک کنیم.به گزارش ایسنا، پرویز فتاح در جلسه ویژه 

ستاد فرماندهی مدیریت بیماری کرونا در تهران، با تشــکر از دکتر زالی، گفت: جنگ شما سخت تر از جنگ ما 
بود، شما با دشمن نامرئی و سخت روبرو هستید و مهم است آرایش ما در مقابل این ویروس جنگی باشد و بتوانیم 
بر قلب دشمن بزنیم، پس برنامه ریزی بسیار مهم اســت. رهبر عزیزمان چگونه عمل کردند؟ من تابع ایشانم، 
مراسم محرم را فردی برگزار کردند، جلســات را محدود کردند و... و کســی در رعایت اصول بهداشتی به پای 
ایشان نمی رســد.وی ادامه داد: چند مدیریتی برای کرونا درست نیست، مدیریت باید واحد باشد. الان درمورد 
تعطیلی هم فرماندهی واحد باید تصمیم گیرد. ما از روز اول در بنیاد اعلام کردیم در خدمت هستیم تا به کنترل 
کرونا کمک کنیم.فتاح با تاکید بر اینکه نباید کادر درمان تضعیف شود، تصریح کرد: می دانیم خسته هستند 
اما مطمئن باشید این رنج و خستگی را خداوند خریدار اســت و ذخیره دنیا و آخرت می شود. مردم هم قدردان 
و فهیم هستند و مهم این است که مقاومت ما شکسته نشود. در چنین شرایطی به صبوری و سخت کوشی نیاز 
داریم. حداقل کار ما در بنیاد این اســت که بگوییم در کنار کادر درمان خواهیم ایستاد.وی افزود: خوشبختانه 
واکسیناسیون نیز روند خوبی گرفته است. ما در روند تزریق واکسن و تهیه مکان هم می توانیم کمک کنیم. الان به 
عنوان مثال روسیه تنها یک واکسن دارد، این تعدادی که ما واکسن داریم ) چند نوع واکسن( هزینه دارد و بیایید 
متمرکز شوید، ما هم پای کار شما هستیم  و کمک می کنیم. عقل ها را روی هم بگذارید و به سرمایه گذاری فکر 
نکنید. ما در تهیه واکسن، دارو و سرم در کنار فرماندهی کرونا هستیم و می توانیم کمک کنیم.وی با تاکید بر لزوم 
افزایش تاب آوری مردم، اظهار کرد: واقعا مردم خوبی داریم، آنها رعایت می کنند و انصافا تحت فشار هستند اما 
باید با مردم خوب و شفاف صحبت کرد. ما نوکر مردم هستیم و نباید در برابر ارباب جسارتی کنیم. مگر جاده ها 
دست ما نیست؟ چرا آن را باز گذاشتیم؟ آمار عدم رعایت پروتکل درست است اما مردم مقصر نیستند، مقصر ما 
و تدابیر ما است. مردم موقعیت شناس هستند و می دانند کرونا برای دنیاست و ما در این بین با تحریم ظالمانه 
روبرو هستیم که باعث شد واکسن های ایرانی هم وارد مدار تولید شود.فتاح با تاکید بر اینکه اقدامات کادر درمان 
در ایران بسیار خوب است، بیان کرد: وضع خیلی از کشورها از ما بدتر است و آنها هم مشکلات خود را دارند. ما به 
دکتر زالی اطمینان می دهیم که هرگونه که بخواهند در کنارشان خواهیم بود. برای تهیه اکسیژن ساز، خرید 
آمبولانس و... کمک کردیم. در واقع سعی کردیم مستقیم و غیرمســتقیم کمک کنیم. ما به همه افراد تحت 
پوشش بهزیســتی و کمیته امداد کمک کردیم؛ مجموع کمک های مستقیم ما ۲۰۰ میلیارد تومان و مجموع 

کمکهای غیر مستقیم نیز ۲۵۰۰ میلیارد تومان بوده است.

اعلام آمادگی بنیاد مستضعفان برای تهیه واکسن، سِرم و دارونحوه تامین واکسن برای پناهندگان بررسی شد

نماینده مردم بهشهر در مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: چــه بخواهیم و چــه نخواهیم تنها راه 
کنترل کرونا به تصمیمات تک تــک مردم باز می 
گردد. چه مردمی که در خیابــان راه می روند و چه 
کسانی که پشت میز نشسته اند.غلامرضا شریعتی 
در گفت وگو با ایســنا، بیان کرد: متاســفانه مردم 
نسبت به بیماری کرونا سهل انگار شــده اند و این 
سهل انگاری در همه سطوح جامعه قابل مشاهده 

اســت. از عدم رعایت پروتکل ها از ســوی مردم تا 
عدم تشــدید نظارت ها بر اجرای دستور العمل ها 
از ســوی مســئولان، این امر کاملا مشهود است.

نماینده بهشهر در مجلس با اشاره به وضعیت استان 
مازندران از نظر شیوع کرونا، اظهار کرد: اکنون اکثر 
نقاط کشــور در وضعیت بحرانی قرار گرفته است و 
متاسفانه در تعطیلات اعیاد اخیر نیز علی رعم منع 
تردد به استان های شمالی، مردم به هر ترفندی که 

شده خود را به شمال رســاندند و این امر سبب شد 
تا برخی از نقاط اســتان که در وضعیــت قرمز بود، 
امروز به وضعیت سیاه برســد.وی تصریح کرد: چه 
بخواهیم و چه نخواهیم تنها راه کنترل این بیماری 
به تصمیمات تک تک مــردم باز می گــردد. چه 
مردمی که در خیابان راه می روند و چه کســانی که 
پشت میز نشسته اند. امروز حتی تجربه کشورهای 
پیشرفته که واکسیناسیون به طور کامل در آن ها 

انجام شده، نشان می دهد که اگر پروتکل ها رعایت 
نشود بازهم بیماری گسترش خواهد یافت.شریعتی 
در پایان تاکید کرد: تا زمانی که این بیماری در همه 
کشورهای دنیا ریشــه کن نشــود، ما با آن درگیر 
خواهیم بــود و تنها راه حل موجــود رعایت دقیق 
پروتکل ها و نظارت بر اجرای آن است. هر زمان که 
اجرای پروتکل ها به حداقل برسد موجی جدید به 

راه خواهد افتاد.

مردم با هر ترفندی خود را به شمال رساندند

رییس گروه واکنش سریع کووید۱۹ وزارت بهداشت، با اشاره به روند 
پیشروی کرونا در کشور، درباره روزهای آتی و مراسمهای پیش رو در ایام 
ماه محرم، ضمن هشدار نسبت به هرگونه تجمع در شرایط فعلی بیماری 
در کشور گفت: سوگواری ایام محرم قطعا لازم است اما شکل اجرای آن 
در شرایط اپیدمی مهم است. در کنار اینکه سلامت معنوی جامعه باید 

حفظ شود ولی باید سنجیده اقدام کنیم.
 دکتر حمید سوری در گفت وگو با ایسنا، درباره روند کشوری کرونا، 
گفت: رخداد طغیان های ناشی از اپیدمی عمدتا از جنوب و جنوب شرقی 

کشور آغاز شد و از چابهار به ســمت زابل و بالاتر حرکت کرد و با توجه به 
مراوداتی که بین سیستان و بلوچستان و اســتان گلستان وجود دارد، 
گلستان  هم به یکی از استان هایی تبدیل شد که وضعیت خیلی مناسبی 
ندارد؛ هرچند که اقدامات مناسبی برای کنترل اپیدمی در این استان  هم 

آغاز شده است.
وی افزود: انتشار اپیدمی و واریانت دلتا در سطح کشور رو به گسترش 
بوده است و الان بیشتر به سمت مبادی مرکزی کشور پیش می رود. پیش 
از آنکه در مورد قرنطینه که مداخله پرهزینه ای اســت صحبت کنیم، 
معتقدم  کنترل مبادی شهرها و سفرها و سایر رخدادها مهم تر است  و این 
در حالی است که وقتی به جاده ها نگاه می کنیم می بینیم این مقررات به 
اجرا در نمی آید و سفرها کماکان ادامه دارد و بخشی از طغیان بیماری در 
استان گلستان به دلیل سفرهایی است  که برای رفتن به مشهد مقدس 

انجام می شود. سفرها باید ممنوع شــود تا از انتشار ویروس جلوگیری 
شود.

سوری تاکید کرد: اعلام می کنیم شهری قرمز است اما تمهیدات لازم 
برای عملیاتی شدن مقررات اجرا نمی شــود و قانونی که اجرایی نشود 
طبیعتا ارزش لازم را ندارد. قوانین باید ضمانت اجرایی داشــته باشند و 

پایش و نظارت شوند تا اثربخش باشند.
وی دربــاره تقاضاهــا و صحبت هایی کــه بــرای تعطیلی 
دو هفته ای کشــور مطرح می شــود، بیــان کرد: اگــر قرار بر 
تعطیلی باشــد، درصورتی موثر خواهد بود کــه برای آن برنامه 
داشــته باشــیم وگرنه اینکه دو هفته تعطیل کنیم که در خانه 
بنشــینیم و بعد از دو هفته باز همان رفتارها تکرار شود، شاهد 

اثربخشی تعطیلات نخواهیم بود.

رییس گروه واکنش سریع کووید ۱۹:

برای »محرم« سنجیده اقدام کنیم
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بانک و بیمه
روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران

رییس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: تخصیص کارت 
اعتباری آثار مثبتــی به همراه خواهد داشــت و کمک می کند تا 
تولید رونق بگیرد، زیرا از این طریق می توان منابع مورد نیاز تولید 

را مستقیماً به دست تولیدکننده رساند. 
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن-هیبنا بــه نقل از ایبنا، 

محمدرضا پورابراهیمی، در رابطه با بخشنامه جدید بانک مرکزی 
در راســتای اختصاص کارت های اعتباری به مردم در طرح کارت 
اعتباری مبتنی بر زنجیره تامین اعتبــار، اظهار کرد: این اقدام کار 
خوب و ارزشمندی است، زیرا جریان فرآیند تامین مالی بر اساس 
اعتبار در زنجیــره فعالیت های اقتصادی از ســوی برخی بانک ها 

تعریف می شود.
وی ادامــه داد: این ابتکار عمل نیز نه تنها در کشــور ما بلکه در 
سایر کشورهای جهان نیز اتفاق می افتد. یعنی به عبارتی دولت ها 
اعتباری به مردم می دهند تا با آن اعتبار بتوانند نیازهای خودشان 

را برطرف کنند.

روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران
تخصیص کارت اعتباری؛ اقدامی در راستای رونق تولید

خبرخبر

صورت های مالی سال 99 بیمه 
ایران به تأیید مجمع عمومی رسید

مجمع عمومی شرکت ســهامی بیمه 
ایران در جلســه مــورخ ۱۴۰۰/۵/۱۱ 
صورت های مالــی مربوط بــه عملکرد 

سال ۱۳۹۹ این شرکت را تایید کرد. 
  به گزارش روابط عمومی بیمه ایران، 
نشســت مجمع عمومی عادی ســالیانه 
شــرکت ســهامی  بیمه  ایران به ریاست 
دکتر معمارنــژاد معاون امــور بانکی و 
بیمــه وزارت امور اقتصــادی و دارایی و 
 با  حضــور دکتــر ســلیمانی رییس کل 
بیمه مرکــزی، نماینــدگان وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی،  وزارت  صنعــت، 
معــدن و تجــارت، ســازمان برنامــه و 
بودجه، ســازمان حسابرسی )حسابرس 
قانونی بیمه  ایــران(، مدیر عامل، رییس 
و اعضای هیات مدیره بیمه ایران برگزار 

شد. 
در این نشســت، پس از ارائه گزارش 
هایی توسط ســید مجید بختیاری مدیر 
عامل و تیم مدیریتی بیمه  ایران،  اعضای 
مجمع نیز نقطه نظرات کارشناسی خود 
را در خصوص عملکرد شــرکت در سال 
 گذشــته  مطرح و پس از بررسی و تبادل 
نظر در مســایل فنی و اســتماع گزارش 
ســازمان حسابرســی، ضمن تشــکر از 
شفافیت  گزارش  های ارائه شده، صورت 
های مالی منتهی به پایان اســفند سال 

  ۱۳۹۹  بیمه ایران را تصویب  کردند.
جلســه مجمع با رعایت کلیه پروتکل 
هــای بهداشــتی در ســالن اجتماعات 

وزارت امور اقتصاد و دارایی برگزار شد.

از آغاز شیوع کرونا در کشور: 
حمایت از مشاغل آسیب دیده 
از کرونا همچنان ادامه دارد 

بانــک آینــده به منظــور حمایــت از 
کســب و کارهای آســیب دیده از ویروس 
کرونا تاکنــون بیش از ۸۳۲ هــزار و ۳7۶ 
میلیون ریال به صاحبان مشــاغل آســیب 

دیده تسهیلات اعطا کرده است.
به گزارش روابط عمومــی ، بانک آینده 
از کســب وکارهایی کــه به دلیل شــرایط 
ناشــی از شــیوع ویروس کرونا در فعالیت 
اقتصادی خود، آســیب دیده اند، از ابتدای 
ســال ۱۴۰۰ تا یازدهم مردادماه امســال، 
۱۹۵ فقره تسهیلات به مبلغ ۳۳ هزار و ۹۰ 

میلیون ریال پرداخت کرد.
 ایــن رونــد در حالــی ادامــه دارد که 
بانک آینده  بــا هدف کمک بــه صاحبان 
کســب وکارهای آســیب دیده ناشــی از 
همه گیــری کرونا و به منظــور حفظ رونق 
اشــتغال و جبران بخشــی از خســارات 
عملیاتــی واحدهــای مختلــف تولیدی، 
صنعتــی، خدماتــی و ســایر بخش های 
اقتصــادی کشــور، از تیرماه پارســال تا 
یازدهم مردادماه ۱۴۰۰، ۸۳۲ هزار و ۳7۶ 
میلیون ریال تســهیلات به بیش از ۳۹۴۶ 

متقاضی پرداخت کرده است.

پرداخت 88 هزار فقره وام 
ازدواج دیگر در بانک ملی ایران

بانک ملی ایران بــه  منظور حمایت مالی 
از زوج های جوان و اجرای سیاســت های 
کلی خانواده ابلاغی از ســوی مقام معظم 
رهبری، بیش از ۸۸ هــزار فقره وام ازدواج 
دیگر در چهــار ماه ابتدای ســال جاری به 

متقاضیان پرداخت کرده است.
به گــزارش روابط عمومــی بانک ملی 
ایران، ایــن بانــک از ابتدای امســال تا 
پایان تیرماه نســبت بــه پرداخت تعداد 
۸۸ هــزار و ۳۳۲ فقــره وام ازدواج بــه 
ارزش 7۶ هــزار و 7۲7 میلیــارد و 7۶ 

میلیون ریال اقدام کرده است.
بانک ملی ایران در ســال گذشته هم 
۲۱7 هزار و ۲۹۹ فقره تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج بــه ارزش ۱۱۳ هزار و 
۳۵۵ میلیــارد و ۸۵۳ میلیــون ریال به 
متقاضیــان پرداخــت کرده اســت که 
حدود یــک چهارم تســهیلات پرداختی 
این بخش توســط نظام بانکی را شــامل 

می شود.
پرداخت وام ازدواج بانک ملی ایران 
با هدف ترویج ســنت حسنه ازدواج در 
میان جوانان، از ســیر صعودی مطلوبی 
برخوردار است و در همین راستا شعب 
در سراســر کشــور، پذیرای متقاضیان 
دریافــت تســهیلات قــرض الحســنه 
ازدواج هســتند تا نســبت به پرداخت 
این تســهیلات در ســریع ترین زمان 

اقدام کنند.

برای دومین سال پیاپی و با حضور 
مدیران شبکه بانکی؛ 

استاندار کردستان ازعملکرد 
بانک مسکن در پرداخت تسهیلات 

مددجویان بهزیستی تقدیر کرد
در چهارمین جلسه کمیسیون هماهنگی 
بانکهای استان کردستان ، استاندار کردستان 
از عملکرد بانک مسکن در پرداخت تسهیلات 
مددجویان بهزیستی برای دومین سال پیاپی 

تقدیر کرد. 
به گزارش خبرنگار اســتانی پایگاه خبری 
بانک مسکن - هیبنا؛ بهمن مرادنیا استاندار 
کردســتان در چهارمین جلسه کمیسیون 
هماهنگــی بانکهای اســتان کردســتان با 
بیان این نکته که بانکها پشــتیبان توســعه 
اقتصادی استان هســتند، اظهار داشت: در 
تمامی بخشــهای اقتصادی اســتان، بانکها 
با پرداخت تســهیلات به خوبی توانسته اند 
از فعالان اقتصادی و رفع مشکلات معیشتی 
مردم حمایت کنند و انتظار می رود همچنان 
در بحث سرمایه گذاری و حمایت از سرمایه 

گذاران تلاش و همکاری بیشتری انجام شود.
وی بر حمایت از رونق تولید توسط بانکها 
اســتان تاکید کرد و ابراز داشــت: پرداخت 
تسهیلات به بخش تولید و سرمایه گذاری به 
نوعی سرمایه گذاری برای بانک های استان 
محســوب می شــود بنابراین اگر چند طرح 
تولیدی شاخص در اســتان تعیین و جهت 
پرداخت تسهیلات، به بانک ها معرفی شود می 
تواند در رونق تولید و توسعه اقتصادی استان 

بسیار موثرتر باشد.
وی از عملکرد بسیار عالی بانک های استان 
به ویژه بانک مســکن در پرداخت تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و مددجویان بهزیستی 
تقدیر کرد و افزود: عملکرد اثربخش بانکهای 
استان در پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و مددجویان کمیته امداد قابل تقدیر 
اســت ولازم اســت بانک ها در پرداخت این 
تسهیلات که موجب گشــایش در معیشت 
مردم خصوصــا این مددجویان می شــوند ، 

دست و دلباز تر شوند.
همچنیــن در این جلســه خالد جعفری 
معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استاندار 
کردستان اظهار داشت: تسهیلات تبصره ۱۸ 
به عنوان قرض الحسنه به افراد تحت پوشش 
بهزیستی پرداخت می شــود و سهم استان 
در ســال ۹۹ مبلغ ۸۰ میلیارد تومان بود که 
۸۸  آن جذب و پرداخت شــد.وی با تقدیر از 
عملکرد بســیار عالی بانک ها خصوصا بانک 
مســکن گفت: بانک های اســتان در جذب 
این تســهیلات همکاری خوبی داشتند و در 
کل پرونده سال ۹۹ بسته شــد اما لازم است 
بهزیستی استان در شناسایی و معرفی افراد، 
بیشــتر تلاش کند تا تســهیلات ۱۴۰۰ از 
این محل، اثربخشــی بهتری داشــته باشد.

لازم بذکر اســت در پایان این جلسه استاندار 
کردستان با اهدای لوح به جلال الدین سلیمی 
مدیر شعب استان کردستان از عملکرد بانک 
مسکن در پرداخت تســهیلات مددجویان 

بهزیستی تقدیر کرد.

سلیمی در آیین اجرای طرح 
واکسیناسیون کارکنان ؛ 

برای حفظ سلامتی و تندرستی 
کارکنان از هیچ تلاشی دریغ 

نخواهیم کرد
واکسیناســیون کارکنان شــبکه بانکی 
استان کردســتان همزمان با سراسر کشور 
انجام شد و مدیر شعب کردستان بر بکارگیری 
تلاش مدیریــت در جهت حفظ ســلامتی 
کارکنان استان تاکید کرد. به گزارش خبرنگار 
استانی پایگاه خبری بانک مسکن-هیبنا، با 
پیگری های مدیرعامل و مدیران ارشد بانک 
، واکسیناسیون کارکنان مدیریت کردستان 
نیز با همکاری کمیسیون بانکهای کردستان 
انجام شد و جلال الدین سلیمی مدیر شعب 
اســتان در آغاز اجرای این طرح که در سالن 
اجتماعات مدیریت شــعب بانک کشاورزی 
برگزار شد ،گفت: مدیریت استان از آغاز شیوع 
این بیمــاری همه اقدامــات لازم را در جهت 
پیشگیری از ابتلای کارکنان بانک انجام داده 
و روزانه شــرایط و وضعیت کارکنان مبتلا به 
بیماری را رصد کرده اســت و همواره با تامین 
اقلام بهداشتی از جمله ماسک و ضد عفونی 
کردن مداوم شعب توانســته است از ابتلای 
هرچه بیشــتر کارکنان مدیریت جلوگیری 
کند.وی همچنین درخصوص ابتلای بعضی 
از کارکنان استان ابراز داشت : علی رغم همه 
اقدامات پیشــگیرانه با توجه به شیوع بالای 
بیماری در کل کشور متاســفانه تعدادی از 
کارکنان اســتان هم درگیر مبازره با ویروس 
کووید ۱۹ شــده اند که خوشبختانه همگی 

بهبود یافتند.

تفاهم نامه پنج جانبه همکاری مشــترک، پست 
بانــک ایران بــا معاونت علمــی و فناوری ریاســت 
جمهوری، صندوق نوآوری و شــکوفایی، شــرکت 
مخابرات ایران و ســازمان فنــاوری اطلاعات ایران با 
هدف کمک به تولید داخلی فنــاوری های راهبردی 
و استفاده از ظرفیت شــرکتهای دانش بنیان به امضا 
رسید.به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک 
ایران، بهزاد شیری مدیر عامل بانک در مراسم امضا این تفاهم نامه پنج جانبه با اشاره به اینکه پست بانک 
ایران به عنوان یک بانک گسترده در شبکه بانکی کشور در بخش فناوری اطلاعات با وجود بیش از ۶۰۰۰ 
باجه بانکی در مناطق روستایی خدمات بانکی ارائه می کند و حمایت ویژه از فعالان بخش ICT در دستور 
کار قرار داده اســت، گفت: همواره تلاش کردیم عمده ســبد خدماتی بانک را با اولویت حمایت از فعالان 
بخش روستایی و فناوری اطلاعات، به ســوی تولید هدایت کنیم.شیری با بیان اینکه اگر توسعه خدمات 
و حمایت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نبود امکان ارائه انــواع خدمات بانکی و ارتباطی به مناطق 
محروم و روستایی وجود نداشت، گفت: برای توسعه خدمات در بخش ICT از سال قبل با صندوق نوآوری 
و شکوفایی، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و صندوق توسعه ملی تفاهم نامه امضا کرده ایم تا 
منابع مالی به حوزه فناوری اطلاعات کشور هدایت شــود و افتخار می کنیم که جز اولین بانک ها در اخذ 
موافقت عاملیت صندوق توسعه ملی در این حوزه باشیم.شیری  یکی از  سیاست های مهم اقتصاد مقاومتی 
را سیاست جایگزین واردات با تولیدات داخلی دانست و گفت: با اجرای این تفاهم نامه این هدف نمود واقعی 
و عینی پیدا می کند.مدیر عامل پست بانک ایران با اشاره به اینکه تفاهم نامه پنج جانبه با هدف بهره گیری 
از توانمندی های شرکتهای دانش بنیان برای رفع نیازمندیهای صنعت مخابراتی کشور به امضا طرفین 
رسیده است، گفت: شناسایی نیازهای شرکت مخابرات ایران برای معرفی به شرکتهای دانش بنیان فعال 
در این حوزه با هدف کاهش زمان، هزینه تولید و عرضه، تعمیر و نگهداری و به روزرسانی سیستم ها و کاهش 
وابستگی به محصولات و شرکتهای خارجی از دیگر اهداف این تفاهم نامه است.شیری ادامه داد: استفاده 
از ظرفیتهای شــرکت مخابرات ایران  برای رفع نیازمندیهای راهبردی صنعت مخابراتی، رشد و توسعه 
محصولات و خدمات دانش بنیان اهدف دیگر امضای این تفاهم نامه مشترک است.بر اساس این گزارش، 
زمان شروع همکاری از تاریخ امضای طرفین و مبادله آن بوده و اعتبار آن به مدت ۵ سال شمسی از تاریخ 
امضای تفاهم نامه تعیین شده است.بر اساس این تفاهم نامه سازمان فناوری اطلاعات ایران به منظور کمک 
به توسعه شبکه فیبر نوری تلاش می کند تا تعرفه اینترنت ثابت را از اینترنت تلفن همراه )5G( به مدت سه 
سال پایین تر نگه دارد.در این مراسم، بهزاد شیری مدیرعامل پست بانک ایران، مهدی محمدی دبیر ستاد 
توسعه اقتصاد دیجیتال و هوشمند سازی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، علی وحدت رییس 
هیات عامل صندوق نوآوری و شکوفایی، مجید ســلطانی مدیرعامل شرکت مخابرات ایران، سیدصادق 
خیاطیان رییس مرکز شرکتها و موسسات دانش بنیان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و امیر 

ناظمی رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران و معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات حضور داشتند.

مدیرکل راه و شهرسازی خراســان شمالی از 
اجرای ۱7 پروژه بازآفرینی شهری در سال ۱۴۰۰ 

خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن-هیبنا 
به نقل از وزارت راه و شهرســازی، قاســم قاسمی 
مدیرکل راه و شهرســازی خراســان شــمالی از 

اجرای ۱7 پروژه بازآفرینی شهری در ســال ۱۴۰۰ خبر داد و گفت: این ۱7 پروژه شامل احداث خانه 
محله صادقیه با اعتبار ۱۰ میلیارد ریال، زیرســازی و جدول گذاری معابر حکیم شیروان با اعتبار ۵ 
میلیارد ریال، بهســازی پیاده رو حدفاصل خیابان فرومندی و میدان امام خمینی)ره( اســفراین با 
اعتبار ۵ میلیارد ریال، احداث پایگاه خدمات اجتماعی شیروان با اعتبار ۹ میلیارد ریال، پروژه اصلاح 
و توسعه شبکه آب و فاضلاب جوادیه بجنورد با اعتبار 7 میلیارد ریال و پروژه بهسازی معابر قلعه کریم 

اسفراین با اعتبار ۹ میلیارد ریال است.
وی افزود: همچنین احداث سالن ورزشــی باقرخانه ۲ بجنورد با اعتبار ۱۰ میلیارد ریال، احداث 
مجتمع فرهنگی ورزشــی جوادیه بجنورد با اعتبار ۱۱ میلیارد ریال، ســاماندهی و بهسازی معابر 
زمین کشوری شــیروان با اعتبار ۵/۲ ریال، احداث خانه فرهنگ زمین کشوری شــیروان با اعتبار 
۸ میلیارد ریال، اصلاح و ســاماندهی شــبکه آب و فاضلاب ارمغان بجنورد با اعتبار ۵ میلیارد ریال، 
تامین قیر برای آسفالت معابر محلات بازآفرینی شــهری به میزان ۲۴ میلیارد ریال و توانمند سازی 
اقتصادی و ظرفیت ســازی اجتماعی و نهادی در محلات هدف بازافرینی شطح استان با اعتبار ۶/۱ 

میلیارد ریال از دیگر پروژه های بازآفرینی شهری این اداره کل در سال ۱۴۰۰ است.
قاسمی به بافت های فرسوده و سکونتگاه های غیر رسمی اشــاره کرد و افزود: در استان خراسان 
شمالی ۵۹۰ هکتار بافت میانی فرسوده و 7۱۴ هکتار سکونتگاه های غیر رسمی وجود دارد که بیش 

از ۵۲ هزار نفر در بافت فرسوده و بیش از ۸7 هزار نفر در سکونتگاه های غیررسمی ساکن هستند.
وی تصریح کرد: تعداد کل ســهمیه تسهیلات اســتان ۳7۰ عدد بوده که از این تعداد ۹۶ واحد از 
ابتدای سال ۱۴۰۰ به بانک ها معرفی شــده اند و بیش از ۳۸ میلیارد ریال از ابتدای امسال تسهیلات 

پرداخت شده است.
وی اضافه کرد: اعتبار کل این ۱7 پروژه معادل ۱۰۶ میلیارد ریال اســت که در پروژه های مذکور 

هزینه خواهد شد.
مدیرکل راه و شهرســازی خراســان شــمالی به مهمترین پروژه هایی که اکنون در اســتان 
در حال اجرا است اشــاره کرد و افزود : احداث سالن ورزشــی باقرخان ۲ با ۹۵ درصد پیشرفت 
فیزیکی بــه مبلغ قــرارداد ۱۵ میلیارد ریال، احــداث مجتمع فرهنگی ورزشــی جوادیه با ۴۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی به مبلغ قرارداد ۳۵ میلیــارد ریال و پروژه مشــارکتی ۲۲۰ واحدی 
ارمغان بجنورد با پیشــرفت فیزیکی حدود ۶۰ درصدی از مهمترین پروژه هایی است که اکنون 

در استان در حال اجرا هستند.

 باهدف حمایت از تولید داخلی
پست بانک ایران تفاهم نامه همکاری پنج جانبه امضا کرد

اجرای ۱۷ پروژه بازآفرینی شهری در خراسان شمالی

مدیرعامل بانک مســکن با تاکید بر این که برنامه دولت سیزدهم برای 
تولید مسکن تورم زا نیســت، گفت: با عاملیت بانک مسکن برای پرداخت 
وام ۳۰۰ میلیونی، برنامه ساخت سالانه یک میلیون مسکن تسریع خواهد 

شد. 
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن-هیبنا به نقل از تسنیم، محمود 
شایان با اشاره به برنامه ساخت یک میلیون مسکن در دولت آیت الله رئیسی 
اظهار کرد: به بانک ها این پیشــنهاد را داریم با توجه شبکه گسترده شعب 
بانک مسکن، با تخصصی بودن بان و تجربه کســب شده مسکن مهر که 
پرسنل بســیار متعهد، زحمتکش و صدیق بانک مسکن دارند می توانیم 
عاملیت پرداخت تسهیلات مربوط به ساخت یک میلیون مسکن را برعهده 

بگیریم.
وی با بیان این که تامین مالی ۲۱۰ هزار واحد از یک میلیون واحد سهم 
بانک مسکن اســت، ادامه داد: 7۹۰ هزار واحد نیز سهم سایر بانک هاست. 
عاملیت بانک مسکن دو حسن بسیار خوب برای بانک ها دارد؛ اول این که 
برخی بانک های تخصصی که شــعب کوچک دارند مانند بانک توســعه 
صادرات، بانک صنعت و معدن و... این کار امکان پذیر نیســت. در جلسه با 
مدیران عامل این بانک ها، پذیرفته اند که بانک مســکن عاملیت آنها را بر 

عهده بگیرد.
وی بیان کرد: در رابطه با بانک های بزرگ یکی از اشــکالاتی که وجود 
خواهد داشت تعداد زیاد پرونده هاست، بانک های بزرگ تمایل دارند مبالغ 
بزرگ تر با تعداد پرونده کمتری تسهیلاتی مانند مضاربه، فروش اقساطی 
و... ارائه دهند. تا به این ترتیب کارکنان آنها درگیر کارهای سنگین نشوند، 

ضمن این که تسهیلات آنها سریع برگردد.
مدیرعامل بانک مسکن گفت: با عاملیت بانک مسکن،  شعب این بانک ها 
شلوغ نمی شود، و در زمان فروش اقســاطی تعداد پرونده ها به شدت زیاد 
می شود. اگر ما به یک انبوه ساز هزار واحدی در دوران مشارکت مدنی یک 
پرونده داریم ولی فروش اقساطی باید ۱۰۰۰ پرونده تشکیل دهیم. بنابراین 

حجم پرونده ها، بایگانی، نیروی انسانی و... بانک ها همه درگیر می شوند.
شایان تاکید کرد: با عاملیت بانک مسکن هم برنامه دولت سیزدهم برای 
تولید یک میلیون مسکن محقق می شود ضمن این که قانون اجرا شده و 
پرسنل بانک ها در شرایط بهتری خواهند بود. علاوه بر این نگاه بانک های 

تجاری به مسکن با نگاه بانک تخصصی مسکن بســیار متفاوت است. در 
بانک مسکن برای ســاخت و ســاز انبوه،  قوانین و مقررات بسیار روان تر از 

بانک های تجاری است.
مدیرعامل بانک مسکن با اشــاره به این که ۳7۰۰ هزار میلیارد تومان 
حجم نقدینگی کشور است، گفت: اگر برای هر واحد از یک میلیون مسکن 
۳۰۰ میلیون تومان اختصاص دهیم، ۸ درصد کل نقدینگی خواهد شــد. 

این منابع به تدریج به پروژه ها تزریق می شود و تورم زا نیست.
وی پیش تر در گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: یکی از اقدامات خوبی که 
در دولت نهم و دهم در خصوص تامین مسکن اقشار محروم صورت گرفت، 
اجرای طرح مســکن مهر بود. در این طرح ۲.۸ میلیون واحد مســکونی 

ساخته شد.
وی تصریح کرد: اگر اعتقاد وجود داشته باشد، هر کاری به خوبی، راحت 
و با حداقل هزینه انجام می شــود. اما اگر به کار اعتقادی نباشد، نمی توان 
کاری از پیش برد. به عبارتی می توان آدمی را که خواب است بیدار کرد، اما 

نمی توان آدمی که خودش را به خواب زده بیدار کرد.
مدیرعامل بانک مسکن با اشــاره به این که این نوع نگاه ضرر زیادی به 
مسکن مهر و اقشــار هدف وارد کرد، گفت: در یک مقطعی می شد مسکن 
مهر را با متــری ۵۰۰ هزار تومان تکمیل کرده و تحویــل داد. در واقع یک 
فرصت خوب و طلایی برای ورود مســکن مهر به بازار بود که آنرا از دست 

دادیم. وقتی این اتفاق نیفتاد، تکمیل مسکن مهر به تاخیر افتاد.
شایان با یادآوری این که بحث جابجایی وزیر در دولت دوازدهم مطرح 
شد و آقای اسلامی به عنوان وزیر راه و شهرســازی از مجلس رای اعتماد 
گرفت،  اضافه کرد: وزیر کنونی راه و شهرســازی با اراده و اعتقاد قوی وارد 

میدان شد و مسکن مهر را به عنوان اولویت کاری قرار داد.
وی تاکید کرد: بر این اساس توانستیم ۲۰۰ هزار واحد را در این مقطع 
تکمیل کرده و آنها را به متقاضیان تحویل دهیم. متاســفانه به دلیل عدم 
توجه وزیر سابق هزینه تکمیل و تحویل بالاتر رفت و در واقع این هزینه ها از 

جیب مردم رفت.
مدیرعامل بانک مسکن اظهار کرد: در بحث سرمایه گذاری وقتی زمان 
را طولانی کنیم و ارزش آنرا ندانیم هزینه ها افزایش می یابد. خیلی از مردم 
می توانستند با فروش بخشی از دارایی خود صاحب یک مسکن مهر شوند 
امروز دهک هدف اگر تمام دارایی خود را هم بفروشد شاید نتواند صاحب 

مسکن مهر شود.
وی با بیان این که از اقشار متوسط با پرداخت تسهیلات و تامین زمین 
حمایت کنیم، گفت: می توانیم زمین را به صورت اجاره ۹۹ ساله یا در قالب 
عقد فروش اقساطی ۱۰ ساله واگذار کنیم. دولت می تواند در قالب اول زمین 
را ابتدا به صورت سه ساله با شرط ساخت طی سه سال واگذار کند تا به این 

ترتیب جلوی رانت نیز گرفته شود. از سوی دیگر باید به این نکته اشاره شود 
که ۵ دهک بالای جامعه که طبیعتا توان تامین مسکن را دارند و با توجه به 

امکاناتی که دارند مشکلی در این بخش ندارند.
مدیرعامل بانک مســکن با بیان این که در دولت آینده باید به دو هدف 
توجه داشته باشیم، گفت: یکی بافت های فرسوده است. در این بافت های 
می توانیم فضای شهرســازی ایران را اصلاح کنیم. در بافت های فرسوده 
همه زیرســاخت های شــهری وجود دارد اما به لحاظ روبنایی امکانات 
مناسبی در اختیار نداریم. با احیای این بافت ها از نظر تعداد، واحدها زیادی 
ساخته می شود با این تفاوت که هزینه های زیربنایی در این بافت ها به سمت 
صفر میل می کند. چراکه امکانات زیربنایی از جمله آب، برق، گاز و فاضلاب 

وجود دارد.
شایان با بیان این که هدف بعدی این اســت که در قالب شهرک سازی 
کار کنیم، گفت:  در این راســتا بانک مسکن قرارداد ساخت شهرک سازی 
با تعداد ۱۰ هزار واحد را با شــرکت بازآفرینی امضا کرد. به هر کدام از این 
واحدها ۳۰۰ میلیون تومان وام ســاخت می دهیم. با توجه به توانمندی 
پیمانکار کارهای زیرساختی پروژه به اتمام رسیده و با توجه به روند ساخت 
و ساز حدود ۱۰ ماه زودتر از موعد مقررپروژه به اتمام خواهد رسید. پیمانکار 
در این پروژه تاکید کرد برای آن که در تلاطم قیمت مصالح ساختمانی قرار 
نگیریم یک کارخانه شن و ماســه را خریداری کردیم. این نشان از هوش 

پیمانکار دارد.
مدیرعامل بانک مســکن با تاکید بر این که ساخت سالانه یک میلیون 
مسکن در کشور شــدنی اســت و برنامه آیت الله رئیســی در این رابطه 
واقع بینانه است، گفت: سالانه ۳۰۰ هزار مسکن توسط بخش خصوصی و 
۲۰۰ هزار واحد مسکن روستایی در کشور ساخته می شود. زمانیکه مسکن 
وارد رکود می شــود، فرصتی است برای افزایش ســاخت و سازها توسط 
سازندگان. ما باید برای ساخت ۵۰۰ هزار واحد برنامه ریزی کنیم؛ مجلس 
در قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ یک میلیون و ۲۰۰ هزار را به سیستم بانکی 

تکلیف کرده برای تامین مالی.
شایان ادامه داد: در زمان حاضر بانک ها 7.۵ تا ۸ درصد تسهیلات خود را 
صرف بخش مسکن می کنند که قابل قبول نیست. به این دلیل تسیهلات 
بلندمدت اســت بانک های تجاری رغبتی برای پردخت ایــن نوع وام را 
ندارند. این در حالی است مجلس بانک ها را مکلف کرده که ۲۰ درصد مانده 

تسهیلات را برای تامین مالی بخش مسکن اختصاص دهند.
وی تاکید کرد: در صورت عدم تمکین بانک ها، آنها با افزایش نرخ سپرده 
قانونی توسط بانک مرکزی جریمه می شوند. ضمن این که هیئت مدیره 
بانک ها برای رسیدگی به تخلف به هیئت نظارت بانک مرکزی معرفی می 

شوند.

پیشنهاد عاملیت بانک مسکن برای پرداخت وام ۳٠٠ میلیونی

مجمع عمومی سال ۹۹ بانک توسعه صادرات 
ایران برگــزار و صورت هــای مالی ایــن بانک به 
تصویب رســید.به گزارش روابــط عمومی بانک 
توســعه صادرات ، مجمع عمومی ســالیانه بانک 
توســعه صادرات ایــران با حضــور دکتر عباس 
معمارنژاد معاون بانک، بیمه و شرکت های دولتی 
وزیر اقتصاد، نمایندگان وزارت خانه های صنعت، 
معدن و تجارت، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، جهاد 
کشاورزی، ســازمان برنامه و بودجه، وزارت راه و 
شهرسازی، سازمان حسابرسی و هیات مدیره این 
بانک برگزار شد.علی صالح آبادی مدیرعامل بانک 
توســعه صادرات ایران دراین جلسه اعلام کرد که 
این بانک در سال گذشته ۱۳۰ هزار و ۲7۰ میلیارد 
ریال تسهیلات ارزی و ریالی پرداخت کرده است 
که رشدی ۵۳ درصد نسبت به سال ۱۳۹۸ داشته 
اســت.وی گفت: از ۱۳۰ هزار و ۲7۰ میلیارد ریال 
تسهیلات اعطایی، ۱۰7 هزار و ۴۶۱ میلیارد ریال 
تســهیلات ریالی و ۲۲ هزار و ۸۰۹ میلیارد ریال 

تسهیلات ارزی بوده است.صالح آبادی در تشریح 
جزییات تسهیلات اعطایی بانک توسعه صادرات 
در ســال ۹۹ نیز گفت: از مجموع ۱۳۰ هزار و ۲7۰ 
میلیارد ریال تســهیلات اعطایی بانک توســعه 
صادرات، ۱7 هزار و ۶۶۶ میلیــارد ریال به بخش 
کشاورزی، صنایع تبدیلی و تکمیلی)با ۳۶ درصد 
رشــد(، ۵ هزار و 7۶۲ میلیارد ریال تسهیلات به 
بخش اســتخراج و معدن ) با 7 درصد رشد(، ۱۰۱ 
هزار و 7۹۱ میلیارد ریــال به بخش صنعت ) با ۸۰ 
درصد رشد( و ۴۸۸ میلیارد ریال به بخش بازرگانی 
داخلی و خدمات )۱7 درصد رشد( پرداخت شده 
اســت.وی جمع کل ســپرده های بانک در سال 
گذشــته را ۳7۱ هزار و ۶۱۳ میلیــارد ریال اعلام 
کرد که نسبت به ســال قبل از آن ۶۸ درصد رشد 
را به ثبت رسانده اســت.مدیرعامل بانک توسعه 
صادرات رقــم قراردادهای ســپرده گذاری ریالی 
فعال با صندوق توســعه ملی در ســال گذشته را 
هم ۳۵ هزار میلیارد ریال عنوان کرد که مشــابه 

ســال ۱۳۸۸ بوده اســت.صالح آبادی از رشد ۵۳ 
درصدی تسهیلات اعطایی ارزی و ریالی در سال 
گذشته توسط بانک توسعه صادرات خبر داد و رقم 
آن را هم ۱۳۰ هزار و ۲7۰ میلیارد ریال اعلام کرد.

این مقام مســئول ادامه داد: بانک توسعه صادرات 
در ســال ۹۹ به میزان ۲ هزار و ۱۱7 میلیارد ریال 
تسهیلات به شرکت های دانش بنیان اعطا کرده 
است که رشــدی ۱۴ درصدی نسبت به سال قبل 
از آن را نشــان می دهد.مدیرعامل بانک توســعه 
صادرات ایران رقم بدهی های این بانک در ســال 
۹۹ را هم 7۴7 هــزار و ۸۱۵ میلیــارد ریال اعلام 
کرد و افــزود: میزان دارایی هــای اگزیم بانک نیز 
در سال گذشــته به ۹۰۹ هزار و ۴۸ میلیارد ریال 
رســید.وی در ادامه با اشــاره به رقم ۳7۱ هزار و 
۶۱۳ میلیارد ریالی جمع کل ســپرده های بانک 
توســعه صادرات در پایان ســال ۱۳۹۹ گفت: از 
این رقم ۶۳ هزار و ۴۲۹ میلیارد ریال سپرده های 
دیداری و مشابه )با ســهم ۱7 درصدی(، ۲۰ هزار 

و ۸۶۳ میلیارد ریال سپرده های پس انداز و مشابه 
)با ســهم ۶ درصدی(، ۹ هزار و ۳۳۱ میلیارد ریال 
سپرده های سرمایه گذاری کوتاه مدت )با سهم ۳ 
درصدی(، ۱۶۹ هزار و ۳۸۵ میلیارد ریال ســپرده 
ســرمایه گذاری بلندمدت )با سهم ۴۶ درصدی( 
بوده اند.مدیرعامل بانک توسعه صادرات همچنین 
در خصوص درآمدهای این بانک در سال گذشته 
اظهار داشت: جمع میزان درآمدهای بانک در سال 
گذشته برابر با ۲۶ هزار و ۸۳۴ میلیارد ریال بوده که 
نســبت به رقم ۱۶ هزار و ۹۳ میلیارد ریال در سال 
قبل از آن، رشــدی ۶7 درصدی را نشان می دهد.

وی در خصوص جزییات ایــن درآمدها نیز اظهار 
داشت: در ســال گذشــته میزان سود تسهیلات 
اعطایی ارزی از یک هــزار و ۹۲۸ میلیارد ریال در 
ســال ۹۸ به ۳ هزار و ۶۱۰ میلیارد ریال رسید که 
رشــدی ۸7 درصدی یافته است.صالح آبادی پنج 
طرح عمده در حال اجرای این بانک را احداث واحد 
تولید پروپیلن پتروشیمی سلمان فارسی با مبلغ 
مصوب ۱۰۴ میلیون یورو، پروژه خط سوم انتقال 
برق ایران و ارمنستان با مبلغ مصوب ۸7 میلیون 
یورو، طرح توســعه تولیدات بلوکات گازی صنایع 
خاک چینی ایران با مبلــغ مصوب ۹ میلیون یورو 
و ۲۵۰ میلیارد ریال، طرح احداث و توســعه پست 
برق ۲۳۰ کیلوواتی شــرکت برق منطقه ای غرب 
کشور برای افزایش ظرفیت صادرات برق به کشور 
عراق با مبلغ مصوب یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال 
و طرح اجرای خطوط انتقــال برق جهت افزایش 
ظرفیت صادرات برق به پاکســتان بــا یک هزار 

میلیارد ریال عنوان کرد.

مجمع عمومی سالیانه بانک توسعه صادرات ایران برگزار شد
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ایران زمین
روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران

۱۱ پروژه گردشگری در استان مرکزی به تصویب رسید
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اســتان مرکزی از تصویب ۱۱ پروژه 
گردشگری در استان خبر داد.مصطفی مرزبان در جلسه کارگروه میراث فرهنگی گردشگری 
و صنایع دستی استان مرکزی با اشاره به بررسی ۱۲ طرح سرمایه گذاری در حوزه گردشگری، 
اظهار کرد: از این تعداد طرح، ۱۱ پروژه گردشــگری با حجم سرمایه گذاری پیش بینی شده 
۵۵۸۱ میلیارد ریال و اشتغال پیش بینی شده ۳۳۳ نفر در جلســه مطرح و مورد تصویب قرار 

گرفت.وی افزود: در این جلسه کارگروه گردشگری استان با ۱۲ دستور، درخواست های صدور 
مجوز برای اجرای پروژه های گردشگری شامل احداث مسافرخانه های سنتی، مجتمع های 
پذیرایی، هتل، اقامتگاه بومگردی، سفره خانه سنتی، مجتمع خدمات رفاهی بین راهی، مرکز 
تفریحی سرگرمی و گردشگری، هتل آپارتمان، مجتمع گردشگری مطرح و مورد بررسی قرار 
گرفت و با عمده آنها در شهرســتان های آشتیان، ســاوه، دلیجان، غار نخجیر، محلات، اراک 

موافقت شد.مرزبان بیان کرد: سرمایه گذاران برای اجرای طرح های گردشگری، ابتدا باید مجوز 
لازم را از کارگروه گردشگری استان بگیرند و برای این منظور زمینی را با کاربری مناسب معرفی 
کنند و در صورت شــخصی بودن مالکیت زمین، حتما باید در کمیسیون های قانونی مطرح و 
کاربری گردشــگری اخذ کنند، البته نکته حایز اهمیت در اجرای این پروژه های گردشگری 

مباحث زیست محیطی است که باید حتما در روند اجرای طرح مدنظر قرار گیرند.

خبر خبر
رئیس دانشگاه علوم پزشکی آبادان:
جنوب غرب خوزستان دیگر 

بیمارستان »سفید« ندارد 
ایسنا/خوزستان رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
آبادان با بیان اینکه تهدید موج جدید کرونا جدی 
است، گفت: با چنگ و دندان در حال فراهم کردن 
امکانات هســتیم تا هیچ بیمار نیازمند بستری 

پشت در بیمارستان ها نماند.
شکراله ســلمان زاده در جلسه ستاد مدیریت 
کرونا منطقه جنوب غرب خوزســتان که برگزار 
شــد، اظهار کــرد: روش برخورد با ســویه های 
مختلف ویروس کرونا تفاوتی ندارد؛ رعایت همان 
دستورالعمل های اصلی یعنی استفاده از ماسک، 
رعایــت فاصله گــذاری، شست وشــوی مرتب 
دســت ها و پرهیز از حضور در تجمعات در راس 

کارهای پیشگیری است.
به گزارش ایســنا، وی افزود: همــت مقابله با 
ویروس چینی کرونا که نســبت به ویروس های 
دیگر، ویروس نجیبی بود بســیار بالاتــر بود اما 
متاســفانه این همت را در مقابله با ویروس دلتا 
نداریم و اکنون رعایت دستورالعمل های ساده هم 

کمرنگ شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی آبادان گفت: تا 
زمان واکسیناسیون 7۰ تا ۸۰ درصد مردم فاصله 
زیادی داریم و تا رسیدن به این نقطه، چاره ای جز 

رعایت دستورالعمل های بهداشتی وجود ندارد.
وی با بیــان اینکه واکســن از ابتلا بــه کرونا 
پیشگیری نمی کند، تصریح کرد: واکسن از ابتلا به 
نوع شدید و مرگ پیشگیری می کند؛ موارد زیادی 
از ابتلای افراد پس از تزریق واکسن داشته ایم و این 
افراد می توانند بیماری را به دیگران را منتقل کنند 
بنابراین واکسیناســیون هیچ وقت جای رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی را نمی گیرد.
رئیس دانشگاه علوم پزشــکی آبادان با تاکید 
بر لزوم اطلاع رسانی و هشــدار وضعیت کرونا در 
بیلبوردهای شــهر و نصب بنرهایی در ادارات در 
این خصوص گفــت: پروتکل های مــاه محرم و 
نظارت بر برگزارکنندگان مراســم نیز مشخص 

است که باید این موارد ابلاغ و رعایت شود.
وی با بیان اینکــه تهدید مــوج جدید کرونا 
جدی اســت، تصریح کرد: بایــد از ظرفیت تمام 
شهرستان ها استفاده شود تا مردم عادی انگاری 

را کنار بگذارند و مجددا بیماری را جدی بگیرند.

مسئول نهاد نمایندگی رهبری در 
دانشگاه های فارس:

کپسول اکسیژن جایگزین 
نذرهای سنتی محرم شود

مســئول نهــاد نمایندگــی رهبــری در 
دانشگاه های فارس پیشــنهاد داد که در ماه 
محرم با توجه به شــرایط کرونایی، عزاداران 
حســینی نــذر مــواد ضدعفونی، کپســول 
اکســیژه و اهدای ماســک را در اولویت قرار 

دهند.
حجت الاســلام حمید مقامــی  در جمع 
شــماری از اســاتید و دانشــجویان، از آنان 
خواست ضمن رعایت پروتکل های بهداشتی 
در برگزاری مراســم عزاداری در ترویج این 
نوع نذورات متناســب بــا نیازهــای امروز 
جامعه بــا ایجــاد پویش هــای مختلف این 

فرهنگ را در جامعه پیاده کنند.
او از اســاتید و نخبگان خواست جامعه را 
در رعایت پروتکل های بهداشــتی حســاس 
کنند و فرهنگ حسینی که اشاعه جلوه های 
ایثار و امــر به معروف ونهی از منکر اســت را 
پررنگ تر ســازند، زیرا یکی از نیازهای امروز 
جامعه زنده نگه داشــتن فرهنگ حسینی و 
امر به معــروف ونهی از منکر اســت که باید 
منکرهــای امروز جامعه را نســبت به رعایت 
شــیوه نامه های بهداشــتی فرهنگ سازی 

کرد.
مقامی با اشــاره بــه فعالیــت مداحان و 
مبلغان در ترویج فرهنگ اســلامی و مذهبی 
بیان کــرد: چنانچه ایــن افــراد بتوانند در 
این ایام در کنار ســوگواری های حســینی 
منکرهــای امــروز جامعــه و وظائفــی که 
نســبت به یکدیگــر داریم را اطلاع رســانی 
کنند، می توانیم در قطــع زنجیره کرونا گام 

برداریم.
مســئول نهــاد نمایندگــی رهبــری در 
دانشــگاه های فارس تاکید کــرد: به توصیه 
رهبر انقلاب اســلامی امروز نظر پزشکان در 
قطع زنجیــره کرونا اثر گــذار خواهد بود که 
افراد جامعه نیز باید نســبت بــه این موضوع 

دقت های لازم را داشته باشند.
او یادآور شــد: منکرهای کرونــا را باید به 
افرادی که نســبت به پروتکل های بهداشتی 
رعایــت نمیپکننــد، یادآوری کــرد و دیگر 
دســتگاه های متولی بایــد نســبت به این 

موضوع جامعه را حساس کنند.
مقامی، برگــزاری روضه هــای خانگی 
در این ایــام را مهم توصیف کــرد و گفت: 
یکــی از ســنت های دیرینــه شــیعان در 
تعظیم شــعائر حسینی برگزاری روضه های 
خانگی اســت که البته باید با رعایت اصول 
بهداشــتی و در فضــای باز و حساســیت 

فراوان برگزار شود.

رئیس اتحادیه فروشندگان گوشت 
قرمز در اصفهان مطرح کرد؛

پیش بینی کمبود و افزایش 
قیمت گوشت قرمز در آینده

رئیس اتحادیه فروشــندگان گوشت قرمز 
در اصفهان گفت: با توجه به کشــتار دام های 
مولد، مــاده و ... بــه دلیل نبود آذوقه توســط 
دامداران، پیش بینی می شود در آینده گوشت 
قرمز با بحــران و افزایش قیمت مواجه شــود.

اصغر پورباطنی در گفت وگو با ایســنا، با اشاره 
به وضعیت بازار گوشــت با توجه به مشکلات 
دامــداران، اظهار کرد: در حال حاضر نســبت 
به چند هفته گذشته شــرایط بازار اندکی آرام 
گرفته و گوسفند کشتار می شــود.وی افزود: 
متاســفانه دامداران بــه دلیل نبــود علوفه و 
خشکسالی ناچار به کشــتار دام خود شده اند، 
اگرچه قیمت گوشت نسبت به یک ماه گذشته 
کمتر شده و به صورت جزئی حدود ۲ تا ۳ هزار 
تومان کاهــش یافته اســت.پورباطنی افزود: 
در حال حاضر قیمت انواع گوشــت گوسفند 
به علت نوســانات قیمت، به صورت شــناور و 
بر اســاس فاکتور بین ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار تومان 
فروخته می شــود، همچنین قیمت گوشت 
گوسفند درجه ۲ بدون اســتخوان ۱۱۰ هزار 
تومان، گوشت گوســاله بین ۱۵۵ تا ۱۶۰ هزار 
تومان، گوشــت شــتر نیز با توجه به نوسانات 
نرخ دلار بین ۱۸۰ تا ۱۸۵ هزار تومان اســت.

وی با تاکید بر اینکه متاسفانه روز به روز قدرت 
گوشت قرمز از سوی مردم رو به کاهش است، 
گفت: اگر شرایط اقتصادی ســخت تر از امروز 
شــود به طور قطع قدرت خرید مــردم دوباره 
کمتر خواهد شد.رئیس اتحادیه فروشندگان 
گوشت قرمز در اصفهان گفت: متاسفانه امروز 
هر نفر باید در روز 7۵ گرم گوشت مصرف کند 
که به دلیل شرایط اقتصادی امروز، اصفهانی ها 
از این میزان کمتر مصرف می کنند.وی با بیان 
اینکه البته کشتار گوشت در اصفهان و کشور 
نسبت به میزان مصرف مردم کمتر است، افزود: 
اگر مردم مطابق با اســتانداردهای مشــخص 
بخواهند مصرف گوشــت داشــته باشند، در 
تامین گوشت قرمز دچار کمبود خواهیم شد، با 
این وجود امروز تقاضا برای خرید گوشت بسیار 
پایین اســت.پورباطنی تاکید کرد: نسبت به 
سال گذشته قدرت خرید گوشت قرمز توسط 
اصفهانی هــا حدود ۱۵ درصــد کاهش یافته 

است.

تفاوت علائم ابتلا به کرونا با 
عوارض تزریق واکسن

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان 
گفت: معمولا علائم و عوارض تزریق واکســن 
تا چند روز موقتی بوده ولی علائم ابتلا به کرونا 
طولانی تر اســت.پرویز قزلباش در نشســت 
خبری که به صــورت ویدئوکنفرانس برگزار 
شــد، در رابطه با عوارض تزریق واکسن کرونا، 
اظهار کرد: معمــولا عوارض تزریق واکســن 
کرونا چند ساعت بعد بروز می کند و افراد دچار 
علائمی مانند درد و قرمزی محل تزریق، ضعف 
و بی حالی، تب خفیف یا شــدید و موقت، بدن  
درد و غیره شــود که پس از چند روز این علائم 
دیگر بروز نمی کند.وی در رابطه با علائم ابتلا به 
بیماری کرونا، افزود: مبتلایان به کرونا ممکن 
است بدون علائم یا علائم خفیف یا شدید داشته 
باشــند که معمولا طولانی تر از عوارض تزریق 
واکســن کرونا بوده و یکی از شایع ترین علائم 
ابتلا به کووید - ۱۹، درد قفسه سینه و احساس 
تنگی نفس است.این مسئول با بیان اینکه در 
مواقع نادری امکان دارد فردی که واکســینه 
شــده چند روز قبل از تزریق واکســن دارای 
علائم بیماری کرونا باشد، تصریح کرد: افرادی 
که پس از تزریق واکسن کرونا علائم شدیدی 
دارند مثل درد قفســه سینه هســتند باید به 
پزشک یا مراکز ۱۶ ساعته ســرپایی مراجعه 
کنند.رئیس دانشــگاه علوم پزشکی استان در 
رابطه با واکسیناســیون در خانم های باردار و 
شــیرده، گفت: خانم های باردار باید براساس 
وضعیت بارداری خود با مراجعه به پزشــک در 
این رابطه مشورت کنند؛ ولی در رابطه با دریافت 
واکسن کرونا در خانم های شیرده نکته خاصی 
در این زمینه وجــود ندارد.قزلباش در رابطه با 
واکسیناســیون گروه های هدف، اظهار کرد: 
اکنون واکسیناســیون گروه های سنی بالای 
۵۰ سال و مشاغلی که با افراد زیادی در ارتباط 
هســتند اعم از خبرنگاران، پرســنل نیروی 
انتظامــی، کارمندان بانک، اســاتید و اعضای 
هیأت علمی و رانندگان تاکسی در حال انجام 
است و به زودی واکسیناسیون قضات نیز آغاز 
خواهد شــد.وی از افزایش قابل توجه بیماران 
ســرپایی و بســتری مبتلا به کرونا در استان 
زنجان خبر داد و خاطرنشان کرد: شب گذشته 
77 بیمار مبتلا به کرونا در بیمارســتان های 
اســتان بســتری شــدند که میزان اشــغال 
تخت های بیمارستانی توسط بیماران مبتلا به 

کرونا به بیش از ۴۰۰ تخت رسید.

استاندار کرمان:

فرونشست زمین زیرساخت های حیاتی استان کرمان را به خطر انداخته است
اســتاندار کرمان گفت: بحران دیگر در استان 
مدیریت منابع آبی و فرونشست خطرناک زمین 
اســت که برخی زیرســاخت های حیاتی ما را به 

خطر انداخته است.
»علی زینی وند« در جلســه ســتاد مدیریت 
بحران اســتان کرمان با اشــاره به اینکه کرمان 
اســتانی حادثه خیز اســت، اظهار کــرد: همه 
تلاش باید این باشد تا اســتان برای زندگی قابل 

پیش بینی و مطمئن تر شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه کرمان اســتانی 
زلزله خیز است، افزود: کشــور ما در حوزه  دانش 
زلزله شناســی پیشــرفت خوبی کــرده و بابت 
اعتبارات و مســائل مالی نباید این موارد معطل 

بماند.
زینی وند با اشــاره به اینکه اســتاندار سابق 
کرمان در این حــوزه خیلی وقت گذاشــتند و 
حمایــت کردند جای تشــکر دارد، تصریح کرد: 
اعلام آمادگی می کنیــم بخشــی از اعتباراتی 
کــه در حــوزه  معــادن مدیریت می شــود به 
حــوزه افزایــش ایســتگاه های لرزه نــگاری و 

پیش نشان گرها هدایت شود.
استاندار کرمان در ادامه با اشاره به خطر وقوع 
سیل در استان بیان کرد: با همت آب منطقه ای، 
ارتش و معادن با مدیریت حوزه عمرانی اتفاقاتی 
در ســاماندهی رودخانه ها افتاده که ۴۰ درصد 

استان را در برابر سیل ایمن کردیم و این کار باید 
ادامه داشته باشد.

وی با اشاره به اقدامات انجام شده در پی وقوع 
سیل تیرماه در استان کرمان افزود: ناراحتیم که 
درخت ۵۰ ســاله را قطع کنیم ولی راهی نداریم. 
باید به گونه ای رفتار شــود که همــه بدانند اگر 
بستر رودخانه تصرف شود، روزی با قانون مواجه 

می شوند.
زینی وند گفت: ســیل اخیــر خانمان برخی 
روستاها را از جا کند و برد و این اتفاقات بری این 

افتاده که مســیر رودخانه هزار ساله تغییر کرده 
که باید پاکسازی و آزادســازی مسیرها صورت 

گیرد.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه در شهرستان 
وقتی حادثــه رخ می دهد حکــم فرماندار مثل 
حکم رئیس جمهور اســت و این مســائل را یک 
بار باید مرور کرد و همه پای کار باشــند، تصریح 
کرد: اگر برداشــت از معدن باعث فاجعه در سیل 
اخیر شــده، مجوز دهنده و برداشت کننده باید 

پاسخگو باشند.

اســتاندار کرمان گفت: بحران دیگر در استان 
مدیریت منابع آبی و فرونشست خطرناک زمین 
اســت که برخی زیرســاخت های حیاتی ما را به 

خطر انداخته است.
وی بــا اشــاره به اینکــه وضعیت به شــدت 
خطرناک اســت، تصریح کــرد: کشــاورزی با 
وضعیت کنونــی نمی توانــد ادامه پیــدا کند؛ 
فرونشســت و مدیریت آب موضوعــات مهمی 
هســتند و باید مورد به مورد برای آن پول و وقت 

بگذاریم.
به گزارش ایســنا، »عباس سعیدی » رییس 
سازمان جهاد کشاورزی اســتان کرمان نیز در 
این نشست اظهار کرد: در ســیل تیرماه امسال  
۴۲۰ راس دام سبک و ۳۰۰۰ قطعه طیور محلی 
و همچنین آبزاین و زنبور عســل تلف شد و ۱۸ 

هکتار گلخانه دچار خسارت طوفان شدند.
وی با اشــاره به اینکه ۱۴۰ رشته قنات از ۵۰ 
تا ۱۰۰ درصد تخریب و ۹7 اســتخر ذخیره آب 
کامل تخریب یا پــر از ل و لای شــد، افزود: کل 
خســارت بخش کشــاورزی اســتان در تیرماه 

امسال ۴۰۸ میلیارد تومان بوده است.
ســعیدی تصریح کرد: ۹۸ میلیــارد تومان 
خسارت وارده به زیربخش های آب و قنوات بوده 
که نیاز است ۳۰ میلیارد تومان به فوریت تامین 

شود تا دوباره ریزش نکند و کانال ها پر نشود.

پزشــک اورژانس بیمارســتان  موسی بن جعفر 
مشهد با اشاره به شــرایط نابســامان این روزهای 
بیماران کرونایی،گفت:  اگر پیش از روبه رو شــدن با 
این شرایط برنامه ریزی درستی اتفاق می افتاد، این 

مشکلات ایجاد نمی شد.
معصومــه  نیک طبــع در گفت وگــو با ایســنا 
درخصوص شــرایط درمان بیماران کرونایی اظهار 
کرد: در حال حاضر در زمینه دارو و درمان بیماران کرونایی با مشکلاتی مواجه هستیم. به شکلی که در 
شرایط کنونی کمبود سرم و برخی داروها وجود دارد، همچنین قیمت داروها افزایش پیدا کرده و بیمه ها 
بسیاری از داروها را قبول نمی کنند.وی ادامه داد: تعداد بیماران کرونایی بسیار افزایش یافته است، به 
شکلی که از ابتداء شیوع ویروس کرونا تاکنون این تعداد مراجعه بیمار نداشته ایم و در واقع تشخیص اول 
اغلب بیماران کرونا است. از این رو تمام مراکز درمانی شامل خصوصی، خیریه و ... نیز بخش هایی مربوط 
به بستری بیماران کووید دارند.این پزشــک اورژانس عنوان کرد: لذا توزیع این مقدار دارو پاسخگوی 
تعداد بیماران نیست. به شــکلی که برخی بیماران بیان می کنند که امکان خرید و دستیابی به بعضی 
از ویتامین ها نیز وجود ندارد، اما با وجود این شرایط تمام اتفاقات قابل پیشگیری است، به گونه ای که 
اگر پیش از روبه رو شدن با مشکلات، برنامه ریزی درستی اتفاق می افتاد این مشکلات ایجاد نمی شد.

نیک طبع خاطرنشان کرد: درگذشته شرایط به گونه ای بود که در بیمارستان ها بستری موقت بسیاری 
انجام می شــد، به این معنی که بیماران پس از تجویز دارو توسط پزشــک هرروز برای تزریق دارو به 
بیمارســتان مراجعه می کردند، در حالی که در حال حاضر بستری موقت نیز بسیار سخت شده است.

وی بیان کرد: مدیریت تخت ها مشکلی است که در این زمینه با آن مواجه هستیم. زیرا با توجه به افزایش 
تعداد بیماران، مریض بدحال در اولویت قرار دارد.

پزشک اورژانس بیمارستان  موسی بن جعفر اضافه کرد: به تعبیری دیگر این امکان وجود ندارد که 
بیماران را در مراحل زودتر بیماری، بستری کنیم تا به وضعیتی سخت و بد دچار نشوند، به این ترتیب 
در شرایط فعلی گاهی اوقات برای بیمارانی که در ابتداء دوره بیماری خود قرار دارند، تخت برای بستری 
وجود ندارد. با این وجود هیچ مریض بدحالی، با عدم پذیرش مواجه نمی شود. به بیانی دیگر تمام کادر 
درمان در تلاش هستند بیماران را در بیمارســتان جای دهند و آنچه در توان دارند را انجام می دهند.

نیک طبع تصریح کرد: کرونای دلتا در حال حاضر غالب ویروس منتشرشده در کشور را شامل می شود. 
همانطور که می دانید ویروس آبله مرغان یکی از ســرایت پذیرترین ویروس های دنیا به شمار می رود 
و با توجه به اینکه قدرت ســرایت نوع دلتا ویروس کرونا به اندازه ویروس آبله مرغان است، بهترین کار 
برای قطع زنجیره انتقال، ماندن در خانه اســت. قاعدتا نمی توان زندگی را تعطیل کرد، بنابراین افراد 
باید تنها برای کارهای ضروری خود از خانه خارج شوند و از سفر کردن، گردش، دورهمی و ... حداقل به 
مدت دو هفته پرهیز کنند.وی عنوان کرد: افراد باید با مشاهده اولین علائم، مانند گلودرد، تب، سرفه، 
سردرد، آبریزش بینی، کمردرد، درد قفسه سینه و ... خود را قرنطینه کرده و سپس با پزشکان مشورت 
کنند. آغاز درمان زودهنگام، از اهمیت ویژه ای برخوردار است، از این رو هرچه سریع تر درمان آغاز شود، 
نتیجه بهتری را به همراه خواهد داشت و از وخامت حال عمومی در روزهای آینده جلوگیری می کند.

این پزشک اورژانس تشریح کرد: همچنین افرادی که بیماری زمینه ای دارند نیز باید بیشتر از سایر افراد 
علائم خود را کنترل و سعی کنند با پزشکان نیز بیشتر در ارتباط باشند. در حال حاضر لزوم کنترل کردن 
علائم و شرایط بیماران کرونایی توسط پزشــکان در روزهای مختلف شدت پیدا کرده است، به شکلی 
که نباید بیماران با یک نسخه دارویی ترخیص شوند.نیک طبع افزود: افرادی که واکسینه می شوند نیز 
پس از تزریق دوز اول و یا حتی دوز دوم باید تمام پروتکل های بهداشتی را رعایت کنند و در واقع تفاوتی 
با افراد واکسینه نشده ندارند، زیرا در حال حاضر تعداد بیمارانی که دوز اول را در چند روز گذشته تزریق 
کرده اند، بسیار زیاد است. البته ممکن اســت برخی از آن ها در صف واکسیناسیون به کرونا مبتلا شده 

باشند یا اینکه پیش از تزریق واکسن، مبتلا شده اند.

مشاور شورای جهانی صنایع دستی منطقه آسیا و 
اقیانوسیه گفت: هنوز ارتباط کافی بین شورای جهانی 
شهرهای صنایع دستی شکل نگرفته است و در این 

باره باید جدی تر باشیم.
جوزف لو، در سومین اجلاس بین المللی دبیران 
و شــهرداران شــهرهای جهانی صنایع دستی که 
به صــورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد، ضمن ابراز 

خوشحالی از برگزاری این مراسم و فعالیت هنرمندان، تولیدکنندگان و تجارتگران، و سیاست گذاران و 
تمام کسانی که این مجموعه را تشکیل داده اند، گفت: اینکه بیشتر شهرهای شرکت کننده، از ایران هستند، 
خوشحال کننده و نشان از اهمیت موضوع برای این کشور است و می توان امیدوار بود که این شورای جهانی 

موفقیت های زیادی را در این منطقه به دست بیاورد.
به گفته او فعالیت این شورا اولین بار در سال ۲۰۱۴ با اهداف مختلفی آغاز شد و امسال، از بین ۴7 شهر 
این شورا، حدود ۱۹ شــهر در این برنامه شــرکت کردند و نیمی از اعضای فعال این شورا، شهرهای ایران 

هستند، بنابراین در تلاش هستیم تا اطلاعات بیشتری در مورد این شهرها جمع آوری کنیم.
مشاور شورای جهانی صنایع دستی منطقه آسیا و اقیانوسیه، گفت: باید اطلاعات خوبی انتقال بدهیم و 
حمایت های لازم را از شهرهای عضو داشته باشیم، ۱۵ درصد از شهرها اطلاعاتشان را به دست ما رسانده اند، 
اما هنوز ارتباط کافی بین شورای جهانی شهرهای صنایع دستی شــکل نگرفته است که در این باره باید 

جدی تر باشیم.
همچنین پویا محمودیان- معاون صنایع دســتی و هنرهای ســنتی ایران گفت: این رویداد بزرگ و 
جشنواره بین المللی صنایع دستی، یادبود ماندگاری است که می تواند ظرفیت های صنایع دستی را ثابت 
کند و اهمیت این برنامه به حدی است که حتی در شرایط پاندمی کووید ۱۹، بخشی از این برنامه بزرگ، در 
شرایط آنلاین برگزار شد و امیدواریم پس از پایان کرونا، برنامه به طور کامل و در حضور هنرمندان جهان 

برگزار شود.
وی افزود: در قالب این جشنواره توانستیم تجربیات ارزشــمندی به دست آوریم، موضوعی که بسیار 
اهمیت دارد ظرفیتی است که شــهرها و روستاهای صنایع دســتی در برقراری ارتباط با جهان دارند، به 

عبارت دیگر شهر جهانی صنایع دستی، برای شهرها باید یک الگو باشد.
محمودیان گفت: در شرایط پاندمی آســیب های زیادی به هنر صنایع دستی در سراسر دنیا وارد شد، 
چرا که به دلیل کرونا هیچ بازار، نمایشــگاه یا رویداد فیزیکی در این مورد برگزار نشــد، از این جهت یک 
جشنواره تعاملی برای نمایش توانمندی های هنری لازم بود و از همین جا می توانیم اعلام کنیم که آماده 
هرگونه همکاری سازنده  برای بهبود وضعیت کنونی هستیم.قدرت الله نوروزی- شهردار اصفهان نیز گفت: 
اصفهان شهر زیبای ایران و شهر جهانی صنایع دستی است، شهری که به خاطر همین صنایع دستی عضو 
شبکه شهرهای خلاق یونسکو در بخش صنایع دستی شناخته شــده است.وی افزود: خوشحالم که این 
اتفاق نظر در سطوح مختلف برنامه ریزان شهر اصفهان حاصل شده که صنایع دستی به طور کلی به عنوان 
صنایع خلاق می تواند به نقطه تحول اقتصادی اصفهان تبدیل شــود، از همین جهت بود که با همکاری 
وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری، اولین جشنواره بین المللی صنایع دستی را در اصفهان 
برگزار کردیم. به هر حال صنایع دســتی را فرصتی بزرگ برای اصفهان می دانیم و آن را از عناصر هویتی 
شهر اصفهان قلمداد می کنیم.همچنین نصیر ملت- نایب رئیس شــورای اسلامی شهر اصفهان، در این 
اجلاس گفت: مفتخریم که مجال میزبانی هنرمندان صنایع دستی، دبیران و شهرداران شهرهای جهان 
را در سومین اجلاس بین المللی  صنایع دستی، اجلاسی که در کنار اولین جشنواره صنایع دستی در حال 

برگزاری است، داریم.
وی افزود: مستندات موجود نشان می دهد، ایران درخشش هنری خود را در هیچ برهه تاریخی از دست 
نداده و امروز وقت آن است تا بار دیگر ارزش های فرهنگی و هنرهای سنتی خود را پاس داشته و برگی دیگر 

از تاریخ هنرمان را رقم بزنیم.

پزشک اورژانس یکی از بیمارستان های مشهد مطرح کرد
نبود برنامه عامل آشفتگی های کرونایی این روزها 

مشاور شورای جهانی صنایع دستی منطقه آسیا و اقیانوسیه:
ارتباط کافی بین شورای جهانی شهرهای صنایع دستی وجود ندارد

مدیر شبکه بهداشت و درمان بندر مرزی آســتارا، گفت: ادارات این 
شهرستان در واکسیناسیون کرونا حداقل همکاری را ندارند.

فرید بصیری مقدم، در پنجاه و هفتمین جلســه ســتاد مدیریت و 
مقابله با کرونا در شهرستان مرزی بندر آســتارا که در سالن اجتماعات 
فرمانداری برگزار شد، اظهار کرد: وضعیت کرونایی شهرستان از اسفند 

۱۳۹۸ به مراتب بدتر است.
وی با بیان اینکه مردم یا می دانند، رعایت نمی کنند و یا نســبت به 
موضوع بی تفاوت هستند، ادامه داد: ماهیت ویروس جهش یافته عوض 

شده است.
وی با تاکید بر اینکه هم اکنون ۶۵ بیمار کرونایی در بیمارستان شهید 
دکتر بهشتی آستارا بستری هستند، افزود: ۴۰ تا ۵۰ بیمار سرپایی داریم 
که مبین هشدارهای جدی در خصوص بی توجهی مردم و ساده انگاری 

است.
بصیری مقدم، با تاکید بر اینکه متاسفانه شاهد برگزاری تجمع ها و 
دورهمی ها هستیم، خاطرنشان کرد: ماسک زدن باید به یک فرهنگ 

مبدل شود و تمام دستگاه ها باید در این زمینه پای کار باشند.
وی با اشاره به اهمیت بسیج ملی واکسیناسیون سراسری در کشور، 
گفت: ما در شهرستان با کمبود نیرو در واکسیناسیون مواجه هستیم و 
باید اطلاع دهیم که آستارا در استقبال مردمی برای دریافت واکسن در 
میان ۱7 شهرستان استان گیلان رتبه ۱۵ را دارد که آماری بسیار تاسف 

بار است.
مدیر بهداشت و درمان آستارا، با انتقاد از اینکه مردم با داشتن علایم 
در مقابل مرکز تست کرونای شهرستان ازدحام می کنند، تصریح کرد: 
روزهایی را که نسبت به عدم برگزاری تجمعات، جشن ها و دورهمی ها 

هشدار می دادیم، باید به فکر امروز و آسیب های ناشی از آن بودیم.
وی با انتقاد از اینکه درصد مشارکت مردم آستارا در استان گیلان از 
همه پایین تر است، یادآور شد: از زمانی را که واکسیناسیون فرهنگیان 
مدارس دولتی و غیر دولتی آغاز شده اســت، خوشبختانه در این حوزه 

رتبه نخست استان گیلان را کسب کرده ایم.
بصیری مقدم در بخش دیگر سخنان خود با تاکید بر اینکه هم اکنون 

۱۰ پایگاه واکسیناســیون با همکاری سپاه و بسیج تشکیل شده است، 
توضیح داد: درخواست مددخواهی ما به همه ادارات شهرستان ابلاغ شده 
اســت ولی من از همه آنها گله مندم زیرا حداقل کمک که تهیه یخچال 

برای ذخیره واکسن بود، تاکنون هیچ همکاری را نداشته اند.
وی با اشاره به اینکه مصوبات ستاد کرونا در حکم قانون است، گفت: از 
فروردین تاکنون ۸۰ درصد بستری ها و 7۶ درصد موارد مثبت سرپایی 
در شهرستان افزایش یافته اســت.وی در بخش پایانی سخنان خود به 
برگزاری آیین های ماه محرم در شهرستان اشاره کرد و توضیح داد: این 
آیین ها بر اساس مصوبات ســتاد ملی کرونا برگزار می شود و امیدواریم 

آحاد مردم به دستورات عمل کنند.

مدیر شبکه بهداشت و درمان آستارا:

عدم همکاری ادارات آستارا در واکسیناسیون کرونا 



خبر خبر
سهم ۳٥ درصدی سی ان جی در سبد 

سوخت خودروهای گلستان
رئیس امور جایگاه های عرضه ســی ان جی 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
گلســتان گفت: ۳۵ درصد از مصرف ســوخت 
خودروهای ســبک در استان گلســتان به گاز 
طبیعی فشــرده اختصاص دارد.محمود حقانی 
در این باره اظهار کرد: اســتان گلستان به لحاظ 
مصرف سی ان جی به عنوان سوخت خودروهای 
سبک، جزء استان های پیشــرو در کشور است 
و میانگین مصرف ایــن فرآورده در اســتان از 
میانگین مصرف کشــوری بالاتر است.وی بیان 
کرد: مقدار مصرف این ســوخت پاک در چهار 
ماه نخســت ســال ۱۴۰۰، حدود ۸7 میلیون 
مترمکعب بوده که نسبت به مدت مشابه پارسال، 
افزایش ۱۴ درصدی داشته اســت.رئیس امور 
جایگاه های عرضه ســی ان جی شــرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی منطقه گلستان تاکید 
کرد: در بازه زمانی یاد شــده )چهار ماه نخست 
امسال( با مصرف سی ان جی، حدود ۸7 میلیون 
لیتر در مصرف بنزین صرفه جویی شــده است.

حقانی افزود: با دارا بودن ۵۸ باب جایگاه عرضه 
ســی ان جی به طور میانگین روزانــه 7۰۰ هزار 
مترمکعب گاز طبیعی فشــرده را بــه ۴۸ هزار 
خودرو دوگانه سوز در سراســر استان گلستان 

تحویل می دهد.

ریزش نفت شدت گرفت
روند بهبود قیمت نفت در اوایل معاملات روز 
سه شــنبه تحت تاثیر نگرانی ها نسبت به شیوع 
ویروس کرونا و کندی فعالیــت کارخانه ای در 
بازارهای بزرگ معکوس شــد.بهای معاملات 
نفت برنت با پنج سنت معادل ۰.۱ درصد کاهش، 
به 7۲ دلار و ۸۴ ســنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات وســت تگــزاس اینترمدینت آمریکا 
با هشــت ســنت معادل ۰.۱ درصد کاهش، به 
7۱ دلار و ۱۸ سنت در هر بشــکه رسید. هر دو 
شاخص روز دوشــنبه بیش از سه درصد ریزش 
 ANZ کــرده بودند.تحلیلگران گــروه بانکی
در یادداشــتی به افزایش دوباره ریســک های 
اقتصادی برای چین که مصــرف کننده بزرگ 
نفت اســت در برابر همه گیری ویــروس کرونا 
اشاره کرده و گفتند موارد شیوع ویروس کرونای 
دلتا که به شدت مسری است در ۱۴ استان از ۳۲ 
استان این کشور دیده شده است.این امر ممکن 
است باعث تشــدید محدودیت های رفت و آمد 
شود.   همچنین به کندی رشد فعالیت تولیدی 
به عنوان یک نگرانی عمده در هر دو کشور چین 
و آمریکا اشاره کردند. روند فعالیت اقتصادی چین 
در ژوییه کاهش داشت و شاخص رسمی مدیران 
خرید بخش تولید به ۵۰.۴ واحد در مقایســه با 
۵۰.۹ واحد در ژوئن کاهش یافت. رشد فعالیت 
 ISM تولیدی در آمریکا نیز آهسته شد و شاخص
از ۶۰.۶ واحــد در ژوئن بــه ۵۹.۵ واحد کاهش 
یافت که پایین ترین قرائت از ژانویه بود.بر اساس 
گزارش رویترز، نظرســنجی مقدماتی رویترز 
نشان داد ذخایر نفت و فرآورده های نفتی آمریکا 
احتمالا هفته گذشته کاهش داشته است که اگر 
با انتشار آمار رسمی تایید شود، سومین کاهش 

هفتگی متوالی خواهد بود.

طبقه بندی مشاغل ۱8٠٠٠ نیروی 
پیمانکار در نفت خیز جنوب

مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفت خیز 
جنوب گفت: اجرای طرح طبقه بندی مشــاغل 
برای ۱۸ هزار نفر نیروی پیمانکار در گســتره این 
شرکت، از مهمترین اقدامات انجام شده در حوزه 
منابع انسانی بوده و لازم اســت نواقص احتمالی 
اجرای آن بــا جدیت رفع شــود.احمد محمدی 
در نشســت با نمایندگان نیروهــای پیمانکاری 
این شرکت گفت: بیشــتر کارکنان شرکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب را نیروهــای ارکان ثالث 
تشــکیل می دهند که با فعالیــت در بخش های 
مختلف نقشی مهم در افزایش بهره وری شرکت 
دارند.وی گفت: با توجه به اینکه جامعه کارکنان 
ارکان ثالث مناطــق نفت خیز جنوب بزرگ ترین 
جمعیت را در سراســر صنعت نفت کشور دارند و 
نیز به دلیل آنکه از سال های پیش اطلاعات دقیق 
آماری از این بخش از نیروها به صورت مدون وجود 
نداشت، مجموعه مدیریت منابع انسانی، ساختار 
و بهره وری و امور مالی با تلاش بســیار توانستند 
در قالب یک ســامانه، اطلاعات و مشخصات این 
نیروها را گــردآوری کنند تا طــرح طبقه بندی 
مشاغل با دقت و کیفیت مطلوب به سرانجام برسد.

هوشنگ صیدالی، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
نفت و گاز گچســاران هم از تعیین تکلیف و حل 
مشــکلات قراردادی ۳۸۰ نفر از کارکنان ارکان 
ثالث این شــرکت خبر داد و گفت: این نیروها در 
سال های گذشته بدون دریافت مجوزهای لازم در 
این شرکت مشــغول به کار شده بودند و به همین 
دلیل مشــکلاتی برای آنها ایجاد و بــرای رفع آن 
پیگیری های زیادی انجام شد و سرانجام وزیر نفت 

با حل مشکل آنها موافقت کرد.

خداحافظی معاون امور بین الملل و 
بازرگانی وزیر نفت از صنعت نفت
فرصت محدود است، مدیران 

کشور از منابع سرشار 
خدادادی استفاده کنند

معاون امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت در 
پیامی به مناسب پایان ۳7 سال خدمت بیان کرد: 
آرزو می کنم مدیران عالی کشــور و صنعت نفت 
با رویکردی واقع بینانــه و روزآمد در بهره برداری 
از منابع سرشــار خدادادی این مرزوبوم در جهت 
توســعه کشــور و رفاه مردم در فرصت محدود 
باقیمانده توفیــق یابند.به گزارش شــانا، متن 
پیام امیرحســین زمانی نیا با عنوان »به رســم 
خداحافظی« به شرح زیر اســت: »خدای بزرگ 
را شاکرم که توفیق ۳7 ســال خدمت منتهی به 
۱/۶/۱۴۰۰ را به اینجانب عطاء فرمود.خوشحالم 
که در دوران خدمتم رضای خــدا، تأمین منافع 
ملی در جهت خدمت گزاری به این مردم شریف، 
البتــه در حدبضاعت خود، ســرلوحه کارم بوده 
است. در این مسیر طولانی و سال های پرتلاطم 
به کار کارشناسی خوب اعتقاد داشته و در عمل و 
انعکاس و تأکید بر آن با صراحت لهجه به مقامات 
مافوق خود دریغ نکرده ام. قدردان فرصتی هستم 
که بدســت آمد و بیش از هفت سال از وزارت امور 
خارجه به وزارت نفت مأمور شدم. در این سال ها 
دوســتان زیادی در صنعت نفت پیــدا کردم که 
هم با روی باز پذیرای من بودند و هم در پیشــبرد 
اهداف صنعت نفت در این سال های سخت همیار.

از همه دوستان در صنعت نفت به ویژه همکارانم 
در معاونت بیــن الملل و بازرگانــی وزارت نفت 
می خواهم بدانند که چنانچه کوتاهی و قصوری 
داشته ام عمدی و شــخصی نبوده و بدین وسیله 
حلالیت می طلبم.از خداوند متعــال برای همه 
زحمتکشــان صنعت نفت و دوستان و همکاران 
خوبم ســلامتی، ســربلندی و طول عمر با عزت 
آرزو می کنــم. همچنیــن آرزو می کنم مدیران 
عالی کشور و این صنعت با رویکردی واقع بینانه و 
روزآمد در بهره برداری از منابع سرشار خدادادی 
این مرزوبوم در جهت توسعه کشور و رفاه مردم در 

فرصت محدود باقیمانده توفیق یابند.«

تولید پروپان و بوتان پالایشگاه 
فاز ۱9 افزایش یافت

مدیرعامل شــرکت بهره بــرداری و مدیریت 
پتروپارس )POMC( گفت: تولیــد پروپان و 
بوتان پالایشگاه فاز ۱۹ پارس جنوبی با راه اندازی 
همه کمپرســورهای تبرید واحدهای پروپان و 
بوتان افزایش یافت.به گزارش شانا به نقل از گروه 
پتروپارس، امیر شهرام زمان با بیان اینکه مونتاژ 
و آماده سازی کمپرسورهای تبرید برای نخستین 
بار ازســوی متخصصان این شــرکت انجام شد، 
تصریح کرد: پیش از این متخصصان و شرکت های 
خارجی این کمپرســورها را مونتاژ و آماده سازی 
می کردند.وی با اشــاره به اهمیت افزایش تولید 
گازهای پروپان و بوتان تأکیــد کرد: این گازها در 
هنگام انتقال به مخازن ذخیره سازی دمای بالایی 
دارند و با اســتفاده از کمپرسورهای تبرید دمای 
این گازها کاهش می یابد تا مانع از تبخیر شده و از 
تمام ظرفیت آن بهره برداری شود.هدف از اجرای 
فاز ۱۹ پارس جنوبی تولیــد روزانه ۵۶ میلیون و 
۶۰۰ هزار مترمکعب گاز غنی، 7۵ هزار بشــکه 
میعانات گازی، ۴۰۰ تن گوگرد و همچنین تولید 
ســالانه ۱.۰۵ تن گاز مایع )پروپان و بوتان( و یک 
میلیون تن اتان به منظور تامین خوراک واحدهای 

پتروشیمی است.

معاون وزیر نیرو خبر داد:
مجوز اصولی پارک علم و 

فناوری نیرو صادر شد
معاون تحقیقــات و منابع انســانی وزیر نیرو 
گفت: مجوز اصولــی پارک علم و فنــاوری نیرو 
توســط وزیر علوم، تحقیقات و فنــاوری صادر 
شــد.به گزارش وزارت نیرو، »محمدصالح اولیا« 
افزود: وزیر علوم، تحقیقات و فناوری در پاســخ 
به درخواســت وزیر نیرو و پس از ارائه مطالعات و 
سوابق فعالیت های مرتبط در وزارت نیرو، مصوبه 
شــورای گســترش و برنامه ریزی آموزش عالی 
مبنی بر صدور مجوز اصولی پارک علم و فناوری 
نیرو را اعلام کرد.وی ادامــه داد: در این مصوبه بر 
ماموریت و کارکرد پارک در ســطح ملی و در نظر 
گرفتن آن به مثابه نهادی مستقل و تاثیرگذار در 
اکوسیستم نوآوری و فناوری حوزه نیرو تاکید شده 
اســت.معاون تحقیقات و منابع انسانی وزیر نیرو 
خاطرنشان کرد: در سند زیست بوم نوآوری نیرو 
که در مراســم هفته پژوهش سال ۱۳۹۹ توسط 
وزیر نیرو رونمایی شد، پارک علم و فناوری نیرو به 
عنوان یکی از عناصر کلیدی و پروژه های پیشران 
در نظر گرفته شــد و انتظار می رود با تکمیل این 
عناصر و تقویت تعاملات بین آنها، شاهد ارتقای 
فعالیت های زیســت بوم نوآوری نیرو برای رشد 

صنعت آب و برق در کشور باشیم.
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نفت و انرژی
روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران

تدوین سند راهبردی صنعت پتروشیمی به منظور توسعه متوازن این 
صنعت و ایجاد ارزش افزوده بیشتر در نشست تخصصی »سیاست گذاری 
توسعه زنجیره ارزش صنایع پایین دستی پتروشیمی« مورد تأکید قرار 

گرفت.
نخســتین نشســت از سلســله نشســت های تخصصی توسعه 

زنجیــره ارزش صنعت پتروشــیمی بــا عنوان »نشســت تخصصی 
سیاست گذاری توسعه زنجیره ارزش صنایع پایین دستی پتروشیمی« 
از سوی پژوهشکده سیاست گذاری دانشــگاه صنعتی شریف با حضور 
عبدالحسین بیات، عضو هیئت مدیره و محمد متقی، رئیس دفتر توسعه 

صنایع پایین دستی شرکت ملی صنایع پتروشیمی برگزار شد.

ضرورت توسعه زنجیره ارزش صنایع پایین دستی پتروشیمی، موانع 
و مشکلات توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی، تبیین نقش دولت 
در توسعه زنجیره ارزش صنایع پایین دســتی پتروشیمی و اهرم های 
سیاستگذاری در توسعه زنجیره ارزش صنایع پایین دستی پتروشیمی 

محورهای تخصصی این نشست بوده است.

روزنامه اقتصادی, اجتماعی صبح ایران
توسعه متوازن صنعت پتروشیمی وابسته به تدوین سند راهبردی است

کُند شدن روند توسعه ظرفیت نیروگاهی بحران امسال را رقم زد

اقتصاد صنعت برق باید تقویت شود

در ماه های اخیر مشکلات مربوط به صنعت برق گریبانگیر زندگی و کسب وکار 
همه مصرف کنندگان خانگی و صنعتی شد. مسئولین وزارت نیرو که در این سال ها 
عمدتاً رویکرد مدیریت تقاضا را در دســتور کار داشــتند در این ایام هم از افزایش 
بی سابقه مصرف برق کشــور گلایه مند بودند، در حالی که کارشناسان معتقدند 
برخی کوتاهی های وزارت نیرو در این سال ها عامل اصلی به وجود آمدن بحران های 

اخیر و حتی زمینه ساز بحران های آتی است.
با وجود اینکه ثبت رکوردهای جدید و متوالی مصرف برق در هفته های گذشته، 
از جمله رکورد ۶۶ هزار و ۸۰۰ مگاواتی که در تاریخ پنجم مردادماه امسال زده شد، 
در مشکلات به وجود آمده بی تأثیر نبوده است ولی قطعاً این رکورد مصرف از روند 

افزایش مصرف سالهای گذشته و گزارش های هواشناسی قابل پیش بینی بود.
در همین راستا به گفت و گو با حسین حیرانی، کارشناس انرژی و عضو هیأت 
علمی مرکز تحقیقات سیاست علمی کشور پرداختیم که مشروح این گفت و گو به 

شرح زیر است:
چه عواملی در سمت تولید یا در سمت مصرف موجب شد تأمین پایدار برق در 

بخش خانگی و صنعتی امسال دچار چالش شود؟
در این زمینه نباید تنها به دنبال یک یا دو عامل بود و عوامل مختلفی در جانب 
تولید و مصرف، سیاست گذاری ها، تدابیر نادرســت و کمبود منابع مالی دست به 
دســت هم داده که این اتفاق رخ دهد. ۴ عامل اصلی موجب بروز قطعی زودهنگام 

برق در سال جاری و تشدید چالش ها در این حوزه شده است.
عامل نخست این است که در سال جاری، به دلیل بروز گرمای زودرس در فصل 
بهار، بارهای فصلی به خصوص بار سرمایشــی پیش از زمان مرسوم در سال های 
گذشته به شبکه افزوده شدند. بررسی رابطه بین متوسط دمای نسبی کشور با توان 
مصرفی نشان می دهد، به ازای افزایش هر درجه سانتی گراد به متوسط وزنی دمای 
کشور در بازه ۱۰ الی ۱۹ درجه سانتی گراد، معادل ۲۱۳ مگاوات به مقدار تقاضای 
برق افزوده می شود و این مقدار برای محدوده دمایی ۲۰ الی ۳۴ درجه سلسیوس 
معادل ۱۵۴۲ مگاوات می رســد. در فروردین و اردیبهشــت امســال، متوسط 
وزنی دمای کشور بیش از ۲۰ درجه سلســیوس بود، که نسبت به مدّت مشابه در 
ســال های ۹۸ و ۹۹، حدود ۵ درجه سلســیوس افزایش پیدا کرده بود. بنابراین با 

توجّه به محاسباتی که بیان شد، به طور متوسّط حدود 77۰۰ مگاوات نسبت به سال 
گذشته، افزایش مصرف زودهنگام داشته ایم.

همین افزایش ناگهانی دما و عدم پیشــبینی برخی نیروگاه ها موجب شد که 
بخشی از توانی که به منظور حفظ تمام توان تولیدی برق، در اوج مصرف تابستان 
کنار گذاشته شده بود وارد مدار نشــود.در این مورد از وزارت نیرو انتظار می رفت با 
توجه به پیشرفت علم هواشناسی و گزارش های منتشر شده، پیش بینی لازم در این 

زمینه را انجام دهد که متأسفانه این امر صورت نپذیرفت.
عامل بعدی، افزایش قابل ملاحظه استفاده کنندگان غیر مجاز از انشعاب برق 
برای اســتخراج ارزهای دیجیتال موجب افزایش تقاضای مصرفی ســال جاری 
نسبت به سال ۹۹ شده است. در خصوص برآورد مصرف رمزارزها، می توان براساس 
مقایسه روزهای کم مصرف سالهای مختلف مثل ۱۳ فروردین که کمترین میزان 
مصرف برق در هر سال در این روز اتفاق می افتد، مصرفی در حدود ۱۵۰۰ تا ۲۰۰۰ 
مگاوات برای رمزارزها برآورد کرد. استخراج بیت کوین با برق یارانه ای ایران، هزینه 
تمام شده ماینینگ را برای استخراج کنندگان به شــدّت پایین می آورد و همین 
موضوع باعث افزایش برق حاصل از اســتخراج رمزارزها در کشور شده است. نکته 
مهم این است که این موضوع نیز توســط وزارت نیرو و دستگاه های زیرمحموعه 
آن قابل محاسبه و برآورد بود و می بایست پیش بینی و سیاست مشخص دستگاه 
سیاستگذار در این خصوص از سال قبل اتفاق می افتاد. البته در خصوص قانونمند 
شدن اســتخراج رمزارز و مزایا و معایب آن برای کشــور و کوتاه وزارت نیرو و سایر 

دستگاه های متولی در کشور بحث جداگانه ای می طلبد.
عامل ســوم نیز افت حدود ۳۵ درصدی نزولات جوی در ســال آبی ۱۴۰۰-

۹۹، نسبت به مدت مشابه ســال قبل اســت که امکان بهره برداری از واحدهای 
نیروگاه های برق آبی همچون سال ۹۹ میسر نکرد. در روز ۳۱ تیرماه سال گذشته 
که اوج مصرف سال ۹۹ رخ داد میزان ۹۰۲۴ مگاوات از نیروگاه های برقآبی تأمین 
شد درحالیکه بر اســاس آمار امســال و با وجود افزایش بیش از ۱۰ هزار مگاواتی 

مصرف برق، تنها حدود ۶۶7۵ در روز اوج مصرف از این نیروگاه ها تأمین شد.
پس کمبود حدود ۲۴۰۰ مگاوات ظرفیت نیز از این مســیر اتفاق افتاد که باز 
هم باید اشاره کرد که این موضوع نیز قابل پیش بینی بوده و اصولاً دستگاه متولی 
برق کشور می بایست برآورد دقیقی از شرایط جوی و آب و هوایی و ظرفیت تولید و 

مصرف برق در فصل گرما داشته باشد.
اما عامل چهارم که بیشترین سهم را در وقوع بحران خاموشی در سال جاری و 
احتمال بسیار زیاد در ابعاد گسترده تر در سالهای آینده خواهد داشت، ضعف شدید 

در افزایش ظرفیت نیروگاهی کشور در سالهای اخیر بوده است.
طبق آمار روند رشد ظرفیت نیروگاهی کشور از سال ۸۹ تا ۹۹ به طور کلی نزولی 

بوده و از ۸.۸ درصد در سال ۸۹ به ۲.۲ درصد در سال ۹۹ کاهش یافته و متوسّط رشد 
سالیانه در ده سال گذشته ۳.۳ درصد بوده است. این نرخ افزایش تولید در مقایسه 
با نرخ افزایش مصرف هشداردهنده مشکلات صنعت برق از مدت ها پیش و حتی 

نشان دهنده مشکلات بیشتر در آینده است.
همانطور که اشاره کردید متوسط رشد ســالیانه ظرفیت نیروگاهی کشور در 
دولت یازده و دوازدهم کاهش یافته است؛ وزارت نیرو این مساله را به تحریم و فقدان 

سرمایه گذار ربط می دهد.
قطعاً رشد فزاینده مصرف برق نیازمند سرمایه گذاری در صنعت برق و از جمله 
احداث نیروگاه اســت. در طول بیش از ۴ سالی که از برنامه ششم توسعه می گذرد 
وزارت نیرو حتی یک قرارداد توســعه نیروگاه حرارتی با بخش خصوصی منعقد 
نکرده و ظرفیت حدوداً ۱۴۰۰۰ مگاواتی بهره برداری شده در طول سالهای اخیر 
مربوط به قراردادهایی اســت که در طول برنامه چهارم و پنجم منعقد شده است. 
توجه به این بحث که فرآیند احداث و بهره برداری از نیروگاههای سیکل ترکیبی 
گازی به طور متوسط ۳ سال طول می کشد نشان می دهد که این ضعف مدیریت و به 
عبارتی کوتاهی وزارت نیرو در افزایش توان تولیدی در سالهای اخیر اثر اصلی خود را 

در سالهای آینده خواهد گذاشت.
دولت سیزدهم از چه راهکارهای کوتاه مدتی می تواند برای حل این چالش بهره 

بگیرد؟
راهکارهای کوتاه مدت را به دو بخــش راهکارهای طرف تولید و طرف مصرف 
تقسیم می کنم. در سمت مصرف می بایست تمرکز بر کاهش مصرف برق و افزایش 
منابع درآمدی این صنعت از طریق اصلاح نظام تعرفه گذاری با اعمال نظام پلکانی 
افزایشی برای مشــترکان خانگی، تجاری و عمومی برق برای دریافت هزینه های 
واقعی باشد. در این خصوص می بایســت توجه نمود که براساس اصلاح این نظام 
پلکانی هیچ فشار اقتصادی جدیدی بر طبقات پایین و متوسط جامعه وارد نخواهد 
شد و تنها پله آخر مصرف که حدود ۳ درصد مشترکین را تشکیل می دهد جامعه 
هدف این سیاست خواهد بود. در مشــترکین صنعتی نیز همانطور که گفته شد 
مشترکین صنعتی که محصولات خود را با قیمت های جهانی صادر می کنند و در 
داخل نیز تقریباً با همان قیمت به فروش می رسانند، هدف این سیاست خواهند 
بود.در سمت تولید نیز تکمیل بیش از ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه های سیکل ترکیبی 
و شروع احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه حرارتی راندمان بالا با استفاده از درآمدهای 
ناشــی از اصلاح نظام تعرفه، بازار آتی گواهی صرفه جویی، دولت و سرمایه گذاری 
خرد مردمی باید در دستور کار قرار گیرد. همچنین شروع احداث ۵۰۰۰ مگاوات 
نیروگاههای تجدیدپذیر با اولویت مزارع بادی و تولید پراکنده خورشیدی پیشنهاد 

می گردد.

معاون بهره برداری و توســعه آب شــرکت آب و فاضلاب 
خوزستان در خصوص حل مشکل روستاهای دارای تنش آبی 
گفت: تفاهم نامه ای با ســتاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( 
منعقد و مقرر شــد اعتباراتی نیز از ســایر منابع در اختیار آبفا 
خوزستان قرار داده شــود تا ۶7 پروژه در سراسر استان و در بازه 
زمانی ۹ ماهه تا یک ســاله اجرایی شوند.افشــین محمدی در 
گفت وگو با ایســنا در خصوص آخرین وضعیت آب روستاهای 
استان خوزستان اظهار کرد: اگرچه در حال حاضر تامین آب روستاها مطابق با روال سال های قبل از تنش آبی، انجام می شود 
اما پس از کاهش دبی خروجی سد کرخه، بیشترین تنش آبی در روستاهای مســیر کرخه در شهرستان های اهواز، شوش، 
کرخه، دشت آزادگان و هویزه به وجود آمد؛ در برخی روستاها که از سال های گذشته تامین و توزیع آب آن ها به صورت ساعتی 
بود امسال به دلیل کاهش دبی رودخانه ها و افت تراز آب های زیرزمینی در مواردی ساعات آبدهی با کاهش چشمگیری مواجه 
شد.وی با بیان اینکه در بدو یکپارچه سازی شرکت های آبفا شهری و روستایی، حدود 7۰۲ روستای استان با مشکل کم آبی 
مواجه بوده اند، افزود: با اقدامات صورت گرفته در یک سال اخیر تنش آبی حدود ۲۰۰ روستا برطرف شد و در حال حاضر کمتر 
از ۱۰۰ روستا با تانکر آبرسانی می شوند.محمدی ادامه داد: به عنوان مثال در بخشی از تصفیه خانه شیبان تا مسلمیه با اجرای 
بیش از ۱۵۰ کیلومتر خطوط اصلی و فرعی، بازسازی تصفیه خانه و ایستگاه های تقویت فشار صفیره، نزهه و دهلایه ساعات 
آبدهی به بیش از ۸۰ درصد روستاهای مسیر نسبت به سال گذشــته وضعیت مطلوب تری پیدا کرد.معاون بهره برداری و 
توسعه آب شرکت آب و فاضلاب خوزستان با بیان اینکه از ۸۵ روستای بخش غیزانیه، حدود ۲۰ روستا مشکل جدی آب شرب 
دارند، گفت: ساعات آبدهی به روستاهای ابتدایی بخش غیزانیه تا ایستگاه های صفیره و دهلایه به میزان بسیار زیادی افزایش 
پیدا کرده است اما روستاهایی که در انتهای خطوط آبرسانی قرار گرفته اند با مشکل کمبود آب مواجه هستند و بعضاً نیاز آبی 

آن ها از طریق آبرسانی سیار تامین می شود.

یک کارشناس بین الملل حوزه انرژی گفت: اکنون 
اکثر کشورهای منطقه بدنبال مسیرهای جایگزین 
برای ایجاد امنیت صادرات نفت هستند، البته بخشی 
از برنامه های تدوین شــده برای مســیرهای جدید 
هم به توصیه هایی از ناحیه کشورهای خریدار نفت 

منطقه برای دور شدن از ریسک تهدید برمی گردد.
بدنبال واقع اخیر و گذشته در نزدیکی تنگه هرمز 

که جنگ کشورهای منطقه، جنگ تحمیلی، جنگ نفتکش ها و حمله پهبادها از جمله آنها بوده، کشورهای 
نفت خیز حاشــیه خلیج فارس برنامه هایی برای دور زدن تنگه  هرمز تدوین کرده انــد، ایجاد کردیدور 
۱۰۰۰ کیلومتری گوره-جاسک جهت انتقال یک میلیون بشــکه نفت پروژه استراتژیک ایران و انتخاب 

باب المندب یا دروازه اشک ها در دریای سرخ بعنوان گزینه جذاب عربستان و امارات مطرح است.
علی اصغر زارعی در گفت وگو با ایلنا، درباره دلایل کشــورهای نفت خیز منطقه برای ارســال نفت از 
مسیری غیر از تنگه هرمز اظهار داشت: تنگه هرمز به لحاظ موقعیتی به صرفه ترین مسیر برای انتقال نفت 
کشورهای حاشیه خلیج فارس است، اما با توجه به رشــد دانش و تکنولوژی نوین انتقال سوخت از طریق 
مبادی زمینی هم به لحاظ مقرون به صرفه بودن و هم به لحاظ اینکه بحث حوادث گاه و بیگاه از جمله جنگ 
تحمیلی علیه ایران و یا جنگ های خلیج فارس و بالا رفتن ریسک مطرح بوده، کشورهای منطقه را بر آن 

داشته که بدنبال مسیرهای جدید باشند. 
وی افزود: اکنون اکثر کشــورهای منطقه بدنبال مســیرهای جایگزین برای ایجاد امنیت صادرات 
نفت هستند، البته بخشی از برنامه های تدوین شده برای مســیرهای جدید هم به توصیه هایی از ناحیه 

کشورهای خریدار نفت منطقه برای دور شدن از ریسک تهدید برمی گردد.

معاون شرکت آبفا استان خبرداد
تنگه هرمز پاشنه آشیل نفتی هااجرای ۶۷ پروژه برای حل مشکل تنش آبی خوزستان

بزرگترین شــرکتهای نفتی دولتی خاورمیانه شــامل آرامکوی 
سعودی و شــرکت ملی نفت ابوظبی )ادنوک( در نظر دارند برای بهره 
برداری بیشتر از کسب و کار بالادستی و پایین دستی در بحبوحه رشد 

قیمت نفت، دارایی های بیشتری را به سرمایه گذاران بفروشند.
به گزارش ایســنا، دو منبع آگاه به رویترز گفتند: شرکت آرامکوی 
سعودی در حال بررســی فروشی بخشــی از دارایی های بالادستی 
و پایین دستی خود شــامل خطوط لوله گاز و ســهام پالایشگاهها و 

نیروگاههاست.
بلومبرگ اوایل امسال به نقل از منابع آگاه گزارش کرده بود آرامکو 
که تحت یک امتیاز چند دهه ای همه دارایی های نفت و گاز بالادستی 
را در عربســتان ســعودی اداره می کند، در حال بازبینی کسب و کار 
بالادســتی خود بوده و ممکن است برای فروش ســهم در بعضی از 
میادینی که استراتژیک نیســتند به سرمایه گذاران خارجی تصمیم 

گیری کند.
آرامکو امســال یک قرارداد فروش دارایی بزرگ داشــت و سهم 

۴۹ درصدی در کسب و کار خط لوله خود را در توافقی به ارزش ۱۲.۴ 
میلیارد دلار به کنسرسیومی فروخت که در راس آن شرکت آمریکایی 

EIG Global Energy Partners قرار داشت.

امین ناصر، رییس و مدیرعامل آرامکو در زمان بستن این قرارداد در 
ژوئن اظهار کرده بود: ما قصد داریم به بررسی فرصتها برای بهره برداری 
از توانمندیهای خود ادامه داده و نوع درســتی از سرمایه گذاری را به 

عربستان سعودی جذب کنیم.
به گفته منابع آگاه، در امارات متحده عربی هم ادنوک آماده عرضه 
اولیه عمومی کسب و کار حفاری خود می شــود و قصد دارد سرمایه 

گذاران خارجی را جلب کند.
ادنوک پیش از این از فروش دارایی های انرژی خود میلیاردها دلار 
جمع کرده است که شامل فروش ســهم ۴۹ درصدی در خطوط لوله 
گاز در ســال میلادی به ارزش ۱۰ میلیارد دلار بوده است. این فروش 
سرآغاز فروش دارایی های تولیدکنندگان نفت خاورمیانه بوده که به 

دنبال تهیه نقدینگی و جذب سرمایه گذار هستند.

به گفته منابع آگاه به رویترز گفتند: عمان و بحرین هم به دنبال بهره 
برداری از دارایی های انرژی خود از طریق فروش ســهم یا عرضه اولیه 

عمومی هستند.
بلومبرگ آوریل امســال گزارش کرده بود دولت عمان به بررسی 
گزینه های متعدد برای جبران کســری بودجه پرداخته که شــامل 
فروش سهم در شرکت نفتی دولتی QQ از طریق عرضه اولیه عمومی 

بوده است.

دور جدید فروش دارایی های نفتی سعودی و اماراتی

مدیرعامل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران با تأکید بر اینکه هم اکنون 
قاچاق ســوخت از همه مرزها به جز مرز پاکستان 
صفر شده است، گفت سامانه ســدف جامع ترین 

سامانه موجود در کشور است.
به گــزارش وزارت نفت، علیرضــا صادق آبادی 
در آئین رونمایی ســامانه درخواست فرآورده های 
نفتی )سدف( اعلام کرد: طی چند سال گذشته کار 
شبانه روزی بزرگی انجام شد و با مدیریت هوشمند و 
همکاری سازنده بین ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
و وزارت نفت خوشبختانه این سامانه راه اندازی شد و 
اکنون با اطمینان می گوئیم که در مرزهای زیادی از 

کشور قاچاق وجود ندارد.
وی تاکید کــرد: بازارهایی مانند افغانســتان، 

اقلیم کردستان عراق، ارمنســتان، مقدار تقاضای 
مشخصی دارند و وقتی بیشــتر آن از کانال رسمی 
تأمین می شــود، نشــان می دهد که قاچاق وجود 

ندارد.
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران با اشــاره به رونق تجارت 
فرآورده آن هم در شــرایط ســخت دوران تحریم 
تصریح کرد: دو عامل عرضه در بازارهای منطقه ای 
و مبارزه سختگیرانه با قاچاق به این موضوع منتهی 
شد که ما توانستیم در کشورهای همسایه در زمینه 

فروش فرآورده های نفتی موفق شویم.
صادق آبادی با اشاره به اینکه با اطمینان می گویم 
ما در مرز افغانســتان دیگر قاچاق فرآورده نداریم، 
افزود: همه این دســتاوردها نتیجه تلاش دســته 

جمعی بوده است.
وی تاکید کرد: سدف ســامانه ای جامع و به طور 
کامل بومی اســت که اطلاعات ارزشمندی در آن 
جمع آوری می شــود و اطلاعاتی که از طریق این 
سامانه در اختیار ما و نهادهای نظارتی قرار گرفت، 
به کشف پرونده های بسیاری از قاچاق حتی مربوط 

به سال های گذشته منتهی شد و خوشبختانه وجوه 
قابل توجه ای به کشور بازگشت.

مدیرعامل شــرکت ملــی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی گفت: ما در اواخر سال ۹۶ متوجه 
شدیم ســامانه موجود تجارت آســان با این حجم 
مراوداتی که بین شرکت پخش با سایر دستگاه ها 
برای تأمین سوخت یارانه ای وجود دارد، اطمینان 
کافی ندارد، چرا که در واقعیت از طریق سامانه قدیم 
)سامانه تجارت آسان( منابع مالی جابه جا می شد 
و باید حساسیت زیادی نسبت به آن وجود داشت؛ 
اما سامانه طوری طراحی شده بود که امکان صحت 
سنجی دیتاها در آن وجود نداشت و حتی اگر تخلفی 
صورت می گرفت، پیدا کردن متخلف کاری سخت 

و در برخی موارد ناممکن بود.

مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی  :قاچاق فرآورده های نفتی ازهمه مرزها، به جز پاکستان صفر شد



دیگه چه خبر؟
   شعبده بازی دلال های برنج را ببینید!

آفتاب گردی گل های آفتابگردان
عطر گل های آفتابگردان در دشت های زرد مازندران پیچید و آفتاب گرم تابستانی در این مزارع آفتاب گردی می کند.

حوا احمدی

حافظ
اگر ان ترک شیرازی به دست آرد دل ما را

به خال هندویش بخشم سمرقند و بخارا را
بده ساقی می باقی که در جنّت نخواهی یافت

کنار آب رکن آباد و گلگشت مصلّ را
فغان کاین لولیان شوخ شیرین کار شهرآشوب

چنان بردند صبر از دل که ترکان خوان یغما را
ز عشق ناتمام ما جمال یار مستغنی ست

به آب و رنگ و خال و خط چه حاجت روی زیبا را
من از ان حسن روزافزون که یوسف داشت دانستم

که عشق از پرده عصمت برون آرد زلیخا را
بدم گفتیّ و خرسندم، عفاک الله نکو گفتی

جواب تلخ می زیبد لب لعل شکرخا را
نصیحت گوش کن جانا که از جان دوست تر دارند

جوانان سعادتمند پند پیر دانا را
حدیث از مطرب و می گو و راز دهر کمتر جو

که کس نگشود و نگشاید به حکمت این معما را
غزل گفتیّ و دُر سفتی بیا و خوش بخوان حافظ

که بر نظم تو افشاند فلک عِقد ثریاّ را

شعر

کتاب »خیابان هزاردرخت« نوشته نسیم خلیلی از سوی نشر 
خزه منتشر شد. این داستان بلند، روایت سرگشتگی من و ماست 
در جهانی که هر روز غم انگیزتر می شــود؛ دختر جوانی که در یک 
بیمارســتان روانی در تهران کار می کند، رنجــور از جهان، به یزد 
می آید و در پناه بادگیرها، در پناه ســادگی و درستکاری آدم های 
شــهر، در نامه هایی گاه پر از امید و گاه پر از تلخی، از نوســتالژی و 
گذشته و روزهای دانشجویی، از غم و شادی با مخاطب خود حرف 
می زند؛ خواننده کتاب از دل این نامه ها، هم به یزد و کوچه ها و جهان 
آدم هایش ســفر می کند، هم به تاریخ و هم به عاشقانه های انسان 
معاصر، عاشقانه هایی که هنوز می توانند زیبا باشند. نسیم خلیلی 
دانش آموخته ی دکتری تاریخ ایران از دانشگاه الزهراست و سال ها 

در عرصه ی مطبوعات قلم 
زده است. از دکتر خلیلی 
تا کنون ۵ عنوان کتاب 
تاریخــی و ۱۲ عنوان 
کتاب داستانی منتشر 
شــده که از میان آن ها 
مجموعه داستان »گلی 
روی داشبورد« و کتاب 
پژوهشی »طلای سیاه 
در مس داســتان« در 
نشــر خزه انتشار یافته 

است. 

خیابان هزاردرخت
 معرفی کتاب

پنجره 

ابعاد گســترده بحران شیوع کرونا، حرفه نویســندگان و به ویژه کتاب 
اولی ها را در سراسر دنیا با چالشی ویرانگر روبه رو کرد. 

به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی ان پی آر، اولین 
کتاب ســارا ریمی )Sarah Ramey( قرار بود مثــل توپ صدا کند. 
این اثر غیرداستانی که کتاب راهنمای یک بانو برای بیماری مرموزش نام 
دارد، از زنانی می گوید که چون خود نویســنده از بیماری های خودایمنی 
مثل سندرم خســتگی مزمن رنج می برند. ناشران می گفتند این کتاب به 
طرز خارج از کنترلی پرفروش خواهد شد. به گفته ریمی، او و ناشرانش برای 
تبلیغات گسترده در شــبکه های مختلف برنامه ریخته بودند. اما ریمی به 
جای این که در برنامه های تلویزیونی به معرفی نخستین اثرش بپردازد، در 
مصاحبه با ان پی آر از زمان بندی فاجعه بار انتشار این کتاب گفت: ۱7 مارس 
۲۰۲۰ )۲7 اســفند ۹۸( یعنی همان هفته ای که ویروس کرونا در جهان 

شایع شد. 
    این که کتابم به جای این همه هفته دیگر، دقیقا در آن هفته منتشر شد 

واقعا چالش برانگیز بود. 
ریمی صفت ویران کننده را توصیف دقیقی از چالشی دانست که پس از 
چاپ کتابش با آن روبه رو شد؛ به دلیل همزمانی با شیوع کرونا، تمام پوشش 
رسانه ای که برای انتشار این کتاب برنامه ریزی شــده بود، لغو شد و با آغاز 
تعطیلی های سراســری همه محافل نقد کتاب به بعد موکول شدند. البته 
ریمی فورا تاکید کرد رنج های یک نویسنده تازه کار که با کندی غیرمنتظره 
فروش در بازار کتاب روبه رو شده به هیچ وجه با رنج از دست دادن عزیزان یا 
ضربه روحی بیکار شدن به دلیل کرونا یکی نیست. اما به گفته این نویسنده، 
از دست دادن حاصل دســترنج چندین و چند ســاله به دلیل یک فاجعه 

جهانی هم به خودی خود یک تجربه دردآور است. 
وی در این باره گفت: واقعا ۱۲ ســال از عمرم را صرف نوشتن این کتاب 
کردم. من معلولم و بنابراین فقط چند ســاعت از روز می توانم روی چیزی 
به جز سلامت جســمانیم تمرکز کنم، تازه آن هم فقط در روزهای خوبم. 
برای نوشتن این کتاب خیلی از لحاظ جسمی سختی کشیدم و راستش را 
بخواهید خیلی اوقات نوشتن باعث می شد حالم بدتر شود اما حس می کردم 

ادامه دادن این راه اهمیت دارد چون برای رسیدن به چیزی کار می کردم که 
از نظر خودم یک هدف درست و به جا بود. 

این نویسنده بااراده به مناسبت چاپ کتابش یک مهمانی تدارک دیده 
بود که قرار بود توسط شبکه سی ان ان پوشش خبری داده شود اما به خاطر 
کرونا لغو شد. ریمی می گوید حالا تصمیم دارد هرطور شده این مهمانی را 
برگزار کند چون به گفته خودش: )چاپ این کتاب( یک دستاورد بزرگ بود 
و این که توانستم تمامش کنم برای من اهمیت داشت. چون بیشتر وقت ها 
فکر می کردم نمی توانم انجامش دهم و حالا فقط یک شانس می خواهم که 

بگویم من توانستم!
ریمی تنها یکی از آن دسته نویسندگان بداقبالی است که آثارشان زیر 
بهمن کرونا مدفون شد. پم فسلر )Pam Fessler( روزنامه نگار ان پی آر 
یکی دیگر از آنهاســت که کتابش درباره تاریخچه تنها کلونی جذام در کل 
قاره آمریکا، ژوئیه سال گذشــته )تیر- مرداد ۹۹( در بحبوحه کرونا چاپ و 
روانه بازار شد. فســلر حالا عضو یکی از گروه های حمایتی آنلاین شده که 
برای حمایت از نویسندگانی که در دوران کرونا کتاب چاپ کردند، تشکیل 

شدند. 
ایمی لیو )Aimee Liu( دیگر نویسنده زخم خورده از کروناست که 
رمانش، پسر سربلند )Glorious Boy(، مه سال ۲۰۲۰ )اردیبهشت- 
خرداد ۹۹( بیرون آمد. لیو که تاکنون چند کتاب منتشــر کرده می گوید 
بحران سال گذشته به طور خاص متوجه نویسندگان تازه کار و گمنام بود. 
وی تصریح کرد: صنعت نشر فقط یک شانس به شــما می دهد؛ اگر اولین 
کتابت خوب فروش نکند بلافاصله حذفت خواهد کرد. در بازار نشر از شانس 
دوباره خبری نیست و چون کتابت وسط یک همه گیری منتشر شده به تو 

آوانس نخواهند داد. 
در سالی که گذشت با وجود بحران جهانی کرونا، برخی کتابها هم بودند 
که خوب فروش کردند به ویژه آثار نویســندگان معروف و شــناخته شده 
و کتابهای آشپزی، عاشقانه و معمایی. سیلویا مورنو- گارسیا یک نمونه از 
نویسندگان پرفروش دوران کروناســت. وقتی هفتمین رمان وی با عنوان 
گوتیک مکزیکی )Mexican Gothic( تابستان ۲۰۲۰ در شمارگان 

۲ هزار نســخه به بازار کتاب آمد، او به طرز غافلگیرکننده ای برای اولین بار 
به فهرســت نویســندگان پرفروش راه یافت. مورنو-گارســیا در این باره 
می گوید: )رمانم( بلافاصله بعد از انتشار تمام شد و ناشران نمی توانستند به 
اندازه کافی کتاب چاپ کنند. به خاطر کرونا همه چیز کُند شده بود و همه 
انتشاراتی ها سرشان شلوغ بود. به نظر می آمد موفقیت بزرگی در راه باشد اما 
کتاب نبود! همه چیز خیلی اعصاب خردکن بود. بعد از پنجمین یا ششمین 
نوبت چاپ، بالاخره ناشران دریافتند که با یک کتاب پرفروش سروکار دارند. 
مورنو- گارسیا که در کانادا زندگی می کند معتقد است کرونا به نویسندگانی 
که ســاکن آمریکا نیســتند، لطف بزرگی کرد. او به یکبــاره به کلوب ها و 
میزگردهای آنلاین حوزه کتاب با حضور نویسندگانی از سراسر جهان دعوت 
می شد و دیگر به تور معرفی کتاب نیازی نداشت.  شیوع ویروس کرونا موجب 
تعطیلی بسیاری فعالیت و رویدادهای مختلف سیاسی، اجتماعی و فرهنگی 
از جمله جشنواره ها، نمایشگاه ها و بسته شدن سینماها، سالن های تئاتر 
و کنسرت و کتابفروشی ها شد و تأثیرات منفی زیادی بر بازارهای جهانی و 

اقتصاد کشورها در بخش های گوناگون از جمله فرهنگ گذاشت. 
ویروس کرونا اواسط ماه دسامبر )۲۴ آذر( در شهر ووهان در استان هوبی 
چین گزارش شد. ابتدا از این بیماری به عنوان ذات الریه نام برده می شد اما 
کمیسیون ملی بهداشت چین در ۳۰ دسامبر سال ۲۰۱۹ )۹ دی ماه ۹۸( 
به صورت رسمی شیوع این ویروس را در چین اعلام کرد.این بیماری که به 
تدریج به کشورهای مختلف سرایت و سازمان جهانی بهداشت از آن با واژه 
همه گیری یاد کرد، تا لحظه تنظیم خبر ۱۹۴ میلیون نفر را در جهان مبتلا 

کرده است که از این میان بیش از ۴ میلیون و ۱۶۰ هزار نفر جان باخته اند.

مصائب جهانی چاپ کتاب در دوران کرونا
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رئیس فرهنگســتان علوم با بیان تسلیت درگذشــت جلال ستاری، 
پژوهشــگر و اسطوره شــناس نام دار، گفت: نــام و یاد جلال ســتاری با 

کتاب هایش خواهد ماند.
به گزارش گروه فرهنگی ایرنا، رضا داوری اردکانی رئیس فرهنگستان 

علوم روز گذشته طی پیامی درگذشــت جلال ستاری را تسلیت گفت. در 
این پیام آمده است: درگذشت دانشمند گرانمایه آقای جلال ستاری را به 

خانواده معزز ایشان و به همه اهل دانش و فرهنگ تسلیت می گویم.
    رحمت خدا بر این خدمتگزار صمیمی و بی ادعای دانش و فرهنگ باد 
که همه عمر پربرکت خود را وقف مطالعــه و تحقیق و تألیف و ترجمه آثار 

گزیده کرد.
جلال ستاری، نویسنده، مترجم و اسطوره شــناس مطرح و چند روز 
پیش از آنکه نودسالگی را پشت سر بگذارد، دامن از جامه خاکی درکشید و 

پیکرش در قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( به خاک سپرده شد.
این محقق، اسطوره شناس و اندیشمند از معدود چهره هایی است که 
سال ها در حوزه  اسطوره و اســطوره پژوهی تلاش های پیگیری انجام داده 
و علاوه بر ترجمه  آثار متعدد، در این زمینه کتاب  نیز نوشت. وی  متولد ۱۴ 

مرداد ۱۳۱۰ خورشیدی در رشت بود.

ســتاری در ســوئیس تحصیل کرد و دکتری گرفت. یکی از استادان 
معروف او ژان پیاژه بود. او درباره مدت زمان حضور در ســوییس و تاثیر آن 
برخود گفته اســت: از ۱۹۵۱ تا ۱۹۶۳ میلادی آن جا بودم. ۱۳ سال طول 
کشید. در سال های دهه پنجاه که وی برای نخستین بار آثار اندیشمندانی 
چون گاستون باشلار، آنتونن آرتو، جرج دومزیل، ولادیمیر پراپ و بسیاری 
دیگر را به فارســی ترجمه می کرد، این نام ها که حتی امروز هنوز چندان 
شناخته شده نیستند، کاملا ناشناس بودند. ستاری در همان سال ها، تاثیر 
مهمی در ســازمان دادن به برنامه ریزی های فرهنگی نهادینه در کشــور 
داشت و پس از آن نیز فعالیت های انتشــاراتی اش، دو چندان شد. جلال 
ستاری بیش از ۱۰۰ کتاب در زمینه های افسانه شناسی، ادبیات نمایشی 

و نقد فرهنگی در طی بیش از ۶۰ سال، تألیف و ترجمه کرده است.
وی در سال ۱۳۸۴  نشــان فرهنگ و هنر را از وزارت فرهنگ فرانسه را 

دریافت کرد.

رضا داوری اردکانی: نام و یاد جلال ستاری با کتاب هایش خواهد ماند

خبر برتردریچه

»نیمی از خورشــید زرد« رمانی است که سعی دارد 
بخشی از تاریخ را در قالب داستان به نمایش بگذارد.

به گزارش خبرنگار ایلنا، کتاب »نیمی از خورشــید 
زرد« نام رمانی نوشته چیماماندانگوزی آدیچی نویسنده 
نیجریه ای است که به تازگی سولماز دولت زاده ترجمه 
جدیدی از آن ارائه داده و توسط نشر آفتابکاران روانه بازار 
کتاب کرده است. قیمت این کتاب 7۴ هزار تومان است. 
چیماماندانگوزی آدیچی با نوشــتن این رمان در سال 

۲۰۰7 جایزه اورنج را برد.
رمان »نیمی از خورشــید زرد« روایتی از لحظه ای 
سرنوشــت ســاز در تاریخ مدرن آفریقاست که زندگی 
سه شــخصیت درگیر در حواشــی این دهه پرتلاطم 
را درهم می آمیزد. ســنجش آرمان هــا، وفاداری ها و 
مســئولیت های اخلاقی در گیرودار پیشــروی ارتش 
نیجریه و آنچه در سرنوشــت قهرمانان داستان نهفته از 
جمله موضوعاتی است خواننده را با خود همراه می سازد.

اولانا کــف قطار نشســت و زانو بغل گرفت. فشــار 
بدن های عرق کرده و گرم را کنارش حس می کرد. بیرون 
قطار مردم خودشــان را با تســمه به قطار بسته بودند و 
بعضی هم روی پله ها نرده را گرفته بودند. یکی از مردان 
افتاد و فریادهای خفیفی به گوش رسید. قطار حسابی 
زهوارش در رفته بود و چهارپاره آهن کهنه بود. تکان ها 
طوری بود که انگار از روی سرعت گیر رد می شوند و اولانا 
بی اختیار می افتاد روی زن بغل دستی اش و می خورد به 
چیزی که زن روی پاهایش گذاشته بود. کاسه ای بزرگ، 
دامن لنگی زن پر از لکه بود. لکه هایی شبیه خون. اولانا 
مطمئن نبود. چشــمانش می ســوخت. حس می کرد 
سنگ ریزه و فلفل توی چشمش پاشیده اند. اولانا توی 
کاسه را نگاه کرد. ســر دختربچه ای را دید که گویی به 
صورتش خاکســتر مالیده بودند. گیش هــای بافته، و 
چشمانی که سفیدی شان برگشته بود و دهانی باز. مدتی 

به آن خیره ماند و بعد روی برگرداند. یکی جیغ کشید.

بخشی از تاریخ نیجریه در رمان »نیمی از خورشید زرد« به تصویر درآمدگردش های مالی اتحادیه موسسات قرآنی منتشر می شود
مدیرعامل اتحادیه کشوری موسسات و تشکل های 
قرآن و عترت از انتشار گردش های مالی این اتحادیه بر 
مبنای اصل شفاف سازی خبر داد. محمد انجم شعاع با 
اعلام میزان اعتبارات تخصیص یافته به ســه موسسه 
قرآنی به خبرنگار معارف ایرنا گفت: برابر مصوبه کمیته 
تخصیص اعتبارات صندوق مشارکت توسعه فرهنگ 
قرآنی مبلغ ۵۶۴ میلیون تومان برای موسسات بزرگ 
دارای شــعب در موضوع حفظ قرآن به منظور توسعه 
حفظ و تحقق تدابیر رهبر معظم انقلاب اختصاص پیدا 
کرده بود.وی افزود: اتحادیه کشوری بر حسب وظیفه 
برای رعایت حــق همه موسســات از طریق اتحادیه 
اســتانی طی دو مرحله فراخوان عمومــی را در تمام 
اســتان ها اعلام کرد و این اطلاعات در سایت اتحادیه 
نیز اعلام شد.انجم شــعاع اضافه کرد: تعداد محدودی 
از مجموع موسسات در سطح کشور دارای شعب حفظ 
هستند که ۵۶۴ میلیون تومان در اختیار چند موسسه 

قرار گرفت که بر مبنای اصل شفاف سازی از این پس 
هر آنچه از اتحادیه گردش مالی داشــته باشیم شفاف 
در اختیار اصحاب رســانه قرار خواهیــم داد.به گفته 
مدیرعامل اتحادیه کشــوری موسسات و تشکل های 
قرآن و عترت سه موسســه بیت الاحزان حضرت زهرا 
)س(، جامعه القرآن و مهد قرآن کشوری مورد حمایت 
بودجه های این اتحادیه قرار گرفتنــد.وی افزود: این 
بودجه که مبلغ ۵۶۴ میلیون تومان اســت، به منظور 
حمایت از موسســات فعال دارای شعب حفظ قرآن 
کریم تخصیص یافته و به این ترتیــب ۲۵۰ میلیون 
تومان به موسسه بیت الاحزان حضرت زهرا )س(، ۱۵۰ 
میلیون تومان به موسسه جامعه القرآن و ۵۰ میلیون 
تومان به موسسه مهد قرآن اختصاص یافت. از موسسه 
مهد قرآن کریم و ولایت اصفهان با 7۴ میلیون تومان 
و موسســه مهد قرآن جوادالائمه یزد بــا ۴۰ میلیون 

حمایت شد.

www.eghtesadepooya.ir

لحظه به لحظه با شما هستیم
 جدیدترین اخبار ، گزارش ها و تحلیل ها ی 
ایران و جهان را در اقتصاد پویا دنبال کنید


